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Základným a stredným školám  dlhodobo chýbajú učebnice. Aj pred začiatkom tohto školského roku bolo známe, že školy si budú musieť poradiť 
bez trinástich  učebníc. Pred začiatkom letných prázdnin rezort školstva oznámil, že šlabikár Lipka nebude. Takmer tisícke základných škôl  hrozilo, 
že nebudú mať pre prvákov šlabikáre. Táto situácia vznikla preto, lebo jedna z autoriek odstúpila od licenčnej zmluvy s vydavateľstvom Aitec, ktoré 
šlabikár pripravovalo.

Spoločenská korektnosť už od prvej triedy

K niha s mimoriadnym poslaním a zmyslom

Nový Hupsov šlabikár Lipka dezorientuje najmenších školákov v  ich prirodzenosti

Štefana PETEJU, majiteľa jedinečnej zbierky šlabikárov z Bardejova

R - 2013052
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Divákov jednej súkromnej 
televízie možno prekvapilo, že 
počas troch dní mohli tr ikrát 
zhliadnuť  dokument o Alexand-
rovi Dubčekovi. Vystupovali 
v ňom hneď  traja svedkovia, 
dnes  autori matičných médií. 
Vo f i lme sa neraz spomínala 
Matica slovenská. Synovia pri -
pomenuli , ako Alexander Dub-
ček podporil Maticu, aká veľká 
udalosť  to bola, keď  prišiel do 
Mar tina na jej  Prahou zakáza-
né oslavy. Autori Slovenských 
národných novín – doc. Pavol 
Pollák a prof. Ivan Laluha – 
poskytl i zo svojich archívov 
dokumentárne fotograf ie – do-
kumenty o Alexandrovi Dubče-
kovi. Jednoznačne vypovedali , 
akú úlohu hralo národné cíte -
nie v Dubčekovom živote – nie -
len súkromnom, ale i polit ic-
kom. 

Film pribl íži l  aj doslova 
fascinujúci príbeh udeľovania 
čestného doktorátu Alexandro-
vi Dubčekovi pri prí ležitosti 
900. výroč ia založenia uni -
verzity v Bologni a t iež jeho 
prejav, k torý je neprávom za-
búdaný. Alexander Dubček vo 
vtedajších podmienkach ako 
prvý vyhlásil prináležitosť,  ne -
oddeliteľnosť  Československa 
od demokratickej Európy a od 
demokracie, humanizmu, ľud-
ských práv. Dubček sa v tomto 
prejave v najstaršej európskej 
univerzite a v najlepšie spravo-
vanom meste v Taliansku uká-
zal ako štátnik a polit ik európ-
skeho rozmeru. 

To, čo formuloval, dávalo 
jasne najavo, že socialistický 
tábor a jeho princípy sa stá-
vajú minulosťou, rozpadáva 
sa a nemožno na ňom stavať 
budúcnosť.  Rozsiahlo citoval 
bengálskeho nositeľa Nobelo-
vej ceny Thákura. Ešte dnes, 
v novembri 2013 sa Thákurove 
slová o slobode a zákone citu-
jú napríklad na práve otvore -
nej výstave výtvarníka Danie -
la Fišera. Dubček ich vyslovil 
prorocky v novembri 1988 – 
a zásluhou prof. I .  Laluhu a D. 
Machalu o dvadsať  rokov vyšla 
publikácia, k torá nám to všet-
ko dopodrobna pripomenula. 
A v novembri 2013 nám to zasa 
ukázali v televízi i – súkromnej.

Dušan D. KERNÝ

SLOVO O SLOVENSKU
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●  S t e  m a j i t e ľo m n e z v yča j n e j 
z b i e r k y  š l a b i k á r ov  z  c e l é h o 
sve t a .  Vo  va š e j  z b i e r ke  s a  n a -
c h á d z a  a j  n a j s t a r š í  s l ove n s k ý 
š l a b i k á r  z  r o ku  18 9 6 .  Č í m  vá s 
t i e t o  p r vé  š ko l ské  uče b n i c e 
z a u j a l i ,  ž e  s t e  s a  s t a l i  i c h 
z b e r a t e ľo m?
 Tak  ako  väč š i na   p r í behov 
a j  t en  m ô j  zb e r a te ľsk ý  s a  z ača l 
n á h o d o u .  P r e d  v y š e  š t v r ťs to r o -
č ím  m i  j eden  z  mo j i c h  p r i a t e ľov 
da rova l  nez v yča jný  da r  –  v ý t l a -
čok  š l ab i ká r a .  K n iha ,  s  k to r ou 
s a  s t r e to l  ka ždý  z  nás  v  š ko l -
sk ýc h  l av i c i ac h ,  vo  mne  p r ebu -
d i l a  n i e l en  spom ienk y  na  časy 
dáv n o  m inu l é ,  a l e  n i e čo  ove ľa 
väč š i e  –  z áu j em a  o dh o d lan o s ť 
ve n ova ť  t e j t o  k n i ž ke  svo j  vo ľný 

ča s  a  p o c h o p i ť  j e j  d ô l e ž i t o s ť 
i  zmys e l  v  na š o m ž i vo te .

●  Vo  svo j e j  z b i e r ke  m á t e 
š l a b i k á r e  z  c e l é h o  sve t a .  Čo 
m a j ú  s p o l očn é?
 S p o l očný m znako m v š e t k ýc h 
š l ab i ká r ov,  b ez  r ozd i e l u  k r a j i ny 
a  ko n t i nen t u ,  j e  i c h  úp r imn o s ť , 
k t o r o u  s a  p r i h ová r a j ú  d e ťo m 
na  c e l om sve te .  Un i ve r z á l nos ť 
t e j t o  k n i ž k y  j e  z re te ľná  t ak m er 
vo  v š e t k ýc h  j e j  v ydan iac h  a  j e 
bada te ľná  b ez  o h ľadu  na  t o ,  č i 
č l ovek  r ozum i e  a l eb o  ne r ozu -
m i e  j a z y ku ,  v  k to r o m j e  napís a -
ná .

●  S t e  j e d i ný m z b e r a t e ľo m 
š l a b i k á r ov  n a  S l ove n s ku?

 P o d ľa  m o j i c h  ve d o m o s -
t í  s o m  m o m e n t á l n e  j e d i ný m 
z b e r a t e ľo m  š l a b i k á r ov  u  n á s . 
M o j a  z b i e r k a  o b s a h u j e  v y š e 
š e s ťs t o  exe m p l á r ov  z  k a ž d é h o 
ko n t i n e n t u .  L e n ž e  č o  m a  v  p o -
s l e d n o m  č a s e  n a p ĺ ňa  e š t e  v i a c 
a ko  p o k r a č ova n i e  v  z h áňa n í 
c hý b a j ú c i c h  exe m p l á r ov,  j e 
o b r ov s k ý  z á u j e m  o  m o j u  z b i e r -
k u  t a k  m e d z i  š ko l á k m i ,  a ko  a j 
d o s p e l ý m i .  A k  m á t e  c h u ť  v r á -
t i ť  s a  d o  č i a s ,  keď  s t e  s e d e l i 
v  š ko l s k ý c h  l av i c i a c h ,  n av š t í v -
t e  n i e k t o r ú  z  m o j i c h  v ý s t av 
š l a b i k á r ov,  k t o r é  s ú  p l á n ov a n é 
v  s l ove n s k ý c h  m e s t á c h  p o č a s  
r o kov  2 013  a  2 014 .

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ

Rezortné ministerstvo koncom 
júna vyhlásilo rýchlu verejnú súťaž, 
zač iatkom augusta vybrali starono-
vého vydavateľa f irmu Aitec a hneď 
aj podpísali novú zmluvu. Do súťa-
že sa nezapojilo vydavateľstvo Or-
bis Pictus, ktoré má v ponuke dva 
šlabikáre, lebo podľa vyjadrenia 
jeho riaditeľa Stanislava Madarása 
„príprava kvalitnej učebnice trvá dva 
až tri roky“. A v tomto prípade išlo 
o mesiace – len o dva mesiace!

 
■ ČUDNÉ VZORY
Školy si môžu vyberať z troch 

šlabikárov, ktoré dotuje rezor t škol-
stva. Tí, čo si objednali šlabikár Lip-
ka, dostali Hupsov šlabikár. Podľa 
riaditeľa cirkevnej základnej školy 
(ZŠ) v bratislavskej Karlovej Vsi 
Jána Horeckého „šlabikárom Lipka 
sa tiahla niť hodnoty rodiny, Hupso-
vým šlabikárom Lipka nás sprevá-
dza škriatok Hups, ktorý nie je za-
č lenený do žiadnych vzťahov“. De-
ťom sa už v prvej tr iede predkladajú 
vzory neúplných rodín.  Príkladom 
je č lánok zo šlabikára k písmenu Ž: 
„Volám sa Žigmund a moja mama 
Žofia. Má krásne vlasy. Sú č ierne 
ako žúžoľ. S mamičkou žijeme sami 
dvaja. Ocko si ma bráva cez víkend. 
Mamičke býva smutno. Žijeme na 
prízemí. Nad nami býva ujo Žubajík. 
Občas pomáha mamičke s vodou 
alebo žiarovkou a elektr inou. Pred 
pol rokom požiadal ujo Žubajík ma-
mičku o ruku. Najprv bola prekva-
pená. Potom sa potešila. Už to pre 
mňa od zajtra nebude len ujo Žuba-
jík, ale druhý ocko. Zajtra sa ožení 

s mojou mamičkou. Teraz budem 
mať ocka aj cez víkend, aj cez týž-
deň.“

■ BEZPOHLAVNÝ HUPS
Hovorca ministra školstva Mi-

chal Kaliňák na otázku SNN, kto 
alebo čo je Hups, odpovedal: „Po-
stavička Hupsa je ústrednou po-
stavou motivačných textov pri jed-
notlivých písmenkách v šlabikári. 
Jeho úlohou je motivovať žiakov na 
čítanie. Postavičku škriatka autor-
ka G. Futová zvolila preto, aby sa 
predišlo diskriminácii pohlaví, aby 
správanie Hupsa nebolo pripisova-
né ani chlapcom, ani dievčatám, ale 
vo všeobecnosti deťom.“ 

Kaliňák tvrdí, že v šlabikári sa 
„nenachádzajú žiadne texty ani úlo-
hy a cvičenia, ktoré by boli v rozpo-
re s ideálnou rodinou“. Na otázku, 
č i je v súlade s požiadavkami Štát-
neho vzdelávacieho programu, od-
povedal: „Šlabikár je koncipovaný 
v súlade s požiadavkami platného 
Štátneho vzdelávacieho programu. 
Bol komplexne posúdený deviatimi 
lektormi. Lektori posudzovali učeb-
nicu v šiestich kategóriách: I. Súlad 
so ŠVP, II. Rozvoj osobnosti, III. 
Výber a spracovanie obsahu, IV. 
Didaktické spracovanie, V. Graf ická 
úprava a VI. Spoločenská korekt-
nosť. 

Minister školstva D. Čaplovič 
zareagoval praktickejšie ako jeho 
hovorca. Stretne sa s autormi šla-
bikára a posúdi ho. Rozhodne do 
troch týždňov. Azda k tomu prispel 
aj záujem SNN.

Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Sken zo Šlabikára pre 1. tr iedy
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V Š IML I  SME  S I

Zákon po prvom schválení do 
parlamentu vrátil prezident I. Gaš-
parovič. Podľa neho nie je v súlade 
s Ústavou SR. Rovnaký názor mala 
opozícia, ale napr. aj bývalá minis-
terka sociálnych vecí za SMER-SD. 
Poslanci napokon prezidentovo 
veto odmietli a zákon def initívne 
schválil i. 

Veľká zodpovednosť za zapá-
janie sa ľudí v hmotnej núdzi do 
práce sa tak výrazne presúva na 
samotné obce, ktoré to však prijí-
majú s rozpakmi. Bude totiž len na 
obciach, ako dokážu aplikovať ten-
to zákon v praxi.  Pri troche úsilia 
bude táto novela pre pr imátorov 
a starostov dobrou oporou pri za-
pájaní občanov v hmotnej núdzi do 
prác na prospech obce. Treba veriť, 
že starostovia v spolupráci s úrad-
mi práce nebudú mať problém nájsť 

zmysluplnú a prínosnú prácu pre 
týchto našich spoluobčanov. Veď 
ko ľko obcí zápasí povedzme s č ier-
nymi skládkami a s ďalšími problé-
mami, na ktorých odstránenie niet 
ľudí? 

■ PODPORNÉ  POČTY
Dávky v hmotnej núdzi teraz 

poberá 185 tisíc občanov. Ak kaž-
dý odpracuje 32 hodín mesačne, 
respektíve 8 hodín týždenne, čo 
sú akoby štyr i pracovné dni, pôjde 
celkom o 5,9 milióna odpracova-
ných hodín mesačne, čo sa v na-
šich obciach musí prejaviť. Ľudia 
bez práce si obnovia alebo získa-
jú pracovné návyky a pr iblížia sa 
k normálnemu životnému štandar-
du. 

Dávku v hmotnej núdzi si mu-
sia zaslúžiť a urobiť niečo užitočné 

pre obec, jej vzh ľad a jej okolie. 
Krit ika opozície o ich diskr imino-
vaní neobstojí, pretože novela ráta 
s tým, že práca má byť takýmto ľu-
ďom ponúknutá. Ak sa tak nestane, 
na ich dávku v hmotnej núdzi nikto 
nesiahne. 

Zákonom sa zabezpečí adres-
nosť, zásluhovosť, ako aj ochrana 
tých, ktorí si vlastným prič inením 
nemôžu alebo nevedia zabezpeč iť 
alebo zvýšiť príjem vlastnou prá-
cou. 

Novela z dielne minister-
stva vymedzuje pojem domácnosť 
a č lenov domácnosti, ktorí sa na 
účely posúdenia hmotnej núdze 
spoločne posudzujú. Výška dávky 
by mala podľa návrhu závisieť od 
aktivity plnoletého práceschopné-
ho č lena domácnosti. Za takúto 
osobu sa budú považovať aj deti 

V Slovenských národných novinách č. 46 sme kritizovali STV za reklam-
ný spot, v ktorom hneď ako prvá informácia zaznelo, že Slovensko má päť 
miliónov obyvateľov. Je ich chvalabohu o vyše štyristotisíc viac a STV si 
tento stav mala overiť. Len tak „opomenutých“ vyše štyristotisíc obyvateľov 
nemá ani bohaté Luxembursko. 

Na otázku, prečo túto nesprávnu informáciu už neuvádzajú, odpovedala zod-
povedná pracovníčka STV, že pôvodný spot mal 1,20 minúty, a teraz uvádzajú 
skrátenú verziu, aby divákov „toľko neotravovali“. Nuž pozitívne informácie nijaké-
ho diváka neotravujú, iba ak by bol mizantrop, ba naopak, rád verí, že sú pravdivé. 
Pravda môže byť aj taká, že sa STV dostal do rúk článok uverejnený v našom 
týždenníku a patrične sa zamyslela. V skrátene vysielanej verzii zaniklo aj do-
volávanie sa dôvery diváka a úsilie televízie o pravdivosť. Práve tá predstavuje 
dosť diskutabilný pojem, pretože dnes pravdu vidí každý inde. Dakto aj v tom, že 
Slováci a Slovensko neexistujú. Také hlasy by rozhodne publicitu dostať nemali 
podľa známej ontologickej poučky: Existuje iba to, čo existuje, a neexistuje iba 
to, čo neexistuje. Zatiaľ neexistuje vôľa relácie Po lampou podporovať pozitíva 
Slovenska. Česká televízia uviedla televízny cyklus s trúfalým názvom České sto-
ročie, ktorý mapuje snahy našich západných susedov o vlastný štát od roku 1914 
a končí sa monster procesmi päťdesiatych rokov. Cyklus štyroch televíznych fi lmov 
pritiahol k obrazovkám značný počet divákov a masívne ovplyvňoval ich vlastenec-
tvo. Ďalšie roky cyklus už nemonitoroval, pretože nasledujúci dátum s magickou 
„8“ – 1968, to už bolo „storočie slovenské“. Aj STV by sa mohla nad podobným 
projektom zamyslieť. Je predsa zo zákona verejnoprávna a verejnosť má právo 
na zhrnutie pozitív minulosti v pohodlí svojich obývačiek. Aby nám bolo jasnejšie, 
odkiaľ ideme a kam máme smerovať. Aj my sme mali v minulosti veľkých duchov a 
bolo by nevďakom ich odkaz nezúročiť. Aby som parafrázoval Shakespeara: Ak sa 
staneme vo svojej nevšímavosti zatvrdenými, beda nám! Múdri bohovia nám našou 
vlastnou nevedomosťou zapečatia oči.  

Peter JÁNOŠÍK

Nevedomosť zapečaťuje oči
Keby to, čo povedal Miroslav Kusý 
na adresu Pavla Mešťana, vyslovil 
ktokoľvek iný, bezpochyby by sa to 
nezaobišlo bez odsúdenia z antise-
mitizmu. Pavol Mešťan je riaditeľom 
Múzea židovskej kultúry a do Rady 
vlády pre ľudské práva ho vymenoval 
minister diplomacie Miroslav Lajčák, 
ktorý ľudsko-právnej rade predsedá. 
Členom rady bol až do stredy 20. no-
vembra aj Miroslav Kusý, no v ten deň 
sa členstva v rade vzdal.

 Prečo sa tak stalo? Na pro-
test proti vymenovaniu Pavla Mešťana. 
„Mešťan bol hlavný ideológ normalizá-
cie na Slovensku,“ tvrdí Kusý. „Radu 
vlády pre ľudské práva to dehonestuje 
a pre mňa je neprijateľné zostať čle-
nom,“ vysvetlil svoj postoj Kusý.  Meš-
ťan Kusému nezostal nič dlžný. „Kusý 
bol najdogmatickejším prednášajúcim 
marxisticko-leninskej filozofie na Filo-
zofickej fakulte UK, ktorú som absol-
voval. Ak on môže byť členom, mám 
právo byť aj ja,“ nedal sa Mešťan.

■ ZNEPOKOJENÍ VÄZNI
Politickí väzni Zväzu protiko-

munistického odboja vydali k obom 

č lenom Rady vlády pre ľudské práva 
stanovisko, v ktorom sa hovorí, že 
NR SR prijala zákon o nemorálnos-
ti a protiprávnosti komunistického 
systému, o ktorého upevňovanie sa 
zaslúžili Mešťan aj Kusý. Preto sú 

znepokojení vymenovaním týchto 
osôb za č lenov Rady vlády pre ľud-
ské práva. 

Národná rada SR zákonom od-
súdila komunistický režim, v ktorom  
obaja zaujímali dôležité pozície. Kusý 
v šesťdesiatych rokoch uč il na fakul-
te, bol č lenom Ústredného výboru 
Komunistickej strany Slovenska. Pat-
ril k reformným komunistom, a preto 
ho v roku 1969 vylúč ili zo strany. Ne-
skôr podpísal Chartu 77. Mešťan po-
čas socializmu pôsobil ako profesor 
na bratislavskej Vysokej straníckej 
škole, ktorá vychovávala nové kádre 
pre komunistickú stranu. Uverejňoval 
č lánky, v ktorých napádal Chartu 77. 

 Mešťan obvinil politológa Ku-
sého z antisemitizmu. Povedal, že 
„patril medzi popredných bojovníkov 

proti Izraelu. Bál som sa naznač iť, že 
mám niečo spoločné so židovstvom, 
lebo by som nikdy nebol absolvoval 
školu“, citoval denník Sme Mešťana. 

■ NESTRÁVITEĽNÉ SÚSTO
Denník Sme priniesol aj ďalšie 

zaujímavé informácie v súvislos-
ti s pôsobením Pavla Mešťana.  Na 
jeho prednášku v  internáte Mladá 
garda prišiel Kusý spolu s Jánom 
Čarnogurským a Milanom Šimečkom. 
Podľa Čarnogurského sa „Mešťanova 
prednáška niesla v duchu vtedajších 
vysokých straníckych funkcionárov, 
útoč il na ‚pravič iarov‘ v ČSSR a na 
naše  príspevky v diskusii odpovedal 
opäť v duchu vtedajšej komunistickej 
rétoriky“. 

Kusý i Mešťan neboli radovými  
č lenmi  komunistickej strany. Boli 
v pozíciách, z ktorých sa mimoriadne 
podieľali na zloč inoch proti ľudským 
právam. Ich účasť v Rade vlády pre 
ľudské práva je najmä pre politických 
väzňov komunistického systému  ne-
stráviteľným sústom.                                                                     

Eva ZELENAYOVÁ

Slovenské národné noviny o 
tom  informovali vo svojom čísle 47. 
Vnukov pozdrav z Austrálie potvr-
dil naše konštatovanie, že on sám 
sa aktívne neusiloval cenu získať. 
Rozhodla o nej nezávislá komisia 
ústavu. O pár dní predseda ÚPN 
Ondrej Krajňák rozhodnutie zmenil. 

■ VYSVETLENIE ÚPN
Slovenským národným novinám 

O. Krajňák poskytol toto vysvetle-
nie:  „Vzal som na vedomie dôvo-
dy nezávislej komisie na udelenie 
ceny Františkovi Vnukovi za jeho  
hodnotenie obdobia komunistické-
ho režimu. Keďže poslaním ÚPN je 
nestranné hodnotenie obdobia ne-
slobody od roku 1939 – 1989 ako 
jedného celku, využil som svoju 
kompetenciu štatutára a nakoniec 

som sa rozhodol Cenu Ústavu pa-
mäti národa v kategórii vedecký 
prínos v roku 2013 neudeliť.  Mi-
nulosť mnohých historikov, kto-
rých komisia vyberala na udelenie 
ceny za vedecký prínos, je spájaná 
s bývalým č lenstvom v Komunis-
tickej strane. Ani historická obec 
na Slovensku nie je v hodnotení 
obdobia Slovenského štátu schop-
ná objektívne zhodnotiť historické 
reálie. Z tejto perspektívy cena za 
vedecký prínos pre ktoréhoko ľvek 
renomovaného slovenského histori-
ka by bola  viac vedeckou popravou 
ako ocenením. Prvoradou úlohou 
ÚPN je úplné a nestranné hodno-
tenie doby neslobody. Úlohou ÚPN  
je dokumentovať zloč iny fašizmu 
aj komunizmu. Naša minulosť je 
poznačená aj tragickými osudmi 

židovského obyvateľstva. Preto nie 
je našou úlohou hľadať skratky na 
ceste vyrovnania sa s dobou ne-
slobody. Nie je úlohou ÚPN hľa-
dať ospravedlnenie zloč inov tých, 
ktorí sú zodpovední za deportácie 
židovského obyvateľstva  č i depor-
tácie odporcov komunizmu do gula-
gov.  Z tohto pohľadu aj ÚPN musí 
prekroč iť svoj tieň, aby sa stal pre 
všetkých prenasledovaných a pre 
celý národ garantom objektívneho 
hodnotenia oboch režimov. Nomi-
nácia doc. Františka Vnuka na cenu 
za vedecký prínos z hľadiska jeho 
subjektívneho hodnotenia obdo-
bia Slovenského štátu nepatrila na 
pôdu ÚPN.  Z ľudského hľadiska 
má každý č lovek aj historik právo 
na svoj názor a ÚPN ho rešpektuje. 
Ale každý za svoj názor musí niesť 

Ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodiny SR pripravilo novelu zákona o hmotnej núdzi, platnú od budúceho 
roka. Zavádza poriadok, zásluhovosť a odstraňuje poberanie peňazí za nič. Základná dávka v hmotnej núdzi 
61,60 eura sa bude od začiatku budúceho roka vyplácať len tým plnoletým sociálne odkázaným osobám, ktoré 
mesačne odpracujú v rámci malých obecných služieb alebo dobrovoľníckych prác tridsaťdva hodín. 

„Odvolanie udelenia ceny Ústavu pamäti národa mi prinieslo oveľa viacej potešenia než sklamania. Dostal som 
množstvo prejavov priateľstva zo Slovenska,  z Európy i zo Severnej Ameriky a tie – podobne ako aj príspevok 
v Slovenských národných novinách  – znamenajú pre mňa omnoho viacej než nežičlivosť mojich ideologických 
nepriateľov,“ uviedol pre náš týždenník historik František Vnuk. Uzatvoril tým úspešné ťaženie nežičlivcov, aby 
mu Ústav pamäti národa (ÚPN) neudelil cenu za vedecký prínos v roku 2013.

Mar tin MITOŠINKA – Foto: archív

Maroš SMOLEC, Eva ZELENAYOVÁ

František Vn uk oceňuje podporu Slovákov z  celého sveta

Prínosná norma pre samosprávu

Normalizátor v ľudsko-právnej rade vlády

Ús t av  p a mäti  ná r o d a  n e ča k a n e  o dm i e to l  a j  ú ča s ť  Joz ef a  M .  Ryd l a  na  konf erenci i  o   e x i l e

Štát nebude rozdávať – aj dávku v  hmotnej núdzi si treba zaslúžiť

P. Mešťan: Kusý bol dogmatik marxisticko-leninskej filozofie

v oblasti dejín polit ického exilu 
z krajín strednej a východnej Eu-
rópy. Pozvanie nakoniec pr ijali 
účastníci z dvanástich krajín Eu-
rópy, ako aj z USA a z Kanady. Sta-
novením témy vyplávali na povrch 
dlhoročné napäté vzťahy medzi jed-
notlivými skupinami v zahraničnom 
exile i medzi histor ikmi, ktoré žia ľ 
aj dvadsaťpäť rokov po páde komu-
nistického režimu stále pretrváva-
jú. Na tejto ‚kauze‘ sa podpísali aj 
po ľutovaniahodné snahy niektorých 
histor ikov o ostrakizáciu svojich ko-
legov namiesto vedeckej diskusie, 
oslobodenej od osobných animo-
zít. Celá záležitosť bola s pánom 
J. M. Rydlom priebežne konzulto-
vaná aj s organizátormi konferen-
cie a podrobnosti som sa dozvedel 
až neskôr. Príslušné rozhodnutia 
sme uč inil i aj vzh ľadom na našich 
zahraničných spoluorganizátorov, 
ktorí pochopite ľne spolurozhodo-
vali o programe konferencie.“

Azda bude UPN rovnako po-
stupovať aj voč i médiami pro-
težovaným historikom, ktorých 
vychovala komunistická strana.

nad 25 rokov, ktoré žijú s rodič -
mi v jednej domácnosti a študujú 
dennou formou štúdia.

■ RUŠIA BEZTRESTNOSŤ
Za povšimnutie t iež stojí, že 

novelou sa ruší pr iestupková imu-
nita sociálne odkázaných. Končí 
sa ich nepostihnuteľnosť a poku-
ty budú vymožiteľné z ich príjmu. 
Ak dostanú pokutu, budú ju mu-

sieť zaplatiť zo sociálnych dávok. 
Novelou sa upravuje aj možnosť 
získať príspevok na bývanie pre 
občanov v hmotnej núdzi, ktorí 
žijú vo vymedzených zariade-
niach sociálnych služieb alebo soci-
álnoprávnej ochrany detí a sociál-
nej kurately, ktorých cie ľom je za-
bezpečenie ubytovania.

V rámci ochrannej funkcie ná-
vrh zákona vymedzuje podmienky 
na vznik nároku na ochranný prí-
spevok, ktorý bude možné poskyt-
núť na troch úrovniach. Na prvej 
úrovni bude ochranný príspevok 
patr iť – ak si č lenovia domácnos-
ti nebudú môcť z objektívnych 
dôvodov zabezpeč iť alebo zvýšiť 
príjem vlastnou prácou, napríklad 
ak osoba dosiahla vek potrebný 
na starobný dôchodok, celodenne 
a r iadne sa stará o osobu s ťaž-
kým zdravotným postihnutím ale-
bo je osamelým rodičom, ktorý sa 
celodenne stará o dieťa do 31 týž-
dňov. Na druhej úrovni bude patr iť 
č lenom domácnosti pr i dočasnej 
pracovnej neschopnosti. V prípa-
de, že pôjde o tehotnú ženu od 
štvr tého mesiaca tehotenstva 
alebo o rodiča, ktorý sa osobne, 
celodenne a r iadne stará o dieťa 
do jedného roku veku, ochranný 
príspevok sa navrhuje na tretej 
úrovni. 

ČO IN Í  NEP ÍŠU

aj osobnú zodpovednosť.“Význam-
ný slovenský organista, pedagóg a 
profesor Ferdinand Klinda má na 
celú záležitosť iný názor, ktorý tl-
moč il listom aj predsedovi ÚPN.

■ SKUPINKA ZASTRAŠUJE
„Ustúpili ste t lakom a dali sa 

zastrašiť skupinkou ľudí, ktorí vždy 
tvoril i okrajový element v sloven-
skej spoločnosti a histór iu vyklada-
jú jednostranne vo svoj prospech.  
Nedemokraticky uznávajú iba je-
dinú, t. j. svoju pravdu, a teraz si 
uzurpujú monopol na rozhodovanie 
o obsahu skutočnej pamäti národa, 
stavajúc sa arogantne a neprávom 
do pozície väčšiny spoločnosti.“  

Klindove slová sa nepriamo 
potvrdili aj v ďalšom aktuálnom 
rozhodnutí ÚPN, ktorý odmietol 
účasť slovenského exulanta a bý-
valého poslanca NR SR J. M. Ryd-
la na konferencii Polit ický exil 
z krajín strednej a východnej Európy. 
O. Krajňák to pre SNN komentoval: 
„Snahou organizátorov konferencie 
bolo vytvoriť pr iestor na prezentá-
ciu výsledkov vedeckého výskumu 
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Prečo? 
Skúsený traumatológ tvrdí, 

že to mohli najskôr spôsobiť 
č isté prírodné podmienky, ži -
vot bez stáleho stresu a najmä 
chudobná, ale prirodzená stra-

va bez škodlivej chémie. Poroz-
prával mi o tom, ako zachraňo-
val ťažko zraneného dôstojníka, 
k torému guľka prestrel i la krížo-
vú kosť,  kde sa otoč i la a vlete -
la do konečníka, preletela cez 
brušnú dutinu, tam prestrel i la 
esovitú kľučku hrubého a osem 
kľuč iek tenkého čreva až na-
pokon uviazla v pečeni. Doktor 
Očenáš robil , čo mohol, aj keď 
prežit ie pri takomto zranení po-
pieralo všetky zákonitosti medi-
cíny. U nás by č lovek s takýmto 
zranením za pár dní zomrel, ale 

tento akýmsi zázrakom pre -
ži l . Milan Očenáš urobil počas 
svojho pôsobenia v Mapuorbite 
okolo dvetisíc veľkých a päť t i -
síc malých chirurgických zákro-
kov a nezaznamenal ani jedinú 

infekciu operačnej rany. Bolo 
to neuveriteľné, lebo v európ-
skych supersteri lných sálach 
a steri lnom vzduchu sa inf ikuje 
každá štvr tá. A keď  bolo treba, 
obyčajný penicil ín urobil zázra-
ky. Prečo? Organizmus v prí -
rode ži júcich ľudí sa s takým 
liekom nikdy predtým nestretol. 
Doktor Milan, ako ho černosi 
volal i , vyriešil počas svojej af-
r ickej praxe veľa beznádejných 
prípadov, k toré sprevádzali ťaž-
ké infekcie. Aj keď  mu pacien-
tov zvyčajne nosil i neskoro, ich 

organizmus bojoval ako lev. Pri 
ťažších prípadoch zázračne za-
bral obyčajný penicil ín. 

U nás je situácia iná. Anti -
biotiká nezaberajú. Stávame sa 
na ne rezistentní. Kým mi kedy-

si ako študentovi na internáte 
nasadila doktorka penicil ín, 
najprv si dala urobiť  laboratór-
ne vyšetrenia. Dnes vám širo -
kospektrálne antibiotiká pred-
píšu bez nich, lebo laboratórne 
vyšetrenia sú pridrahé. Navyše 
sme neznáme kvantá l ieč iv po-
jedali v mäse, k toré nám predali 
v obchode. Niektorí veľkocho-
vatelia zisti l i ,  že ich zásluhou 
totiž jatočné zvieratá, najmä 
kurčatá, lepšie priberali na 
váhe. Zjednodušene povedané, 
začali sme byť  preantibiotiko-

vaní a keď  sem-tam niekto svoje 
l ieky nedobral, baktérie si na ne 
zvykli , zrezistentneli . 

Dokrmovanie zvierat antibio-
tikami bolo verejné tajomstvo. 
Nedávno Regionálny úrad verej -
ného zdravotníctva Bratislava 
oznámil, že na Slovensko prišla 
z Brazíl ie dodávka kuracích pŕs 
plná antibiotík. Žiaľ,  násled-
né kontroly zisti l i  už len to, že 
vo verejných stravovniach a 
v školskej jedálni stihl i veľkú 
časť  dodávky spotrebovať. 
Pracovníčka úradu cez rozhlas 
utešila konzumentov, že ten, 
k to potraviny jedenkrát č i  dva-
krát skonzumoval, nie je ohro-
zený. Horšie na celom pr ípade 
podľa mňa je ,  že naše odborné 
pracovisko sa o nebezpečných 
potravinách muselo dozvedieť 
z Česka, pretože, ako pr iznal i , 
nemáme pr ístroj na zisťovanie 
ant ibiot ík v mäse. Koľko sme 
ich st ihl i  skonzumovať  pred 
kuracími prsiami z Brazí l ie , 
ostáva vlastne vo hviezdach. 
Podstatné je ,  že farmaceutic -
ké giganty budú môcť  vyrobiť 
ďalšie , ešte si lnejšie a drahšie 
ant ibiot iká. . .

V ostatnom čase sa mi zdalo, 
ako keby dlhotrvajúce škriepky a 
animozita medzi spisovateľmi z jed-
notlivých spisovateľských organizá-
cií pomaly ustávali a ľudia pera sa 
konečne púšťali do konštruktívnej 
diskusie. Neviem, možno ma takto 
optimisticky naladil knižný veľtrh 
Bibliotéka. Pár dní po Bibliotéke pri-
šlo vytriezvenie. Do rúk sa mi dostal 
č lánok Petra Juščáka Spisovatelia 
pred ďalšou hrubou č iarou. Vyšiel 
v istom mienkotvornom denníku a ja 
som chvíľu hĺbal nad tým, akú že to 
hrubú č iaru má autor na mysli. Na-
koniec som skonštatoval, že hrubý je 
akurát tak štýl spomínaného komen-
tára, kde sa autor z pozície „bojov-
níka za porozumenie, humanizmus a 
toleranciu“ naváža nielen do Spolku 
slovenských spisovateľov (SSS), ale 

aj do súčasného vedenia Asociácie 
organizácií spisovateľov Slovenska 
(AOSS) a dokonca spomína aj Slo-
venské národné noviny, ktoré podľa 
Juščáka robia na Obec spisovateľov 
Slovenska „mediálne útoky“. V de-

cembri 1989 sa na mimoriadnom 
zjazde Zväzu slovenských spisova-
teľov, ktorý sa rozhodol oč istiť svo-
ju organizáciu od prednovembrovej 
komunistickej ideológie a transfor-
movať sa na Spolok slovenských spi-
sovateľov, odč lenila skupina účastní-
kov. 

Dôvodom bolo najmä ich animo-
zita voč i národným postojom väč-
šiny č lenov novovzniknutého SSS.  
V č lánku Petra Juščáka nájdeme 

povinný nacionalistický cvik smerom 
na ideových odporcov, posilnený 
navyše formuláciou citujem: (ma-
tičné) vedenie spolku. Veď kopnúť 
si do Matice slovenskej je módne 
a v istých kruhoch doslova žiadané. 
Predsedu AOSS Ľuba Beláka neváha 
autor označ iť ako „penzionovaného 
speváka“. Len tak medzi nami. Čo 
dnes ľudia vnímajú s väčším podoz-
rením? Penzionovaného speváka 
alebo č inného developera a obchod-
níka s realitami? Veď aj bolo všet-
ko v poriadku, keď sa staré vedenie 
AOSS, v ktorom mal autor „hrubej 
č iary“ dôležitú, ba priam kľúčovú 
funkciu, bratsky dohodlo s „naciona-
listami“ z bývalého vedenia SSS na 
zašantročení budovy na Laurinskej 
2, patriacej spisovateľom. 

A prečo ten medializovaný vý-

Korektnosť takmer ako cunami

O putujúcich antibiotických kurčatách
Peter VALO

Odmietajú podávanú ruku

AKO BOLO,  ČO BOLO

krik? Žeby kvôli trestnému oznáme-
niu na neznámeho páchateľa? Nie, 
to sa prešlo cudným mlčaním. Zá-
stupným dôvodom je to, že sa „pen-
zionovaný spevák“ Belák  opovážil 
ponúknuť č lenom Obce spisovateľov 
Slovenska, ktorej je Juščák predse-
dom, priestor v Literárnom dvojtýž-
denníku. Opakujem č lenom, nie ve-
deniu... Išlo a ide tu zrejme o v úvode 
spomínanú diskusiu a vzájomné 
hľadanie spoločných postupov voč i 
príslušným štruktúram, nech sú akej-
koľvek straníckej príslušnosti, keďže 
spisovatelia za posledných dvadsať 
rokov prišli takmer o všetko, a nie 
je to len kaštieľ v Budmericiach. No 
nič, predseda Obce rozhodol. Aj tak 
sa dá opľuť podávaná ruka. Ostatne, 
sám Peter Juščák vo svojej knihe 
Som Ťukot píše: 

„Aj vzdelaný a múdry sa môže 
zaseknúť – ako Halali, a to je hoto-
vé nešťastie. Môžeš s ním hovoriť 
o čomkoľvek, ale keď dôjdeš k jeho 
‚tvrdej téme‘ – je koniec. Rozum ide 
nabok, zásek je zo železobetónu.“ 
Toto mal autor napísať do perexu 
svojej „hrubej č iary“ a hneď by bolo 
všetko jasné.

Vlna č i  už polit ickej alebo 
spoločenskej korektnosti v ostat-
nom čase nadobúda silu cunami. 
Napr iek informačným dia ľniciam 
je stále zložitejšie odha ľovať a po-
ukazovať na množstvo rozsiahlej 
„korektnej“ agendy, ktorá denne 
zaplavuje spoločnosť a predpisuje 
jej spôsoby správania sa. Pravda, 
iba korektného. Presadzovanie 
požiadaviek  skupín LGBTI do le-
gislatívneho rámca sa nedeje len 
otvoreným spôsobom, teda pr ijí-
maním ľudsko-právnych dohovorov 
so zakomponovanými požiadav-
kami inakosti. Rozširuje sa pod 
povrchom. Príkladom môže by ť aj 
prvácka učebnica Hupsovho šla-
bikára Lipka. Postavička Hups je 
a musí by ť pod ľa predstavite ľov 
rezor tu školstva taká, aby sa pre-
dišlo diskr iminácii pohlaví. Sprá-

vanie Hupsa nemá by ť pr ipisované 
ani chlapcom, ani dievčatám, ale vo 
všeobecnosti deťom. Nový šlabikár 
vznikol v chvate, za pozoruhodných 
okolností. Kým na podobnú učebni-
cu pod ľa odborníkov sú potrebné 
dva až tr i roky, nový šlabikár bol 
hotový za rekordné dva mesiace. 
Hupsov šlabikár Lipka už neref lek-
tuje vzor rodiny ako šlabikár Lipka, 
neupevňuje povedomie dieťaťa, 
že patrí do rodiny, ale naopak. 
V šlabikár i Lipka „ je téma rodiny 
podaná v atmosfére lásky, úcty, 
pokoja, radosti, harmónie a šťas-
t ia“, hovorí r iadite ľ jednej brat islav-
skej základnej školy Ján Horecký. 
A pr ipomína, že nielen Hups nie 
je zač lenený do žiadnych vzťahov, 
ale ani deti. Niektorí rodič ia sú 
z toho zmätení, niektorým sa zda-
jú nové učebnice chaotické, pýtajú 

sa, kto je to Hups, a domnievajú 
sa, že školy objednávajú najlacnej-
šie učebnice. 

Tvrdenie hovorcu ministra 
školstva Michala Kaliňáka, že 
v šlabikár i sa nenachádzajú texty, 

k toré by boli v rozpore s ideálnou 
rodinou, nemusí by ť objektívna 
pravda.  Potvrdzuje to citát z tej -
to učebnice, uverejnený 1. strane 
tohto vydania SNN. Sotva môžeme 
považovať za ideálnu rodinu, keď 
syn sa stretáva s otcom len raz za 
týždeň, keď mama sa ide vydávať 
za uja, ktorý jej pomáha..., a už ne-
bude mať otca len raz za týždeň. 

Útok na rodinu je útokom na 
morálku. Rozklad morálky je zasa 
príč inou všetkých zlyhaní vo fungo-

vaní spoločnosti. V celosvetovom 
meradle sa to už prejavilo v podo-
be f inančnej a hospodárskej krízy. 
Nemecká spisovate ľka Gabriele 
Kuby nedávno povedala, že  ešte 
nikdy doteraz sa mravná asanácia 
nepresadzovala zákonnou cestou. 
A azda nikdy dosia ľ sa nekradlo 
deťom detstvo tak  ako v súčasno-
t i.   Má všetky predpoklady vštepiť 
dieťaťu  od út leho veku predstavy, 
že normálne je, ak  mama je sama, 
ak nemá rodinu, že je normálne 
nerozoznávať chlapcov a dievčatá.  
Hupsov šlabikár Lipka pod ľa hovor-
cu ministra je  nielenže v súlade so  
Štátnym vzdelávacím  programom, 
ale vraj aj rešpektuje všeobecné 
i špecif ické ciele výchovy a vzde-
lávania i najmodernejšie trendy vo 
vzdelávaní. A zrejme za najdôleži-
tejšie sa dnes považuje dodržiava-
nie  spoločenskej korektnosti. 

Po vzniku prvej Č -SR košický 
biskup Jozef Čársky  identif ikoval 
aj naše súčasné problémy, keď po-
vedal: „Kto odopiera právo rodičom 
r iadiť proces školskej výchovy, 
musí odopierať i  existenčné právo 
manželstva, ktorého podkladom je 
práve výchova dietok.“ 

Biskup považoval právo rodi-
čov na výchovu detí  ako prvotné 
a pr iame a právo štátu za druhot-
né a nepr iame. Zdôvodnil to sku-
točnosťou, že rodina jestvovala 
skôr ako štát. Že rodiny sa zomkli 
a utvor i l i  štát nie preto, aby  mu 
svoje práva odovzdali, ale preto, 
aby si ich pomocou štátu chránil i . 
Zdá sa, že máme na čom stavať. 
Z čoho sa uč iť. Nepodliehať mód-
nym vlnám, lebo t ie prídu a odídu, 
a po takých cunami zvykne zostať 
spúšť. 

Zo spôsobu, akým bol do škôl 
posunutý Hupsov šlabikár Lipka  
a z jeho obsahu vyplýva, že ide 
najskôr o súčasť šírenia f i lozof ie 
rodovej rovnosti. Štát sa zmoc-
ňuje výchovy detí bez akejko ľvek 
nadväznosti na domácu kultúru 
a národné tradície. Vzniká čosi, 
čo sme tu už mali. Dvojko ľajnosť. 
Ale to bolo za totality, keď sa deti 
v škole  uč i l i ,  že č lovek vznikol 
z opice, a doma tvrdil i , že ho stvo-
r i l  Boh. To t iež bolo moderné, mož-
no i špecif ické. Ale  ideologické. 
Var i sa po dvadsiat ich štyroch ro-
koch, keď sme nadobudli slobodu, 
nevraciame späť? 

V ostatnom čase sa často 
stretávam s traumatológom Mi-
lanom Očenášom, ktorý strávil 
osem penzistických rokov ako 
aktívny chirurg v najzaostalej -
ších častiach Afriky. Celkom 
si tam zvykol. Náš popredný 
traumatológ sa musel odtiaľ 
vrátiť  pre problémy so srdcom. 
O jeho chorobe tamojší lekári 
nemali ani poňatia. Nebolo tam 
jediného odborníka, k torý by 
niečo vedel o arytmii. V Juž-
nom Sudáne alebo v Burundi 
totiž takéto choroby neexistu-
jú. 

Samotný Milan Očenáš ne-
videl za celý čas ani jeden in-
farkt myokardu a zriedka sa 
stretol aj s rakovinou. 

Zdravotné problémy domo-
rodcov  súviseli s tropickými 
chorobami, k toré boli vlastné 
miestnemu horúcemu podne-
biu, s neč istou vodou obsa-
hujúcou množstvo parazitov, 
mizernou hygienou, hlúpymi 
zvykmi a krutými prírodnými 
podmienkami. Naše civil izačné 
choroby tu nepoznali .  

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Maroš M. BANČEJ

Eva ZELENAYOVÁ
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Matica: pôdu pre neprispôsobivýchVstup do Slovenského raja 
by mohol čoskoro vyzerať kraj-
šie ako doteraz. Rómovia z osa-
dy Letanovský mlyn, ktorá dlhé 
roky obmedzovala a odpudzovala 
turistov pri národnom parku, sa 
konečne presťahovali do novo-
postavených domov vo vzdiale-
nom areáli Strelník. Projekt f i -
nancovala Európska únia a tiež 
slovenský štátny rozpočet. Len-
že po presťahovaní obyvateľov 
bývalej osady ostal v priestore 
nehorázny neporiadok, ktorý je 
hrozbou pre rezerváciu Sloven-
ský raj. 

Rómovia sa potešil i nové-
mu bývaniu. Sú zvyknutí dostávať 
a brať. Kedy si zvyknú na to, že 
po sebe nesmú nechať absolútnu 
spúšť, nevedno.

Stretnutia zástupcov samo-
správy Spišských Tomášoviec 
a Letanoviec, ako aj odborníkov na 
ochranu životného prostredia zatia ľ 
nepriniesli východisko. Ak zane-
chaný rôznorodý odpad z bývalej 
osady včas neodvezú, môže nastať 
kontaminácia najbližšieho potoka 
a odtia ľ pr iamo vodného systému 
Slovenského raja, čo by znamenalo 
ekologickú katastrofu. Bývalá osa-
da Letanovský mlyn sa nachádza 
v katastr i Spišských Tomášoviec. 
Pre túto obec z toho vyplýva povin-
nosť vyč istiť smetisko. 

„Navrhovala som, aby na br i-
gádu prišiel aspoň jeden dospelý 
nezamestnaný nájomník z každej 
by tovky v Strelníku. Za dva č i tr i dni 
by stihl i oč istiť to, čo po sebe zane-
chali. Nepochodila som,“ povedala 
starostka Spišských Tomášoviec 
Zuzana Nebusová. „Nebudeme 
upratovať po druhých. Každý sluš-
ný č lovek vie, čo má robiť,“ vyhlási l 
sociálny pracovník v Spišských To-
mášovciach Slavomír Gabčo. Upra-
tovanie smetiska si vyžiada asi sto-
dvadsať kontajnerov a bude stáť až 
stotisíc eur.

Odbor životného prostredia 
Okresného úradu v Spišskej No-
vej Vsi po obhliadke bývalej osady 
v Letanovciach eviduje nelegálnu 
skládku odpadov a Spišským To-
mášovciam i Letanovciam nariadil 
jej odstránenie. Stať by sa to malo 
do konca roka. Miestne samosprá-
vy chcú požiadať o pomoc aj štát, 
k torý prostredníctvom eurofondov 
výrazne prispel na výstavbu nových 
bytov pre rómskych osadníkov.

Starostka Spišských Tomá-
šoviec Zuzana Nebusová doplni la: 
„Bývalá osada je v našom katastr i, 
ale neporiadok zanechali osadníci, 
k torí majú trvalý pobyt v Letanov-
ciach. Do Strelníka sa presťaho-
valo možno aj päťsto nezamestna-
ných, mali by nastúpiť do bývalej 
osady a r iadne po sebe pouprato-
vať. No ešte teraz pred zimou, ináč 
to budeme r iešiť cez úrad práce! “ 

Nik to zo samosprávy však 
nevie, ako by osadníkov pr inúti l 
k upratovaniu, keďže mnohí už 
dávno strati l i pracovné návyky, ak 
vôbec niekedy nejaké mali. Väčši-
na osadníkov svoje pôvodné chatr-
če rozobrala a drevo si vzali na 
kúrenie. Čo však na mieste osady 
ostalo, o to sa nestarajú. „Drevo 
je naše, ale všetko ostatné musia 
pozbierať aktivační pracovníci. My 
s tým nemáme nič spoločné a nie je 
to do čoho pozbierať. Chýbajú kon-
tajnery. Teraz sú na rade iní, aby 
to dali do poriadku,“ zazneli hlasy 
obyvate ľov nových domov v objekte 
Strelník, k torí opusti l i bývalú osadu 
Letanovský mlyn. Ich odpoveď na 
otázku, k to odprace smetisko, bola 
jednoznačná: „My urč i te nie, nech 
príde čata pomocníkov z obecných 
služieb! “ Žiada sa na doplnenie už 
len opýtať sa, k to tu koho diskr imi-
nuje...

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ

 Bordel v Raji

Rómovia si chcú sami prerozdeľovať peniaze z  úradov práce

Uprostred informačného huriavku pri druhom kole volieb predsedov samosprávnych krajov, keď politici 
a médiá sa zaoberali najmä zvolením Mariana Kotlebu za predsedu VÚC v Banskej Bystrici, zanikli informá-
cie, že niektorí rómski aktivisti prišli s výzvou, aby dávky z úradov práce nerozdeľovali štátne inštitúcie, 
ale rozdeľovať si ich vraj budú samé akési rómske samosprávy. Okrem toho, že rómske osady majú vajdov 
a poznáme aj niekoľkých rómskych starostov v niektorých obciach, verejnosť o funkčných rómskych sa-
mosprávach zatiaľ nič nepočula. 

predchádzajúce i  súčasnú v ládu. 
Štátne orgány odpovedajú t ým, 
že peniaze pret iek l i  p ráve cez 
t ret í  sek tor.

■  V INNÍK POLL ÁK?
Po nedávnych župných vo ľ -

bách predstav i te l ia  prav ice 
v  súv is lost i  so zvo lením župana 
M.  Kot lebu zaútoč i l i  na v lád -
ny Smer- SD a j  argumentom,  že 
v ládna s t rana ustanov i la  za sp l -
nomocnenca pre  rómske komuni -
t y  predstav i te ľa par lamentného 
zoskupenia OĽaNO. Tým je  Peter 
Po l lák ,  k tor ý  toho zat ia ľ  vo funk-
c i i  ve ľa nest iho l ,  a le  v in i ť  ho za 
všetko,  čo tu  po l i t i c i  zanedbával i 
v yše dve desa ť roč ia  od vzn iku 
samostatne j  S lovenskej  repub -
l ik y  a  takmer  š t v r ťstoroč i e  od 
zmeny po l i t i ckého rež imu,  to  je 
ve ľká demagógia.  Pr i tom pred -
lož i l  návrh rómskej  reformy v  du -
chu porekadla:  Bez práce,  n ie  sú 
ko láče.  To n ie  je  zanedbate ľné. 
Rovnako spo lupracoval  na už 
def in i t ívne schvá lenom zákone 

o hmotnej  núdz i ,  pod ľa k torého 
bude mus ie ť  i ch  poberate ľ  od -
pracova ť  32 hodín na vere jno -
prospešných prácach za dávku 
takmer 62 eur. 

Možno a j  pre to,  samotný  sp l -
nomocnenec v lády SR pre  róm-
ske komuni t y  Peter  Po l lák  dosta l 
v ýhrady k  svo jmu pôsobeniu  a j  zo 
s t rany Rómov,  no nesúhlasí  na -
pr ík lad s  k r i t i kou predsedu St ra -
ny rómskej  ún ie  Frant iška Tanka. 
Sp lnomocnenec sa už  dávne j -
š ie  v y jadr i l ,  že  St rana rómskej 
ún ie  pod ľa svo j ich  zvere jnených 
v y jadrení  nepochopi la  snahu 
komplexne a spravodl ivo r ieš i ť 
d lhodobé prob lémy soc iá lne zne -
v ýhodnených oby vate ľov.

■  KRITICI  REFORMY
Pod ľa sp lnomocnenca t í , 

k to r í  podporu jú  zachovan ie  sú -
časného s tavu segregovaných 
komunít  a  odmieta jú  zavedenie 
zmien,  škod ia  práve ľuďom, k to r í 
zápas ia  s  ex is tenčnými  p rob lé -
mami.  Rómska reforma sa v ra j 

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

neobmedzuje  len na soc iá lny 
sys tém dávok,  a le  navrhu je  a j 
t aké zmeny v  soc iá lnom systé -
me,  k to ré  pomôžu v yč l en i ť  sa 
z  ex t rémnej  chudoby občanom, 
k to r í  s i  p ln ia  svo je  pov innost i 
voč i  spo ločnost i .  Sp lnomocne -
nec Po l lák  t v rdí ,  že opat ren ia 
v  re forme v y vo láva jú  nevô ľu a 
nespoko jnos ť  na jmä u ľudí  sprá -
va júc ich sa  nezodpovedne voč i 
svo je j  rod ine,  b l ízkemu oko l iu 
a  š tá tu ,  a le  chcú v yužívať  soc iá l -
ny  sys tém bez toho,  aby s i  zod -
povedne p ln i l i  pov innost i  voč i 
rod ine,  obc i  a  š tá tu .

Peter  Po l lák  je  p resvedče -
ný,  že „oby vate l ia  rómskych ko -
munít ,  k to r í  pobera jú  soc iá lne 
dávky,  budú akceptova ť  p r ip ra -
vované zmeny v  soc iá lnom sys -
téme,  pre tože sami  z is t ia ,  že  by ť 
zodpovednými  sa im op lat í .  Sú -
čas ťou refo rmy sú a j  ob las t i  ako 
vzde lávan ie,  bý van ie,  zamestna -
n ie,  v ymož i te ľnos ť  p ráva a  rôzne 
podporné po l i t i k y,  k to r ých zá -
merom n ie  je  urob i ť  zo  soc iá lne 
odkázaných ľudí  eš te  chudobne j -
ších.  Rea l izovaním jednot l i v ých 
opat rení  re formy,  ako sú napr í -
k lad  zaveden ie  ce lodenného 
sys tému vzde lávan ia ,  p red ĺžen ie 
pov inne j  ško lske j  dochádzky, 
podpora zamestnávate ľov,  k to r í 
p r i jmú do zamestnan ia  d lhodobo 
nezamestnaných,  prestanú by ť 
poberate l ia  dávok záv is l í  od so -
c iá lneho sys tému“.  Nuž,  o tázka 
je,  k to  a  kedy to  dokáže uskutoč -
n i ť. . .

■  OBR ÁBAŤ  PÔDU
Mat ica s lovenská má pred -

s tavu ako č ias točne napomôc ť 
k  chudobe s lovenských Rómov, 
a  t ým a j  k  r iešen iu  te j to  závaž-
ne j  o tázke.  Predseda MS Mar ián 
Tkáč  sa  pre  médiá  v  te j to  súv is -
los t i  v y jadr i l :  „Výs ledky vo l ieb 
v  banskobyst r i ckom k ra j i  ok rem 
iného jasne ukáza l i  na  d lhodo -
bo ner iešené prob lémy,  z lyhan ia 
v  pos ledných dvoch desa ť ro -
č iach.  My v  Mat ic i  s lovenske j 
chceme pr isp ie ť  k  r iešen iu  prob lé -
mov nepr ispôsob iv ých občanov, 
a le  a j  v id ieka vôbec,  č i  zamest -
nanost i  m ladých a  k va l i t y  pot ra -
vín  návratom k  obrábaniu  pôdy.“ 
Nepr ispôsob iví  občania  by zís -
ka l i  p rácu,  obrába l i  by  opustenú 
s lovenskú pôdu a  dorába l i  u rč i te 
k va l i tne jš ie  p lod iny,  ako impor tu -
jeme na náš t r h  z  Európy. 

SEBAOBR ANA

Počula  a le  o  úžerníc t ve pr i 
pôž ičkách a nás lednom inkaso -
vaní  nehoráznych súm z dávok 
v yp lácaných rómskym pobera -
te ľom soc iá lne j  v ýpomoc i .  Tak že 
n iek tor í  rómsk i  ak t iv is t i  chcú,  aby 
š tát  nev yp láca l  dávky na úradoch 
práce.  Š tát  má poukáza ť  pen iaze 
na špec iá lne kontá a  z  t ých s i  pe -
n iaze preberú zodpovední  pred -
stav i te l ia  rómskych komunít .  As i 
n ie  úžerníc i ,  t í  by  azda až tak to 
ot vorene svo je  z loč iny  nepáchal i . 
A j  keď. . . 

■   OTÁ ZNIK Y Z A MILIÓNMI
Prebehlo  to  éterom takmer 

nebadane,  a le  práve preto  je 
to  pozoruhodné.  Pot ichu sa tu 
v  úzadí  š tar tu je  motor,  k to r ý  raz 
môže rozbehnú ť  ve ľkú karavánu 
ťažkých mechanizmov.  Obv iňo -
vanie sa po l i t i kov tak zvaných 
š tandardných s t rán,  k to  a  ko ľko 
nes ie  zodpovednost i  za víťazst vo 
M.  Kot lebu v  srdc i  S lovenska,  opä ť 
len pot v rdzu je,  že páni  o f ic iá l -
ne p latení  zo  š tátneho rozpoč tu 
sa nepozera jú  do budúcnost i  a  za 
minu los ť  nechcú n ies ť  zodpoved-
nos ť.  Je iba otázkou času,  keď 
odpoveďou na takéto správanie 
sa po l i t i kov  nebudú len protes t -
né pre jav y  občanov vo vo ľbách. 
Pr ídu a j  k roky n iek tor ých vzde la -
ných a in fo rmovaných zástupcov 
rómskej  komuni t y,  k to r í  sa budú 
dožadova ť  p r imeraného vp ly vu 
na prerozde ľovanie peňazí  urče -
ných na pomoc rómskej  menš ine. 

N ie  je  ta jomst vom,  že rómsk i 
ak t iv is t i  spo lu  s  predstav i te ľmi 
obč ianskych organ izác i í  upo -
zorn i l i  už  dávnejš ie  na fak t ,  že 
suma oko lo dvesto mi l iónov eur 
z  fondov Európske j  ún ie,  určená 
na pomoc rómskej  komuni te,  sa 
akos i  rozp lynu la  nevedno kde. 
Mimov ládne organ izác ie,  k toré 
ako obč ianske združen ia  pred -
stavujú t zv.  t re t í  sek tor,  obv iňujú 

Marian Kotleba je prehrou de-
mokracie na Slovensku, vyhlásil 
župan Pavol Frešo. Dovolím si po-
vedať, že v konfrontácii s Marianom 
Kotlebom by v Banskej Bystrici do-
stal rovnako pekne na frak! Príč iny 
prehry majú hľadať strany (menšina), 
ktoré prehrali,  namiesto spochybňo-
vania víťazstva väčšiny. Špekulatív-
ne myslenie len odvádza od reality.

Najväčšie škody Slovensku spô-
sobuje mediálna realita a politici sa 
tejto jednostrannosti len prizerajú! 
Existuje mediálna konštrukcia podľa 
vzoru SME: Kto nám nepasuje do šab-
lón „nášho“ videnia sveta,  je hneď 
extrémista, ešte lepšie – je kontro-
verzný. Najlepšie neofašista... 

Povedzme si však pokojne, čo 
sa stalo. Národ sa opäť ukázal múd-
rejší ako jeho politici! Táto veta je 
z novembra 1989 a  Kotleba a jeho 
Ľudová strana Naše Slovensko ju 
bez predsudkov vrátili späť do hry. 
Chcú riešiť to, čo ľudí obmedzuje 
aj ohrozuje... Bude veľmi trápne, ak 
župní poslanci SMER-u-SD, SDKÚ, 
KDH aj nezávislí poslanci budú pred-
stierať urazenosť a budú vedome 
blokovať aj prípadne dobré nápady 
a konanie župana Mariana Kotlebu. 
Musia komunikovať a hľadať spoloč-
ný názorový prienik v záujme župy! 

Urazenosť je najhorší stav č loveka, 
lebo v póze č lovek  nedokáže vi-
dieť svet reálne. Urazenosť prináša 
samé zlé východiská: neschopnosť 
sociologicky a vedecky analyzovať 
príč iny neúspechu; urazenosť má 
sklon ospravedlňovať vlastné chy-

by – preto neochota ku kritickému 
mysleniu. Vo vládnej strane by mali 
zvolať kabinetné rokovanie niekde 
na horskej chate a sústredení len na 
tento problém by si mali povedať, čo 
počas budúceho roka urobia s cigán-
mi. Lebo to, čo Slovensku, a osobit-
ne východnému a strednému Sloven-
sku, zatiaľ v riešení tohto problému 
ponúkli za dva roky vlády, veru nie 
je nijaká výhra. Nemožno predsa ci-
gánsku otázku riešiť cudzími rukami, 
presunúť zodpovednosť na poslanca 
OĽaNO Petra Polláka a potom sa na 
to vyhovárať! 

Sociálna demokracia akoby č ias-
točne stratila inštinkt na to, čo sa 
deje dolu – medzi ľuďmi. Príč in je 
niekoľko: tá prvá, že sa prestala 
správať aj konať ako vlastenecká a 
štátotvorná strana, ale upadla opäť 
do choroby internacionalizmu. To je 
aj hlavná príč ina „výhry“ Moniky Be-

ňovej v Bratislave. V čase, keď má 
každý druhý č lovek problém zohnať 
si prácu, sú  jej hlavným problémom 
gayovia a lesby... Umelo vyťahuje 
okrajovú tému do centra pozornos-
ti. V čase, keď Oskar Dobrovodský 
pokojne a veľmi adresne upozorňo-
val na problém cigánov v Malackách, 
Monika Beňová mu so svojimi, od 
reality odtrhnutými pobočníkmi, mla-
dým Havranom a Chmelárom, bránila 
vlastným telom v pochode na Hrad... 
Ľudia nestrácajú pamäť a každému 
to zrátajú. SMER-SD sa musí sústre-
diť na riešenie prioritných životných 
otázok štátotvorného slovenského 
národa a nie ustupovať každej men-
šine, ktorá sa dostane na program 
dňa. Angličania v Sheffielde krič ia, 
že si nevedia s našimi Romami rady. 
Tak nech nám títo demokrati poradia, 
ako túto otázku vyriešiť!

Po tom, čo do Bruselu odišiel 
rozhľadený socialista – ideológ a po-
litológ Boris Zala, autor kníh Cesty 
k demokracii, ale aj skvelej esejis-
tickej knihy Národ ako (ne)samo-
zrejmosť, sa v SMER-e-SD nezjavil 
nijaký ideológ, dôstojný nástupca! 
Jeden taký talentovaný intelektuál 
v strane predsa len je: mediálne ostrie-
ľaný aj pohotový JUDr. Miroslav 
Číž. Lenže SMER-SD ho už dlh-

O  Č O M  J E  R E Č

šie necháva zašitého kdesi v rohu, 
namiesto toho, aby ho vytiahol do 
prednej línie. Jeho mali využiť aj 
v Maňkovej  kampani v priamych 
mediálnych diskusiách s Kotlebom. 
Lebo práve Miroslav Číž je zosob-
nením hodnôt, pre ktoré ľudia ešte 
nedávno vlastenecký predvolebný 
SMER-SD volil i a dali mu 44 per-
cent. Preto, lebo predstavuje mo-
derné sociálne a národné hodnoty 
aj tradície. Ľudia sú nabrúsení, ako 
Mikova žoldnierska RTVS verejne 
pľuje Slovákom do tváre reláciami 
ako Milujem Slovensko, Nikto nie je 
dokonalý č i Colnicami...  A my za to 
ešte platíme poplatky – štyri eurá 
mesačne!  

Slovákom prekáža honoráro-
vá mafia, ktorá sa prelieva z prog-
ramu jednej televízie do druhej. 
Jej zástupcov nájdete mudrovať 
na všetkých kanáloch... Národ je 
rozčarovaný z názorovej a od rea-
lity odtrhnutej jednostrannosti, akú 
v nočnej Lampe (č i v lampárni?), 
pod ktorou býva najväčšia tma, 
predvádza Muchotrávka. Kedy do-
stane priestor v STV aj druhá stra-
na? Tí mladí ľudia, ktorí nedávno 
vyšli do ulíc, nie sú kontroverzní 
extrémisti, žiadajú len to, čo žiada-
li ich predchodcovia v roku 1989. 
Teda verejný dialóg vo verejnopráv-
nej televízii! Kam až je jej manaž-
ment ochotný zájsť v provokáciách?

  Nasrdenosť na pomery prudko 
stúpa ako Dunaj, k torý sa nedávno 
vylial z brehov. Lenže na hnev ľudí 
neexistujú bariéry, ktoré by ich späť 
vráti l i do koryta...  

Na hnev ľudí neexistujú zábrany
Drahoslav MACHALA          
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Hniloba syndikátu sa vyvalila na povrch

Problémy si rieši organizácia vo vnútri

Ak to Predstavenstvo Slo-
venského syndikátu novinárov 
(SSN) odsúhlasí, predsedníčka 
SSN Tamara Valková dá záujem-
com možnosť uchádzať sa o 
prenájom alebo kúpu budovy 
syndikátu na Župnom námestí 
v Bratislave. Povedala to na tlačo-
vej konferencii. Dodala, že budo-
va má podľa znaleckého posudku 
hodnotu približne dva milióny eur. 
Upozornila, že keď bola poverená 
riadením syndikátu, zistila, že 
SSN mal na účte nulu a dlhoval za 
odvody, mzdy a energie. 

„Mali sme dve možnosti. Buď 
zo zákona vyhlásiť bankrot, alebo si 
zobrať preklenovaciu pôžičku,“ po-
vedala Tamara Valková. Dodala, že 
vybavila od nebankového subjektu 
pôžičku vo výške 200 000 eur, ktorú 
chcela zaplatiť z nových projektov. 
SSN za túto pôžičku budovu zalo-
žil. „Banky nám pôžičku nechceli 
dať,“ vysvetli la Valková. „Bola som 
presvedčená, že pôžičku splatíme. 
Po škandáloch na moju osobu som 
prišla o dva projekty, z ktorých by 
sme túto pôžičku splatili,“ spresni-
la. Splatnosť pôžičky je vo februári 
budúceho roka a SSN v tejto chvíli 
pravdepodobne nemá zdroje na to, 
aby ju splatil. Valková totiž verejne 
vyzvala ľudí, ktorí chcú SSN po-
môcť zachrániť budovu, aby syndikát 
f inančne podporili. Denník SME 23. 
novembra uviedol, že SSN si požičal 
peniaze od firmy Squam Trade SE. 
Šéf jej predstavenstva Mario Štur-
dík podľa denníka SME v minulosti 
podnikal spolu s osobami spájanými 
s bratislavským podsvetím. 

„Bol som zarazený č lánka-
mi, ktoré boli uverejnené, bolo tam 
strašne veľa lží,“ reagoval na tla-
čovej konferencii Ivan Bujna, ktorý 
Valkovej pomáhal pôžičku od Squam 
Trade získať. „Pôžička vo výške 200 
000 eur neznamená kúpu nehnu-
teľnosti. Úrok som ochotný zverej-
niť, je to jedenásťpercentný úrok 
ročne,“ dodal. „V našom záujme nie 
je vlastniť túto nehnuteľnosť, ani pô-
žička nebola robená za týmto úče-
lom,“ povedal Ivan Bujna. „S pánom 
Šturdíkom sa poznám, s ostatnými 
osobami uvedenými v denníku SME 
nemám nič do č inenia,“ zdôraznil. 
„Chcel som pomôcť pani Valkovej, 
nechcel som pomáhať syndikátu, ja 
syndikát nepoznám. Myslím si, že 
pán Šturdík, ktorý je teraz v Smeč-
ku tak strašne zverejňovaný, ani 
nevie, čo je SSN. Je to č isto na na-
šich obchodných vzťahoch,“ uviedol. 
Č lánky, ktoré boli v médiách v sú-
vislosti so situáciou v SSN uverejne-
né, sú podľa neho najmä produktom 
boja o moc ľudí vo vnútri SSN. „Tri 
mesiace sú do splatnosti pôžičky. 
Sú tu novinári, máte moc, ste obrov-
ská organizácia. Poraď te si sami,“ 
uzavrel s tým, že verejnosť podľa 
neho medializovaným informáciám 
už neverí. Tamara Valková zdôrazni-
la aj fakt, že nepovažuje za normál-
ne, ak č lenovia SSN vynášajú inter-
né informácie do médií. „Verila som, 
že si svoje problémy vieme vyriešiť 
sami,“ vyhlásila. Dodala, že sa ocitla 
pod mediálnym tlakom. Ak by však 
bola vyhlásila bankrot, SSN by pri-
šiel o budovu hneď a reakcie médií 
by boli podobné. „V roku 2011 v máji 
bol mimoriadny snem SSN z jediné-
ho dôvodu – pre hroziaci f inančný 
kolaps. Odvtedy predstavitelia SSS 
neurobili žiadne opatrenia na to, aby 
sa SSS nedostal do krachu,“ komen-
tovala Tamara Valková obdobie pred 
svojím poverením viesť SSN. Ak by 
SSN v dôsledku nesplatenia pôžič-
ky o budovu prišiel, nemá v úmysle 
vzdať sa funkcie predsedníčky SSN. 
Zdôraznila, že ju zvolili v čase, keď 
je SSN v ťažkej situácii, a dôveru, 
ktorú dostala, nechce sklamať. 

Ivan Brožík, TASR

Obrovská 
organizácia?

Desivé fakty o ekonomických aktivitách novinárskeho združenia

Tamara Valková: „Dnes ľutujem, mali sme vyhlásiť bankrot.“

Tom Nicholson, svojrázny a záhadný Kanaďan, autor knihy o Gorile, s ktorým si „priateľsky tyká“ istý člen 
podsvetia, dostal v januári 2013 od Syndikátu slovenských novinárov (SSN) ocenenie Novinársky čin roka. 
Ak bude SSN existovať nebodaj ešte aj po Novom roku v januári 2014, mal by za „novinársky čin“ oceniť už 
aj sám seba. Dokázal totiž svojpomocne ekonomicky, no najmä profesijne sám seba zlikvidovať.

Ak by sme prijali tento názor predsedníčky Slovenského syndikátu novinárov na to, ako sa majú profesijné 
združenia a stavovské organizácie správať, keď narazia na nepríjemné otázniky, potom by sme mohli médiá 
ako také zrušiť. Veď každý si doma „porieši“ to, čo treba, a nikomu zvonku do toho nič nie je. Lekcia z mo-
dernej slovenskej demokratickej žurnalistiky ako vyšitá. Napriek tomu sme sa pokúsili osloviť pani Tamaru 
VALKOVÚ, predsedníčku SSN, zvolenú nedávno na jeho sneme. Poslali sme deväť otázok. 

Poslednou „klaňačkou“ bola 
ostatná tlačová konferencia novej 
predsedníčky SSN, ktorú si počtom 
26 hlasov pre a 25 proti z pravdepo-
dobného počtu 51 delegátov (ale mož-
no aj menšieho) zvolil 11. snem SSN 
16. októbra 2013. To slovo „pravde-
podobný“ je zámerné. Tí, ktorí boli 
prítomní a chceli počuť a vidieť, videli 
a počuli. Nuž a spomínaná tlačovka 
bola iba paródiou na poskytovanie 
informácií verejnosti. Zopakujme, že 
ju organizoval jeden z najvyšších or-
gánov novinárskeho združenia – jeho 
predseda. 

■ MAJETOK VŠETKÝCH
Dom novinárov je vyše šesťdesiat-

ročná pamiatkovo chránená budova 
v najužšom centre Bratislavy, kto-
rú projektoval architekt Emil Belluš. 
Dnes je zostarnutým, ošarpaným a 

založeným sídlom SSN a jeho pridru-
ženej výroby – Akadémie médií. A tiež 
smutným výkričníkom ambiciózneho 
projektu Mediaregion. Za vznikom 
občianskeho združenia SSN stálo 
kedysi zoskupenie skúsených osôb, 
ktoré zrejme dobre vedeli, čo všetko 
sa skrýva pod pojmom „majetok Slo-
venského zväzu novinárov“. Dobre 
dotovaný sociálny fond, rekreačné 
objekty, nehnuteľnosti po celom Slo-
vensku. A samozrejme aj budova na 
Župnom námestí. Skvelá živnosť na 
dlhé roky, len o tom presvedčiť no-
vinársku verejnosť. Dalo sa to ľahko. 
V tom istom období totiž došlo ku 
generačnej genocíde novinárov a až 
na malé, zväčša niekdajšie stranícke 
výnimky, boli všetci nad tridsať rokov 
veku postupne odstavení. Omladina 
zo samého opojenia mocou slova 
a posadnutosti čímsi, čo ktosi nazval 

● Prečo a komu boli predané 
chaty v Repišti – koľko stála SSN 
rekonštrukcia jednej z nich pred 
predajom? Za akú cenu boli pre-
dané?

Chaty v Repišti sme potrebovali 
urýchlene  predať práve z dôvodu, 
aby sme boli schopní zaplatiť pôžič-
ku. Predávala ich realitná kancelá-
ria za podmienok, ktoré odsúhlasili 
č lenovia predstavenstva. Nie som 
oprávnená zverejňovať, komu sme 
ich predali. Realitná kancelária nám 
dala ponuky, bolo ich niekoľko a my 
sme sa rozhodli pre najvyššiu ponu-
ku. Pred predajom nebola robená 
žiadna rekonštrukcia. 

● Ako vnímate skutočnosť, 
že médiá o samotnom 11. sneme 
SSN neinformovali, doteraz s vý-
nimkou NČ a SNN, a až s odstu-
pom, po zverejnení informácií sa 

zaujímala o odpovede aj SITA? 
Nedal sám SSN žiadnu informá-
ciu o sneme, jeho príprave, voľ-
be predsedu vopred na verejnosť 
prostredníctvom médií?

Informácia o konaní snemu bola 
na internete, bola v mesačníku Fo-
rum (internetové periodikum, kto-
ré vydáva SSN – pozn. red.) a tiež 
musím povedať, že Predstavenstvo 
SSN sa nevedelo dohodnúť ani na 
termíne snemu. Niektorí chceli, 
aby bol až v máji budúceho roka, 
a ja som stále apelovala, že vtedy 
už syndikát nemusí existovať, že 
musíme vyriešiť f inancie. Evident-
ne nebola vôľa niesť zodpovednosť 
za ekonomický kolaps SSN. Inak, 
pôžičku sme zobrali vo februári, 
to znamená, že všetci vedeli, že 
ju musíme splatiť, a informácie sa 
v denníkoch objavili v deň snemu 
a vzápätí po tom, čo ma delegáti 

Zhováral sa Ivan BROŽÍK – Foto: internet – zdroj: www.zsvts.sk

Jan ČERNÝ – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

dií? Pôsobí v takmer všetkých priesto-
roch budovy SSN na Župnom námestí, 
okrem kancelárií syndikátu a reštaurá-
cie na prízemí. 

■ CUDZOPASNÍK
Za to platí syndikátu (do konca 

októbra 2013) 800 eur, vrátane ener-
gií, tepla a upratovania. Len za jed-
ného študenta a jeden semester však 
„nezisková“ Akadémia médií berie 
999 eur plus zápisné. Čo má z toho 
syndikát? Do akadémie vložil najväčší 
zakladateľský podiel – 50 tisíc, lenže 
ako akcionár disponuje iba jediným 
hlasom. Takže, ak si teraz vedenie 
akadémie odhlasuje, že presťahuje 
kanceláriu predsedníčky syndikátu 
z jeho budovy na lavičku pred vedľajší 
Kostol Svätej Trojice, kde sídlia bez-
domovci, tak sa tak aj stane. Už len 
na pobavenie je, že napriek práve iba 
jednému hlasu, má SSN vo vedení 
Akadémie médií až troch súčasných 
či bývalých predsedov SSN – Krút-
ka, Fülle, Valková... Náhoda? Príliš 
priehľadné.

■ KLINEC DO RAKVY
Projekt Mediaregion, v ktorom 

(náhodou) opäť figurujú bývalí funkcio-
nári SSN a ich spriatelené osoby – za 
peniaze syndikátu, za eurofondy a za 
verejné peniaze Ministerstva pôdo-
hospodárstva a regionálneho rozvoja 
SR. Za rakúske peniaze, s čím projekt 
rátal, však nie. Rakúšania totiž veľmi 
rýchlo prišli na to, o čo ide. A potom 
je tu ešte záhadná pôžička od neban-
kovky, ktorej menovec operuje ako 
schránková firma na ostrove Maurí-
cius v Tichomorí. Dvestotisíc eur plus 
nemalé percentá musí syndikát splatiť 
vo februári. Ak nie, príde o budovu. 
Pri tom všetkom, jediný príjem, ktorý 
syndikát ešte má, nepresahuje v sú-
časnosti 5 000 eur mesačne. A klesá 
tak rýchlo, ako sa zmenšuje členská 
základňa. Že ekonomická záhada? 
Alebo – tunel bol konečne prerazený? 
Alebo prezradený...

opätovne zvolili. Nerozumiem tomu, 
komu som prekážala a prekážam. Či 
to vidíte inak?

● Kedy naposledy SSN infor-
moval médiá o svojej žalostnej fi-
nančnej situácii a o zbavovaní sa 
majetku?

Bez odpovede – pozn. red.

● Kde v súčasnosti, pani 
predsedníčka SSN, vykonávate 
povolanie novinára, kde a čo ste 
naposledy publikovali?

Pravidelne píšem do nášho me-
sačníka Forum, teda aj minulý me-
siac.

● Redakcia SNN disponuje 
listom, v ktorom je informácia o 
tom, že informujete členov SSN 
„že ktosi má záujem na tom, aby 
SSN zanikol“. Môžete byť kon-
krétnejšia? Aká je situácia v SSN 
podľa vás?

Bez odpovede – pozn. red.

● Prečo rakúska strana zasta-
vila projekt Mediaregion?

Projekt Mediaregion bol zasta-
vený, ak to poviem jednoducho, že 
sa nenap ĺňal. Bol zastavený v lete 
2012. Ale všetko sú to dostupné in-
formácie v našom  mesačníku. 

■ NA ZÁVER
V rámci profesionálnej cti po-

važujeme za vhodné zverejniť aj 
nasledujúce vyjadrenie Tamary Val-
kovej, aj keď nebolo vyvolané našimi 
otázkami:

„Pokiaľ ide o f inančnú situáciu 
syndikátu, od roku 2000 bol stále 
v strate, práve preto bol v máji 2011 
zvolaný mimoriadny snem, ktorý 
rozhodol, že ak nedokážeme hos-
podáriť s majetkom, musíme ho pre-
dať alebo si zobrať pôžičku. Urobili 
sme to druhé s tým, že máme rok na 
vzchopenie sa a uvidíme. Dnes to 
ľutujem, mali sme vyhlásiť bankrot, 
ale aj z toho by asi bola senzácia. 
Tým chcem povedať, že o kritickej 
situácii v SSN sa vedelo niekoľko 
rokov.“

PPPrPrPPPP ededdseseeeedndndndnndnnníčkka ssslloooooovvvevevvvevensnnsnskýkýkýýchchchh n n novovovo iniiinárárárovovo  Tamamaararararara VVValkovvá.

POZNÁMKA

„slobodou“, nadšene zvolala – podpo-
rujeme založenie stavovskej organi-
zácie. A razenie tunela sa začalo.

■ FLUKTUÁCIA PREDSEDOV 
Po takmer pätnástich rokoch už 

nebolo z čoho brať, a tak začal byť 
akútny nedostatok predsedov SSN. 
Predsednícky post sa zmenil na akú-
si dočasnú trafiku – v ktorej, až na 
vzácne výnimky, chvíľu mohli sedieť 
tí zo známych, ktorí práve v novi-
nárskej branži nemali „flek“. Stálo to 
za to – hovorí sa, že súčasný príjem 
predsedu SSN je 1 400 eur mesačne, 
a tak to bolo už aj za jeho predchodcu. 
Mzdové náklady na kanceláriu syndi-
kátu (päť osôb v súčasnosti) dosahujú 
a možno v súčasnosti aj presahujú 
hranicu 9 tisíc eur mesačne. Mimo-
chodom, je to údaj v jednej z interných 
správ o hospodárení SSN z uplynulých 
rokov. A keďže terajšia predsedníčka 
na tlačovej konferencii a aj na sneme 
prízvukovala, že ona na tom nič neme-
nila a že je to „zdedený stav“... Nuž, 
kto by sám sebe znížil mesačný prí-
jem 1 400 eur? Iba v jednom sa mýli. 
Ona tvrdí, že je to v kompetencii pred-
sedníctva syndikátu ako orgánu. Ale 
stanovy syndikátu jasne hovoria, že je 
to v kompetencii predsedu. Asi si ich 
za vyše roka v pozícii poverenej pred-
sedníčky nestihla súčasná snemom 
zvolená šéfka v návale povinností a 
zachraňovaní syndikátu prečítať.

Ako inak nazvať Akadémiu mé-

● Čo si myslíte o Akadémii 
médií (AM), nie je to zbytočná fi-
nančná záťaž pre SSN v jeho sú-
časných ekonomických, takmer 
existenčných problémoch?

AM je nezisková organizácia 
a jedným zo spoluzakladateľov je 
SSN. Zvyšok sú súkromné osoby. 
Viete, nerada by som hovorila, č i  
bola vo vhodnom čase  založená 
č i skôr sfunkčnená. Som zástanca 
toho, aby si veci riešila organizácia 
vo vnútri, teda SSN a jeho č lenovia 
a volené orgány.

● Aké nájomné za priestory, 
služby a energie platila AM done-
dávna – kým nebola upravená náj-
omná zmluva – a dokedy je platné 
nové znenie zmluvy a v akej výške 
plnenia?

SSN je združenie, ktoré má 
zmluvy s viacerými f irmami, a sta-
viam sa k spoločnosti zodpovedne, 
nebudem  zverejňovať výšku nájom-
ného, cien atď.  SSN nie je f inan-
covaný z verejných zdrojov, čo iste 
chápete. 

● Ste predsedníčka SSN – 
stavovskej organizácie, ktorá 
neraz kritizuje podobné „súbehy 
novinárskych aktivít“,  ako hod-
notíte predchádzajúcu politickú 
činnosť pána J. Fülleho vo vedení 
volebnej kampane I. Radičovej a 
jeho súčasné pôsobenie na AM, 
tiež v jej vedení, ktorá pripravuje 
žurnalistov na ich zodpovednú, a 
najmä nestrannú prácu?

Bez odpovede – pozn. red. 
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bory sa začali vyhlasovať za vzác-
ne, lebo sa vedelo, že svojím spô-
sobom predstavujú nejakú hodnotu. 
Prístup, ktorý my reprezentujeme, 
je, že každý prvok v krajine má kon-
text a jednotlivé prvky pamiatkovo 
chránených objektov ešte nezna-
menajú celkovú historickú štruktúru 
krajiny. Takto sme objavili aj Spiš-
ský Jeruzalem. 

● Už jeho názov je atraktívny 
pre médiá. Ale čo znamená pre 
našu vlasť, národ?

Bol som v tíme, ktorý spraco-
vával podklady o krajinnom ráze  
Spiša.  Pre Agentúru životného 
prostredia, s ktorou naša škola spo-
lupracuje,  sme  pripravovali štúdie 
tých lokalít, aké dosiaľ neboli po-
drobnejšie spracované. Keďže zo 
skúseností viem, že súbor pamia-
tok zahŕňa aj okolitú krajinu, pustili 
sme  sa aj do Spišského Podhradia, 
kde sme overovali teóriu, ktorá sa 
napokon potvrdila.  Počas tohto 
výskumu sme identif ikovali špeci-
f ický typ kalvárie, hoci sa nevedelo, 
o aký typ kalvárie ide. Vedeli sme, 
že existuje kalvária typu Jeruzalem, 
ale nikomu nenapadlo, že by niečo 
také mohlo byť na Slovensku. 

● A stalo sa.
Áno, výskum to potvrdil. Doká-

zali sme, že pochádza z roku 1666 
a predchádza všetky typy kalvárií, 
ako sme ich poznali, a preto sa ťaž-
ko identif ikuje. Je staršia ako brati-
slavská, ktorá pochádza z roku1694 
a dosiaľ bola považovaná za naj-
staršiu na Slovensku. Je   kalváriou 
európskeho významu. 

● Z akého hľadiska?
Bola postavená na pamiatku 

víťazstva nad Turkami. A to nebo-
la lokálna záležitosť Slovenska ani 
Uhorska, ale celej Európy. 

● Ako ste dospeli k názoru, 

že kalvária v Spišskej Kapitule 
predstavuje jeruzalemský typ?

Veľmi nám pomohlo, že kalvá-
riu typu Jeruzalem majú v sused-
nom Poľsku v Zebrzydówe. Keďže 
my pracujeme s priestorom, máme 
k dispozícii metódy a veľmi dobrú 
zobrazovaciu techniku. Tak sme 
identif ikovali  istú geometrickú 
schému tamojších kaplniek.  Tá nám 
napovedala, že to, čo sme považo-
vali za kalváriu – krížovú cestu so 
zastaveniami,  sa tam nenachádza. 
Pri štúdiu katastrálnych máp z roku 
1876 som objavil schému záhrady, 
ktorá v súčasnosti už nejestvuje, čo 
ma viedlo k predtuche, že to bude 
niečo vážne. 

● A ako ste ju identifikovali?
 Mali sme k dispozícii mapy lo-

kality Spišskej Kapituly a Jeruzale-
ma v mierke 1:10 000 a nastal ten 
okamih. Geograf icky to síce nesedí, 
ale vzdialenostne sú tie mapy pres-
né. Jednotlivé objekty kalvárie na 
Spiši presne zodpovedajú objektom 
jeruzalemskej kalvárie. 

● Senzácia a nič? 
Hej, je to senzácia, lebo ide 

o jedinú kalváriu jeruzalemského 
typu nielen na území Slovenska, ale 
aj  bývalého Česko-Slovenska. Keď 
sme ju v roku 2001 objavili,  pocho-
piteľne, že sme publikovali výsledky 
i odprezentovali  to na konferen-
cii.  No a desať rokov bolo ticho. 
Až keď sa Košice stali Európskym  
hlavným mestom kultúry, Prešovský 
a Košický samosprávny kraj  spo-
lu so  Spišskou diecézou podpísali 
memorandum, že lokalite budú ve-
novať viac pozornosti a zač lenia ju 
do programu Košíc.  Objednali ar-
chitektonicko-urbanistickú  štúdiu, 
a tým sa výskum dostal do druhej 
fázy. Bolo to veľmi dobré, lebo  ar-
chitekti vniesli do problematiky 
nový pohľad. O Spišský Jeruzalem 
sa začali zaujímať aj  historici. Ivan 

Historické územie oplýva hod-
notami.  V literatúre sa to nazýva  
krajinný ráz. Náš zákon o ochrane 
krajiny a prírody používa  termín 
charakteristický vzhľad krajiny. 
A to, o čom hovoríme, je, že do 
tohto charakteristického vzhľadu 
krajiny, ktorý má svoje generované 
historické vrstvy, nejaké archetypy, 
vkladáme novotvary. Otázkou je, č i 
navrhovateľ novotvaru vôbec pozná 
genézu lokality, č i ju vôbec pozná 
spoločnosť.  Pokojne môžem pove-
dať, že u nás pozícia hodnoty kraji-
ny je niekde úplne na konci. Čudu-
jem sa, že to politici nevedia využiť. 
Veď my nemáme ošetrené ani  také 
základné veci, ako sú národné sym-
boly. Je všeobecne známe, prečo 
je to Kriváň, Zobor, Devín...? Máme 
päť symbolov, ale čo o nich oby-
vateľstvo vie?  Zoberme si Zobor, 
úžasný kopec nad Nitrou. Keď sa od 
neho vzďaľujete, zmenšuje sa, ale 
zároveň sa vynárajú  súvislosti oko-
lo. Zrazu zistíte, že Nitra je na  vý-
bežku Karpát, ktorých je niekoľko, 
a na konci každého toho výbežku 
je niečo významné. Extra význam-
né. Pevnosť Leopoldov, Nitra atď. 
Robili sme štatistiku, kde sa nachá-
dzajú slovenské hrady.  Na okraji 
kotlín a na okraji prechodu z nížiny 
do horského pásma, pretože hrady   
mapovali  traumatické body obrany 
a  vytvárali bezpečnostnú sústavu. 
Preto vznikli.  

● Čo vás oslovilo pri práci 
v krajine najviac?

Súvislosti. Ako sa myslenie 
v jednotlivých obdobiach prejavilo 
v osídľovaní krajiny. Máme naprí-
klad okolo stoštyridsať miest, lebo 
kapacita krajiny nedovoľuje viac.  
Vznikli  postupne od 13. storoč ia.  
Predtým sme mestá nemali. To 
neplatí len o Bratislave a Nitre, čo 
vidno aj na ich urbanistickom pô-
doryse.  Vie naozaj aspoň každý  
architekt, čím sú Bratislava a Nitra 
výnimočné?  Nie som si istý.

● A kto má teda v rukách 
vstup do  vzácnych historických 
lokalít , aby sa zachoval genius 
loci?

Tu sú rozhodujúce dve veci, 
nízke povedomie Slovákov a t lak 
investorov. Nám je to akoby jedno, 
národ sa nebúri. Angličania majú 
trojstupňové sebavedomie (osob-
né, rodinné, národné/štátne). My 
takmer žiadne. Štatist icky sme na 
chvoste Európy.  Potrebovali by 
sme niečo ako všeobecného leká-
ra krajiny, mohol by ním by ť vedúci 
tímu, ktorý vedie územné pláno-
vanie úzko prepojené s krajinným 
plánovaním. Ibaže  u nás sa krajiny 
ako keby všetci báli, je to skoro až 
tabu téma.  

● Máte krásny vzťah ku kra-
jine. Ako vnímate Maticu sloven-
skú?

Moja mama je Mar t inčanka, 
má deväťdesiat rokov, ale histor ic -
ká pamäť  v našej rodine je ve ľmi 
si lná. Môjho prastarého otca za 
monarchie nepust i l i  do kostola 
v Slovenskom Pravne, lebo  odo-
beral Slovenské národné noviny 
a podobne ladenú slovenskú t lač . 
V rodine sa tradovalo miesto, kde 
na kostole bola cedu ľa, na k torej 
stálo, že starí Mastní, tak sa vo-
lal i  moji  prarodič ia, majú zákaz 
vstupu. Všetky detské prázdniny 
som preži l  v Mar t ine. Mar t inčania 
boli s i lní lokálpatr iot i,  takpove-
diac odchovaní na panslávskom 
mlieku. Mama stretávala na ul ic i 
baťka Škultétyho, Elenu Maróthy-
Šoltésovú… Naši bývali kúsok od 
domu Jesenských… Keď  som ako 
malý chlapec vystupoval po Har-
mincových schodoch do Národné-
ho múzea,  behali mi zimomriavky 
po chrbte.  Ako keď  vstupujete do 
chrámu. Tak isto pr i Mat ic i alebo 
na Memorandovom námestí. Bol i 
sme vychovaní ct iť  si t ieto  mies-
ta.  To nie je nostalgia. To je to 
troj i té sebavedomie, k toré si musí-
me uchovať  a pestovať  vo svoj ich 
deťoch.

Doc. Ing. Peter JANČURA, PhD.: „Našu vlasť poznáme veľmi málo, musíme to zmeniť.“

„Krajina nás obklopuje každý deň, každú chvíľu. Či si to uvedomujeme alebo nie, nie je to len vplyv zvonku. 
Súčasťou identity každého človeka je jeho domov. Presne určené miesto na mape sveta. Krajina v nás rezo-
nuje ako symbol dôvery, niečoho, čo je známe, blízke. Zem pod nohami... Ak toto niekto nepociťuje, nie je 
to neexistenciou krajiny, ale nevšímavosťou. V živote sme chudobnejší o všetko, čo prehliadame.“ Autorom 
týchto viet je doc. Ing. Peter JANČURA, PhD., vedúci Katedry plánovania a tvorby krajiny Fakulty ekológie 
a environmentalistiky Technickej univerzity vo Zvolene. Takýmito výstižnými riadkami  dokázal predstaviť 
vzťah ku krajine. Sú súčasťou  publikácie Európsky dohovor o krajine na Slovensku, približujúcej  verejnosti  
zámery dohovoru o krajine, ktorý Slovenská republika ratifikovala v roku 2005.

Slováci si musia vypestovať trojité sebavedomie

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Boris BELÁČEK

● Väčšiu pozornosť médií 
však vyvolala správa o vašom ob-
jave Spišského Jeruzalema, hoci 
by sme pokojne mohli hovoriť 
o Slovenskom Jeruzaleme. V čom 
vidíte problém nezáujmu o vlast-
nú krajinu?

Ktovie, v čom to je – je kríza, 
jednoducho tieto veci idú, č i zámer-
ne alebo umelo, do pozadia. Uvedo-
mujem si viac ako ktokoľvek iný, že 
žijem v štáte, v ktorom  bežný ob-
čan nevie  povedať,  čo je v našej 
krajine hodnotné a výnimočné. Sú-
visí to s naším malým sebavedomím 
a s absenciou pocitu identity, že tu 
sme doma. Najmä, ak sme odmalič-
ka boli vedení k tomu, že vždy sme 
niekomu slúžili.  Európsky dohovor 
o krajine (EDoK) veľmi presne po-
menováva význam krajiny a vyšiel  
časovo veľmi dobre.

● V čom by nám mohol byť 
prospešný?

Najmä tým, že dáva do popre-
dia krajinu ako takú – so všetkými 
atribútmi. To znamená, že to, čo my 
nazývame príroda,  je reálne „fy-
zický stav“ – forma krajiny. Ona  by 
mala byť hlavným zdrojom prosperi-
ty. Dakedy dávno naši starí otcovia 
sa skutočne živili krajinou. Pôda 
dokázala ľudí uživiť a toto všetko 
EDoK opisuje.  Akým spôsobom by 
bolo treba krajinu chrániť. Ale naj-
prv ju  musíme  poznať. Slovensko  
nemá spracovanú  typológiu  krajiny 
v zmysle EDoK, na druhej strane sú 
tu vynikajúce atlasy. Napriek tomu 
vieme veľmi málo o našej krajine, 
a to musíme zmeniť. EDoK obsahu-
je veľmi peknú myšlienku, že kraji-
na je naším spoločným európskym  
dedičstvom a je našou povinnosťou 
ju chrániť. Európa je heterogénna. 
My si neuvedomujeme, že na našom 
kontinente existujú dve obrovské 
a rovnaké pohoria. Alpy i Karpaty 
zaberajú po 220 tisíc štvorcových 
kilometrov.  A kde je naše sebave-
domie oproti Rakúšanom a Švajč ia-
rom? EDoK je veľmi živý dokument, 
na ktorom sa dá stavať. Lenže v sú-
časnosti  ani v Európe nie je veľký 
záujem o krajinu. 

● Základným fenoménom, 
ktorému sa venujete vo svojich 
vedeckých prácach, je vzťah 
prírody a urbanizovaného celku. 
Ako sa tento vzťah na našom úze-
mí vyvíjal v minulosti a aké sú sú-
časné trendy? 

Každý vedný odbor má svoju 
doménu výskumu. Jednou z domén 
našej katedry sú historické krajinné 
štruktúry. V  podstate nás možno 
charakterizovať ako kulturologicky 
orientovaných krajinných ekológov. 
Na Slovensku je nás viac, čo sa za-
oberáme vplyvom ľudskej populácie 
na prostredie, jeho zmenami a po-
dobne. Spravidla všetko staršie ako 
pol storoč ia sa môže počítať do his-
torických krajinných štruktúr. Tie sa 
dajú interpretovať dvoma spôsobmi. 
Krajina  ako systém, ktorý má svoju 
štruktúru a skladá sa z č iastoč iek 
súvisiacich medzi sebou. Napríklad,  
keď budem sledovať krajinu a hľa-
dať v nej všetko, čo je staršie ako 
päťdesiat rokov. A už tým  vznik-
ne nejaká sústava. Pamiatkarský 
prístup, alebo historický, je taký, 
ktorý pracuje s objektmi, ar tefaktmi 
v krajine. Samozrejme, že aj  histo-
rik č i archeológ dospeje ku kontinu-
ite, ale v princípe pamiatky vznikli 
tak, že jednotlivé objekty a ich sú-

Chalupecký si dokonca pamätal, že 
na Pažici oproti Spišskej Kapitule sa 
robili mystériá. V ľudovej tradícii sa 
zasa zachovala spomienka na púte. 
A medzitým sa celkom zabudlo, že 
jestvuje  obrovský areál kalvárie 
jeruzalemského typu v mierke 1:1. 
Ešte aj  konf igurácia reliéfu zodpo-
vedá reliéfu v Jeruzaleme.  O po-
sledných dňoch Ježiša vzniklo veľa 
dokumentárnych f ilmov, ale nie vždy 
sa spomína dom veľkňazov Kajfáša 
a Annáša.  My ho máme identif iko-
vaný v Kláštore sv. Martina, ktorý  
je, žiaľ, pod zemou. Ako večeradlo 
sme označ ili Katedrálu sv. Martina 
a Golgotou je Kaplnka sv. Kríža na 
Sivej brade. 

● A máme na Slovensku ešte 
nejakú podobne zaujímavú loka-
litu?

Veľká časť Slovenska je ur-
banisticky naviazaná na posvätnú 
kresťanskú geometriu. Každý  kos-
tol vybudovaný do renesancie je 
veľmi presne viazaný na astrono-
mickú lokáciu.  A podľa kostolov 
sa vo viacerých prípadoch robili 
urbanizačné osi.  Nehovoriac o tom, 
že kostol označuje významné domi-
nantné miesto v krajine. Kto chce 
v krajine niečo podstatné nájsť, zač-
ne kostolom. 

● Čo z toho vyplýva?
Že tie stavby sú veľmi presne 

orientované na východ slnka v deň 
patrocínia, podľa ktorého bol kos-
tol zasvätený. Urbanizačné osi sú 
identické s kostolmi. Stredoveký 
č lovek vnímal priestor kontinuálne, 
neoddeľoval krajinu, miesto, kde 
žil, a hviezdnu oblohu.  Kostol bol 
oveľa významnejšia stavba, ako si 
dnes vieme predstaviť. To bolo cen-
trum všetkého. Symbol. To bol iný 
svet. Je nám takmer neznámy. Ani 
netušíme, aké hodnoty sa nachá-
dzajú na našom území. A pri našom 
nezáujme o vlastnú históriu pred-
pokladám, že ich odkrývanie bude 
zd ĺhavý proces. Napríklad o spomí-
nanom  Kláštore sv. Martina na Pa-
žici sa niektorí cirkevní hodnostári 
vyjadrili, že je možné, že tam boli  
mnísi  baziliáni.  Možno,  že  bol 
spojený s cyrilo-metodskou mi-
siou  alebo dokonca  s kresťanskou 
tradíciou pred cyrilo-metodskou mi-
siou. A to je už 9. storoč ie! Dodnes 
sa baziliáni udržujú na východnom 
Slovensku,  kde mali dvadsať mo-
nastierov. Zachoval sa len jeden 
v Krásnom Brode. Alebo kalvária 
v Banskej Štiavnici. Je oveľa väčšia 
než v súčasnosti  jej  známa časť. 
Alebo kostol v Kostoľanoch pod Tri-
bečom. Ten bol zaraďovaný do 10. 
až 11. storoč ia. Dnes  už hovoríme 
o 9. storočí.  Výskumy v Bojnej po-
tvrdili, že  kresťanstvo tu bolo silné 
už pred Cyrilom a Metodom. V okolí 
Spišského Podhradia sa nachá-
dzajú viaceré rotundy. Jedna  v Bi-
jacovciach pri Spišskom Podhradí,  
dve  boli priamo na Kapitule.  Iste 
nevyrástli z ničoho. Skalka pri Tren-
číne napríklad najviac zodpovedá 
európskemu typu prvých kláštorov. 
A kostolík v Ludrovej pri Ružomber-
ku má vyslovene astronomické sú-
radnice. Renesanciou sa však končí 
orientácia kostolov na  astronomic-
kú lokáciu.

● Čo nasledovalo potom?
Nastala zmena myslenia. Imagi-

nárne nahradilo vecné a obchodné.  
Až v baroku sa vracia mystika, monu-
mentalistika, ale bez atribútov gotic-
kého archetypálneho myslenia. V re-
nesancii došlo k zmene tvaru. Začali 
prevládať pravouhlé objekty,  čo je 
dnes pre č loveka typické, ale príroda 
pravý uhol nepozná. Symbolom sa 
stal  Leonardov č lovek v kruhu. 

● Ako hodnotíte zásahy deve-
loperov do  historického územia 
na Slovensku?
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Nárazníková zóna schytá veľa úderov

Predseda Spolku nemeckých 
obchodno -pr iemyselných komôr 
Michael  Harms nie až tak dávno 
v Pet rohrade pre médiá povedal: 
„St redná vrst va nie je len vel ič ina, 
je to ce lá f i lozof ia.  V Nemecku je 
st redná vrst va produk tívna, ino -
vačná a ak tívne sa angažuje na 
medzinárodnej  scéne. Práve t ie -
to kval i t y  Rusku chýbajú.  Podob -
né podniky vznikajú,  nemajú však 
dostatočnú váhu, aby ovplyvni l i  a 
kompletne t ransformoval i  ruské 
hospodárstvo.  Je pot reba rozví jať 
práve st rednú vrst vu.“  Nuž áno, 
v Rusku je to urč i te t reba. A le čo 
tak na Slovensku? Sme viac „ne -
meckí “? A lebo v iac „ ruskí “? A lebo 
my, k tor í  by sme pod ľa všetkého 
mal i  patr iť  do takzvanej  st red-
nej  vrst vy,  iba „maskujeme svoju 
smr ť “? Tak nás zhodnot i l  prozaik 
Bal la.  T iež nie až tak dávno.

■  STR ATUM INTERMEDIUM
Toto s lovné spojenie,  k toré 

neznamená nič  iné ako „st redná 
vrst va“,  použi l  v  aprí l i  pápež Fran-
t išek.  V jednej  zo štyroch pápež-
ských bazi l ík  – Bazi l ike svätého 
Pavla za hradbami – povedal  a j 
t ieto s lová: „Ex istu jú každoden-
ní svätí,  ‚ukr y tí ‘  svätí,  is t í  druh 
‚st rednej  vrst vy ‘  svätost i ,  do k to -
re j  môžeme patr iť  a j  my.“  Svätá 
c i rkev tak to opt ikou f rant iškána 
Frant iška p oukazuje – síce cez 
mravný odkaz – aj  na nezruš i -
te ľnosť  overených ekonomických 
prav idie l . 

Real is t ickejší  opis ponúkol 
zač iatkom ok tóbra verejnost i  n ie 
ce lkom hoc i jaký farmár,  k tor ý 
roky pestuje búrske orechy.  Bý-
valý amer ický prezident  š i rokého 
úsmevu a obvykle p lochejších 
myš l ienok  – J immy Car ter :  „Roz-
die ly v pr í jmoch sa v Spojených 
štátoch dostal i  do bodu, keď  č le -
novia st rednej  t r iedy pr ipomína-
jú Amer ičanov ž i júc ich v časoch 
Car terovho funkčného obdobia 
v chudobe.“  Tí,  k tor í  sa roky na 
Slovensku považoval i  za celkom 
pr i rodzené a obyčajné st ratum 
medium, dnes ž i jú horš ie ako 
v časoch Colotkovho funkc ionár-
čenia – v chudobe. Kým st raníck i 
aparátč ic i ,  vykonávajúc i  s  dávkou 
nadpráce neraz i  ce lkom rozumnú 
vô ľu v tedajších polobohov, ne -
mal i ,  pr i rodzene, záujem na tom, 
aby vôbec nejaká st redná vrst va 
ex istovala,  ž i la a najmä mysle la 
(mysl ieť  bo lo vždy to najcharak-
ter ist ickejš ie pre st ratum interme-
dium).  Dnešní aparátč ic i ,  vykoná-
vajúc i ...  atď....  atď....  No to je ce lá 
podobnosť,  ce lý rozdie l .  Inak sa 
to vysvet l iť  nedá.

■  NECHCE BYŤ  ŠTATISTA
Výskumy potvrdzujú to,  čo aj 

skúsenostne vnímame, že tot iž 
pr ís lušníc i  st rednej  vrst vy sú c i t -
l ive jší  na spôsob v ládnut ia,  pr ipo -
mína ( inými s lovami)  Franc is Fu-
kuyama v č lánku pre Wal l  St reet 
Journal.  Vzdelaná a rozh ľadená 
st redná vrst va je kr i t ickejš ia voč i 
korupc i i ,  c i t l ivejš ia na spôsob na-
rábania s verejnými f inanc iami a 
ťažšie akceptuje def ic i t y demo-
krac ie a je j  inšt i túc ií,  n ižš iu kval i -
tu vzdelania,  zdravotných s luž ieb 
atď.  Navyše st redná vrst va sa 
neuspokojuje s ro lou obyčajného 
štat istu.  Kto by pot reboval  taký 
vred na svojej  – z h ľadiska his -
tór ie nášho štátu – ešte puber tál -
nej  t vár i? 

European Union Inst i tute for 
Secur i t y Studies vo svoje j  ak tuál -
nej  správe síce t vrdí,  že počet ľudí, 
k tor í  ekonomicky patr ia do st red-
nej  vrst vy,  ce losvetovo rast ie,  a le 
bude to u nás zrejme ako s tou 
štat is t ickou polovicou gr i lované-
ho kuraťa. Jeden zje ce lé,  druhý 
nič  a obaja sa štat is t icky kval i tne 
najedl i  z  po lovičky. Fukuyama aj 
preto varuje:  „ ...  v  dôsledku kr ízy 
vyhl iadky st rednej  vrst vy nie sú 
také, aké by s i  ľudia žela l i .  Nová 
v lna protestov sa môže prebudi ť 
v  kraj inách, kde je ve ľký počet 
nezamestnaných mladých ľudí 
s vysokoškolským vzdelaním.“ 
U nás – ako je známe – okrem tých 
vysokoškolákov,  k tor í  v zahranič í 
umývajú r iady a teš ia sa,  ako s i 
zvyšujú ž ivotnú úroveň  – máme 
mladých vzdelaných ľudí stá le 
dosť  na to,  aby jedného dňa vzal i 
ani  tak k ľúče ako skôr „ f rancuzá-
ky “ a...  Myslí  na to vôbec niek to? 
A ak náhodou aj  áno, prečo utaju je 
takéto svoje myš l ienkové pochody 
pred pochodmi h ladu, možno už 
b lízkymi a bolest ivo reálnymi? 
Veď  predsa „ex istu jú každodenní 
svätí,  is t ý druh st rednej  vrst vy “... 
Ibaže s ich svätou t rpezl ivosťou to 
bude dosť  pochybné.

■  V INA ODBOROV?
Naši odborársk i  predác i,  k tor í 

sa v n ieko ľkých porevolučných ro -
koch nechal i  na chrbtoch protes-
tu júc ich nat lač iť  do drahých l imu-
zín s možnosťou „ t ransformác ie 
majetku“ najrôznejš ieho druhu, by 
mal i  spozornieť.  Profesor Rutger-
sovej  Univerz i t y  v USA, n iekdajší 
h lavný ekonóm tamojš ieho minis -
terst va práce Bi l l  Rodgers v tom 
má tot iž jasno: „Erózia ko lek t ívne -
ho vy jednávania je k ľúčovým fak-
torom pre vysvet lenie,  prečo p laty 
nízkoprí jmových a st rednoprí jmo -
vých pracujúc ich nerást l i  s  inf lá -
c iou...  Bez ko lek t ívneho vy jedná-
vania zvyšujúceho p laty,  najmä 
pre prácu modr ých gol ierov –  ich 
pr iemerný pr í jem stagnoval.  Me-
dzinárodná konkurenc ia je ďalším 

fak torom. Zat ia ľ  čo global izác ia 
pozdvihla v rozví ja júc ich sa kra-
j inách mi l ióny z chudoby, nebola 
to práve výhra pre pracujúc ich 
st rednej  t r iedy – nie len v USA.“ 

Kým pr iemerní  ľudia st ráca-
l i  v  ekonomike pôdu, zuž i tkoval i 
najbohatší  n iek toré z rovnakých 
fak torov a zarážal i  medzi  seba 
a zvyšok ešte väčší k l in...  Daj te 
s i  namiesto USA naše Slovensko 
a ukáže sa podobnosť  č is to nená-
hodná.

■  POHĽAD ODBORNÍKOV
Stredná vrst va je vraj  to,  čo 

nepatr í   k  dvadsiat im percentám 
najchudobnejších a dvadsiat im 
percentám najbohatších ľudí.  S lo -
vák zaradený do st rednej  vrst vy 
má č is t ý mesačný pr í jem od 355 
do 785 eur.  Zaujímavé je,  že eko -
nomicky spodná hrana st rednej 
vrst vy u nás už pat r í  do pásma 
of ic iá lnej  chudoby. No,  zaujíma-
vé. Smutné to je a žalujúce! 

„Väčš ina s lovenskej  populá-
c ie,  st rednú vrst vu nevynímajúc, 
už po rokoch odr iekania skonč i la 
len na zák ladných výdavkoch, ďa-
le j  šet r iť  už ľudia jednoducho ne -
v ládzu,“  konštatovala v médiách 
soc io logička Sy lv ia Porubänová. 
Pod ľa nej  sa všeobecne s loven-
ská st redná vrst va st ráca a popr i 
malej  skupine ex t rémne bohatých 
sa neúmerne rozš i ru je vrst va chu-
dobných č i  potenc iá lne chudob -
ných. „Vyspelé európske štáty s i 
v 80.  a 90. rokoch ž i l i  nad pome-
r y,  čo sa t ýkalo všetkých spolo -
čenských vrst iev.  No keď  bo lo 
t reba začať  šet r iť,  k r íza sa dotk la 
najmä st rednej  t r iedy,  k torá,  hoc i 
sa re latívne stá le má dobre,  na 
ostatné značne dopláca,“  vy jadr i l 
sa už skôr vere jne ekonóm Pavol 
Kárász. Dnešná st redná vrst va 
nebude poslednou generác iou, 
k torá sa mala lepš ie ako t ie pred-
chádzajúce. Tou sa tot iž  sta l i  už 
rodič ia  dnešných st ratum interme-
dium.

Vráťme sa ešte k druhej  vete 
predchádzajúceho odseku: ...  č is -
t ý mesačný pr í jem od 355 do 785 
eur.  No. A teraz sa pozr ime, aké 
sú pomer y v t ro juholníku – st red-
ná vrst va – c iv i l izovaná kraj ina – 
ekonomický pr í jem všade navôkol 
nás. St redná t r ieda má (mať )  pr í j -
my na č lena domácnost i  od 66 do 
200 percent pr iemernej  mzdy. Aby 
ste nemusel i  r ýchlo zháňať  kalku-
lačku – to je od  530 do 1 608 eur. 
Tak že t í,  k tor í  s i  nahovárajú,  že 
pat r ia do st rednej  vrst vy,  tak robia 
už len z akéhosi  poc i tu hanby, že 
nepatr ia medzi  chudobných. Veď 
s i  pomôžme prík ladom – st rednú 
vrst vu rozde ľujú Nemci na vyš -
š iu – s č is t ým mesačným prí jmom 
do 4 905 eur,  st rednú – do 2 457 
eur a nižš iu – do 1 310 eur.  Tí,  čo 
dostanú mesačne menej  ako 983 
eur v č is tom, už sú v skupine chu-
dobných. Aby sme v tom mal i  ce l -
kom jasno, vyšš ia st redná vrst va, 
to by mal i  by ť  malí  podnikate l ia  a 
manažér i  č i  s lobodné povolania. 
Nižš iu st rednú vrst vu – t vor ia 
(v štandardných ekonomikách) 
úradníc i ,  ve ľkí po ľnohospodár i  č i 
v ysoko kval i f ikovaní  robotníc i .

■   BODK A NA Z ÁVER
Súčasný prezident Českej  re -

publ iky Mi loš Zeman je autorom 
nasledujúceho výroku:  „V láda, 
k torá to leruje z lodejov a tunelá-
rov,  je sama v ládou z lodejov a tu -
nelárov.“

„Úpadok s t redne j  v r s t v y  je  n i ečo,  čo sa  neud e je  z  n ičoho n ič .  Z  n ičoho n ič  nenas t ane neúpros -
né rozob eran i e  s t redne j  v r s t v y,  t r va júc e u ž  v iac  ako dve d ekády.   Ak c ena z ák ladných vec í ,  čo 
pot rebu jeme –  domác e pot reby,  j ed lo ,  b enz ín ,  e l ek t r ina  –  s túpa r ých l e jš i e  ako na še p r í jmy,  z na -
mená to ,  že  chudobni eme.“   –  The Economic  Co l lapse .

Potrebujeme strednú vrstvu, aby chudobní nepozabíjali bohatých

Ivan BROŽÍK – I lustrácia: archív SNN

Naše plusy a české mínusy
Slovenské poklady boli v pracovitých ľuďoch

Če sk ý národ má množ st vo zachovaných h is to r ick ých 
sk vo stov a  pamät ihodno st í  –  pa lád i í ,  a le  a j  svätov í t sk y  po -
k lad č i  kor unovačné k lenot y.  Na j v iac  s i  však cen í  H radčany 
s  Chrámom svätého V í t a .  Ten do st ava l i  až  za  p rez ident a  B e -
ne ša ,  a le  H radčany sa  dot vára l i  už  p re d t ým,  keď  p rez ident 
M asar yk p re jav i l  že lan ie  v y t vor iť  zo  spustnutého s íd la  mo -
narch ie  rez idenc iu  de mokra t ického š t á tu  a  povola l  na  Praž sk ý 
hrad s lov inského a rch i tek t a  Jo sipa  P lečn ika . 

Architekt J. Plečnik pracoval 
pre Hrad od roku 1920. Vďaka úz-
kej spolupráci a blízkemu vzťahu 
prezidenta a jeho architekta vznik-
lo monumentálne dielo, pravda, za 
nemalé peniaze. Na Slovensku sa 
v tom čase demontoval priemysel, 
ktorý tu vznikol za Uhorska. Nena-
darmo sa Andrej Hlinka sťažoval 
francúzskym novinárom, že pod 
Čechmi je to horšie než pod Maďar-
mi. Nový štát potreboval peniaze 
najmä pre „historické země“, Slo-
váci sa mali odsťahovať do Ameri-
ky. Vlastná postať ich nedržala.

■ NEVZDALI SME SA
Nedávno sa v rakúskej tla-

č i objavil č lánok o Slovensku 
s prekvapujúcim konštatovaním, 
že „Slovensko sa ešte drží“. Pre-
čo by sme sa nedržali? To má svet 
o nás stále takú nízku mienku? Aj 
keď nás kontroverzný prezident 
Havel pripravil o zbrojársku výrobu 
v Mar tine a Dubnici, nevzdali sme 
sa. Všade navôkol sa vyrojili ne-
prajníci okrem iného s verdiktom, 
že nová slovenská koruna nepre-
žije ani rok. Prežila a po skončení 
Meč iarovej vlády boli celkové dlhy 
krajiny najnižšie zo všetkých štátov 
v okolí. Postupne sme utvorili pri-
jateľné podnikateľské prostredie a 
prihlásili sa nám  automobilky sve-
tových mien. Prosperuje aj elektro-
technický priemysel a v energetike 
plánujeme sebestačnosť, ba vývoz 
elektrického prúdu. Drží sa aj VD 
Gabčíkovo. Slovensko si vo svete 
utvára dobrú obchodnú reputáciu. 
U nás sa vyrobí najviac automo-
bilov vo svete – 119 na tisíc oby-
vateľov. Keby nebolo experimen-
tujúcich rozhodnutí vtedajšieho 
premiéra Jána Čarnogurského, 
týkajúcich sa poľnohospodárstva, 
prežívalo by dnes oveľa produk-
tívnejšie a lepšie časy. Na budúci 
rok nám OECD predpovedá rast 
HDP vo výške dvoch percent, čo 
je v Únii spamätávajúcej sa z krízy 
uspokojivé číslo. Slovenská ekono-
mika v uplynulom desaťročí rástla 
ročným tempom 4,8 percenta naj-
rýchlejšie v celej Európskej únii a 
doháňa tú českú – medzera medzi 
Českom a Slovenskom sa 20 rokov 
po rozdelení zvoľna zmenšuje, roz-
diel v HDP na obyvateľa už je iba 
osempercentný. Česko v porovnaní 
s nami boduje najmä geografickou 
polohou. Pravda, máme stále vyso-
kú nezamestnanosť, ale tú do istej 
miery skresľuje nízka vzdelanostná 
úroveň neprispôsobivých skupín 
obyvateľstva.

■ ČESKÉ MÍNUSY
Slovenské poklady sú dnes 

v ľuďoch. Prišli sme o poklad pr-
vého Slovenského štátu aj delenie 
pokladu bývalej federácie nebolo 
spravodlivé. Prvorepublikový zla-
tý poklad išiel v prospech Veľkej 
Británie, ktorá si zaúčtovala každú 
pušku, každú uniformu, každé po-
nožky, vydané československým 
vojakom. Zrejme podľa hesla: Umri 
– ale najprv zaplať. Dnes má Slo-
vensko k dispozícii 31,1 tony zlata, 
Česká republika 13,7 tony. Hospo-
dárili sme lepšie. A to je veľká de-
víza. Česká koruna prepadla voč i 

doláru a euru. Za euro dnes dosta-
nete 27 českých korún, pred časom 
to bolo 30. Česká národná banka 
zdôvodnila intervencie proti korune 
potrebou znížiť kurz a zabrániť de-
flácii. Poklesla hodnota dlhopisov, 
všetkých úspor, ktoré českí spori-
telia majú.  V Česku bolo potrebné 
zvýšiť infláciu – znížiť kúpnu cenu. 
Formálne ide o inf láciu malú, ale 
v skutočnosti zasiahne do peňa-
ženky občana podstatnejšie. Stačí 
spomenúť zloženky za vodu, elekt-
r inu a plyn. Drahšie sú aj potra-
viny, aj ceny pohonných hmôt a 
energií.

 
■ NÁDEJNÝ RAST
Na Slovensku máme síce tretie 

najnižšie platy v Európskej únii, ale 
sú šance posunúť sa z tohto miesta 
vyššie. Kým v roku 2009 priemy-
selná produkcia vplyvom slabého 
zahraničného dopytu pre hospo-
dársku krízu medziročne klesla 
o 13,7 percenta, v roku 2010 už 
opäť rástla dvojciferným tempom. 
V roku 2011 stúpla o 5,4 percenta 
a vlani podľa údajov Štatistického 
úradu produkcia v priemysle stúpla 
o 8 percent. Za sedem mesiacov 
tohto roku slovenský priemysel 
v priemere medziročne rástol o 2,6 
percenta. Samotnú priemyselnú vý-
robu ovplyvnil najmä rast vo výrobe 
elektrických zariadení – o vyše 50 
percent, vo výrobe textilu, odevov, 
kože a kožených výrobkov o takmer 
45 percent, vo výrobe strojov a za-
riadení, vo výrobe kovov a kovových 
konštrukcií a aj rast vo výrobe vý-
robkov z gumy, plastov a ostatných 
nekovových minerálnych výrobkov. 
Produkcii v priemysle pomáhali naj-
mä nové projekty v automobilovom 
priemysle. Svoj štandard si udržuje 
aj náš oceliarsky priemysel, ktorý 
má podporu i v Bruseli. Európska 
komisia prikladá oceliarstvu veľký 
význam, čo ukázala aj Akčným 
plánom pre oceliarsky priemysel. 
EÚ je s 11 percentami celosveto-
vej produkcie druhým najväčším 
producentom ocele. Európske 
oceliarne zamestnávajú vyše 360 
000 ľudí – U. S. Steel Košice má 
11 000 zamestnancov. Železiarne 
Podbrezová, ktoré vyrábajú oceľ, 
oceľové bezšvíkové rúry, presné 
rúry a majú v programe aj hutnícku 
druhovýrobu, sú cer tif ikovaným do-
dávateľom pre automobilový prie-
mysel. Majú vyše 3 000 pracovní-
kov. Ich dcérska spoločnosť ŽĎAS, 
a. s., sídli v Žďári nad Sázavou a 
podniká v oblasti ťažkého strojár-
stva a hutníctva. Svoje obchodné 
zastúpenie majú Železiarne Pod-
brezová vo viacerých krajinách 
Európy: Pipex Italia, S. p. A., sídli 
v talianskej Arone, zásobuje talian-
ske, španielske, grécke a iránske 
trhy, Slovrur Sp., z o. o., má sídlo 
v Stalowej Woli v Poľsku a predáva 
najmä na poľské a pobaltské trhy. 
V týchto spoločnostiach majú Že-
leziarne Podbrezová majoritný po-
diel. Slovenský priemysel je schop-
ný expandovať do zahranič ia. Preš-
li sme dlhú cestu od č ias, keď sa 
u nás demontoval priemysel. Teraz 
naše bohatstvo závisí od našich 
rúk a umu. Ukážme svetu, že sa 
vieme držať!

Peter JÁNOŠÍK
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Potrianonské Maďarsko sa ni-
kdy nezmierilo s rozpadom Uhor-
ska a jeho medzivojnová polit ika sa 
niesla v znamení iredenty a revizio-
nizmu s cieľom jeho úplnej obno-
vy. Z taktických dôvodov však ten-
to svoj plán maďarská zahraničná 
politika maskovala poukazovaním 
na údajne nespravodlivé hranice, 
ktoré treba opraviť tak, aby zod-
povedali etnickým pomerom. To, 
že nielen v Československu je ma-
ďarská menšina, ale aj v Maďarsku 
sú státisíce Slovákov, sa úmyselne 
zamlčovalo.  

■ REVÍZIA TRIANONU
Cesta pre revíziu Trianonskej 

mierovej zmluvy (4. júna 1920) sa 
pre Maďarsko otvorila po prijatí 
Mníchovskej dohody.  Maďarsko 
v snahe využiť šok zo zrady veľmocí 
a z medzinárodného oslabenia Čes-
koslovenska, zaneprázdnenie jeho 
vlády rokovaniami s Nemeckom a 
Poľskom a súčasné vnútorné prob-
lémy, naliehalo na urýchlený zač ia-
tok rozhovorov o vytýčení nových 
hraníc. Rokovania o nových česko-
slovensko-maďarských hraniciach 
boli dohodnuté na zač iatok októb-
ra 1938. V tom čase však nastali 
v Československu veľmi závažné 
vnútropolit ické zmeny (odstúpenie 
československého prezidenta E. 
Beneša a  vlády, Žilinská dohoda 
a  následné vyhlásenie slovenskej 
autonómie 6. októbra 1938 predsta-
viteľmi Hlinkovej Slovenskej ľudovej 
strany), a tak Maďarsko súhlasilo 
s posunutím rokovaní na 9. októbra. 
Medzitým sa Jozef Tiso stal predse-
dom autonómnej vlády Slovenska a 
ministerská rada v Prahe rozhodla, 
že česko-slovenskú delegáciu budú 
tvoriť len slovenskí a rusínski pred-
stavitelia.

     
■ KOMÁRŇANSKÉ ROKOVANIA
Deviateho októbra 1938 sa 

v Komárne začali  rokovania čes-
koslovenskej delegácie (predseda 
Jozef Tiso, ostatní č lenovia – Fer-
dinand Ďurčanský, generál Rudolf 
Viest, Ivan Krno a zástupca Podkar-
patskej Rusi Ivan Innatij Parkányi) 
s maďarskou delegáciou (minister 
zahraničných vecí Kálmán Kánya, 
minister školstva a kultúry Pál Tele-
ki, maďarský vyslanec v Českoslo-
vensku János Wettstein, plukovník 
Rezső Andorka a ďalší) o vytýčení 
nových hraníc s Maďarskom. Vzhľa-
dom na rýchly vývoj situácie ne-
bola naša delegácia na rokovanie 
dostatočne pripravená. Materiály 

sa vopred nevypracúvali a pražská 
ministerská rada neurč i la postup 
ani konkrétne kroky. Jozef Tiso a 
Ferdinand Ďurčanský sa navyše na 
podobných rokovaniach zúčastnili 
po prvý raz a museli čeliť pripra-
veným a medzinárodne skúseným 
maďarským polit ikom. Veľkou tak-
tickou chybou Tisa a spol. bol už 
jednak súhlas s miestom rokovaní 
– Komárnom, kde prevládala pro-
tislovenská atmosféra a  konali sa 
manifestácie v prospech požiada-
viek Maďarska. Tiež súhlasili, aby 
sa rokovalo v maďarskom jazyku, 
keďže všetci slovenskí č lenovia 
delegácie tento jazyk ovládali. Tiso 
sa v  priebehu rokovaní, keď poznal 
svoj omyl, pokúsil o preloženie roz-
hovorov do Piešťan, ale so svojím 
návrhom už  neuspel.

    
■ ULTIMATÍVNE POŽIADAVKY
Od samého zač iatku rokova-

ní bolo zrejmé, že československá 
strana nebude môcť pristúpiť na 
prehnané maďarské požiadavky. Aj 
keď sa maďarskí predstavitelia for-
málne hlásili k zásade samourčenia 
na základe etnickej príslušnosti, 
v praxi ju nerešpektovali, naopak 

porušovali ju. Maďarsko si robilo 
nároky nielen na to územie, kde 
podľa sčítania ľudu z roku 1910 
žilo viac ako päťdesiat percent Ma-
ďarov, ale aj na také územia, kde 
nielen v roku 1938, ale dokonca 
ani v roku 1910 maďarské obyva-
teľstvo nemalo väčšinu. Okrem Ko-
šíc chceli totiž Maďari ešte aj Nitru 
a Bratislavu s okolím, čo bolo ab-
solútne neprijateľné, a okrem toho 
požadovali na slovenskom území 
aj usporiadanie plebiscitu, pretože 
dúfali, že väčšina slovenského oby-
vateľstva sa vysloví za pripojenie 
k  Maďarsku. Predstava maďar-
ských polit ikov, že sa Slováci radi 

Viedenská arbitráž a  jej následky
Tr a g ic ké  ud a lost i  spre d  s e demde si at ich  pi at ich  rokov

Prvým krokom nielen k rozbitiu Československa, ale aj k druhej svetovej vojne bola Mníchovská dohoda. Mní-
chov – hlavné mesto nemeckého nacistického hnutia – bol aj mestom, kde sa rozhodovalo o nás bez nás za 
účasti vrcholných predstaviteľov Nemecka, Talianska, Veľkej Británie a  Francúzska. Mníchovská dohoda, pod-
písaná v noci z 29. na 30. septembra 1938, stanovila  v  doplňujúcom vyhlásení, že ak problém poľskej a maďar-
skej menšiny v Československu „nebude vyriešený do troch mesiacov formou dohody medzi zainteresovanými 
vládami – stane sa predmetom ďalšieho stretnutia tu prítomných hláv štyroch mocností“. 

karpatskej Rusi ohraničené líniou 
Senec – Galanta – Vráble – Le-
vice  – Lučenec – Rimavská So-
bota – Jelšava –  Rožňava  –  Ko-
šice  –  Michaľany  –  Veľké 
Kapušany  – Užhorod  –  Mukače-
vo  –  hranice s Rumunskom. Slo-
vensko arbitrážou prišlo o vyše 
štvr tinu svojho územia.  Napriek 
deklarovanému cieľu vytvorenia 
etnických hraníc Slovenská krajina 
a Podkarpatská Rus stratili aj ve ľa 
prevažne č i č isto slovenských (ru-
sínskych) území. Na základe Vie-
denskej arbitráže Slovensko stratilo 
10 390 štvorcových kilometrov úze-
mia, na ktorom  podľa sčítania ľudu 
z roku 1930 žilo 853 670 obyvateľov. 
Z toho bolo len 503 980 maďarskej 
národnosti, slovenskej a českej 
(resp. československej) národnosti 
bolo 272 145 obyvateľov. Na ar-
bitrážnom území žilo aj 26 151 Ži-
dov, 8 947 Nemcov, 1 825 Rusínov, 
14 617 osôb inej národnosti a 
26 005 cudzincov. 

■ TRAGÉDIE VYHÁŇANÝCH     
Pri obsadzovaní územia južné-

ho Slovenska maďarskou armádou 
5. – 10. novembra 1938 sa odohrá-
vali podobné neľudské výč iny solda-
tesky ako predtým v českom pohra-
ničí. Dokladajú to tragédie mnohých 
vyháňaných, ktorí boli nielen okrad-
nutí, ponižovaní, fyzicky napádaní 
a týraní, ale aj obete na životoch 
napríklad v  Köbölkúte (dnes obec 
Gbelce v okrese Nové Zámky), kde 
boli traja tamojší kolonisti zastrelení 
a jeden obesený.

 Prax ukázala, že slovenská 
ani československá vláda svojich 
občanov na odstupovanom úze-
mí nijako ochrániť nevedeli, len 
žandárske stanice a ďalšie úrady 
v  nasledujúcich týždňoch a  mesia-
coch protokolovali sťažnosti a ma-
jetkové straty vyhnancov. Treba sa 
tu zmieniť o alibistickej formulácii: 
„ Inak násilie zo strany maďarských 
orgánov nebolo na mojej osobe 
spáchané,“ ktorá sa často v  tých-
to zápisniciach spisovaných s  vy-
hnancami rôznymi úradmi, najmä 
však žandárskymi stanicami opa-
kuje. Napríklad zápisnica z  20. 11. 
1938 spísaná s  kolonistom Joze-
fom Vojáčkom uvádza, že  „v Du-
najskej Strede ho prinútil i podpísať 
t lač ivo, že dobrovo ľne opúšťa teraj-
šie Maďarsko. Z Úzoru (dnes Kve-
toslavov) ich pešky hnali do Alž-
bety (Alžbetin Dvor – dnes súčasť 
obce Dunajská Lužná). Po ceste 
k  hraniciam prejavil som únavu, 
a preto ma jeden žandár kopol do 
nohy a  povedal niečo po maďar-
sky, čomu som nerozumel... Bol 
som nútený predať pod cenu stoh 
slamy, stoh sena, repu 45 q, zemia-
ky 5 q a kukuricu a iné veci v cene 
6 000 Kč. Zanechal som ešte obytný 
dom, pole, hosp. zariadenie v cene 
100 000 Kč.“ A aj napriek tomu zá-
pisnica obsahuje „čarovnú“ formul-
ku „Proti mne a mojej rodine nebolo 
zo strany maďarských orgánov ná-
silie spáchané!“  

Viedenská arbitráž bola práv-
ne neplatná, pretože predstavo-
vala akt medzinárodného násilia. 
Po skončení druhej svetovej vojny 
bola táto skutočnosť potvrdená 10. 
februára 1947 jej vyhlásením „Mie-
rovou zmluvou medzi Spojenými 
a pridruženými mocnosťami a Ma-
ďarskom“ za zrušenú a neplatnú. 
Č lánok 1, časti I. v prvom odseku 
zmluvy stanovil, že „hranice Ma-
ďarska s Rakúskom a s Juhosláviou 
zostanú také, aké boli 1. januára 
1938“, a podľa ustanovenia štvr té-
ho odseku, písmeno a) „rozhodnutia 
Viedenskej arbitráže z 2. novem-
bra 1938 sa vyhlasujú za nulitné“. 
Podľa odseku štyri, písmeno b, sa 
hranice medzi Maďarskom a Čes-
koslovenskom stanovili tak, ako boli 
1. januára 1938, a podľa písmena c) 
toho istého odseku Maďarsko navy-
še odstúpilo Československu obce 
Jarovce, Rusovce a Čunovo v Petr-
žalke.

Viac sa dočítate aj 
v redakčnej besede na strane 11.

Ferdinand VRÁBEL – Foto: archív autora

vrátia k svätoštefanskej korune, 
bola však úplne nereálna. 

Aj keď Československo ako 
prejav dobrej vôle dohodnúť sa 
s Maďarskom odstúpilo mestá 
Ipeľské Šahy a Slovenské Nové 
Mesto, delegácie sa v Komárne na 
otázke etnických hraníc nedohodli.  
Koncom októbra 1938 preto ČSR a 
Maďarsko súhlasili s tým, že svoj 
spor predložia veľmociam a podria-
dia sa rozhodnutiu Nemecka a Ta-
lianska.  

    
■ PRÍPRAVA NA EVAKUÁCIU
Ako ukazuje archívny materiál, 

ČSR sa už v prvej dekáde októb-
ra 1938 pripravovala na evakuá-
ciu rozsiahleho územia na južnom 
Slovensku. Podľa Pokynov pre prí-
pad nariadenia evakuácie území 
s maďarskou väčšinou, vydaných 
Krajinským úradom v Bratislave  9. 
októbra 1938, mali sa úrady, školy, 
železnica atď., ako aj osoby na uve-
denom teritóriu pripraviť na prípad, 
že sa územie, kde býva maďarská 
menšina, bude musieť odovzdať Ma-
ďarsku. Uvedené pokyny doplňujú 
ďalšie inštrukcie z 11. októbra 1938, 
určené okresným náčelníkom v Bra-
tislave, Šamoríne, Dunajskej Stre-
de, Galante, Komárne, Starej Ďale 
(Hurbanovo), Nových Zámkoch, 
Parkane (Štúrovo), Šali, Želiezov-
ciach, Krupine, Leviciach, Lučenci, 
Feledinciach (Jesenské), Rimavskej 
Sobote, Tornali, Rožňave, Moldave 
nad Bodvou, Košiciach, Trebišove, 
Kráľovskom. Chlmci, vo Veľkých 
Kapušanoch, Vrábľoch, v Modrom 
Kameni. Podľa týchto dokumentov 
počítala československá strana 
s odstúpením územia (s výnimkou 
sporných miest) takmer v rovnakom 
rozsahu, ako to stanovila Viedenská 
arbitráž o tr i týždne neskôr, aj keď 
ešte prebiehali neúspešné rokova-
nia v  Komárne a neskôr aj medzi 
Prahou a Budapešťou. 

   
■ ARBITRÁŽNY VERDIKT
Prvá arbitráž sa konala vo Vied-

ni v zámku Belveder 2. novembra 
1938. Č lenmi nemeckej delegácie 
boli minister zahraničných vecí Joa-
chim von Ribbentrop a poľný maršal 

Hermann Göring. Taliansko zastu-
poval minister zahraničných vecí 
Galeazzo Ciano.  Maďarsko minis-
ter zahraničných vecí Kálmán Kánya 
a minister vzdelávania Pál Teleki. 
Československo minister zahranič -
ných vecí František Chvalkovský 
a Ivan Krno. Slovensko predseda 
vlády Jozef Tiso a minister spra-
vodlivosti Ferdinand Ďurčanský. 
Podkarpatskú Rus predseda vlády 
Avhustyn Vološyn. Záverečný do-
kument podpísali J. von Ribbentrop, 
G. Ciano, K. Kánya a F. Chvalkov-
ský.

Po arbitráži Maďarsku pripadlo 
územie na južnom Slovensku a Pod-

MaMaMaďaďaďarsrsrsrskíkík  v vvojojjaci naa hhraranin ciaca h pri Šaháchch.

N A  M A R G O
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K eď  s a  A l e x a n d r a  D u m a -
s a  s t a r š i e h o  p ý t a l i ,  p r e č o 
v o  s v o j i c h  d i e l a c h  z n á s i l -
ň u j e  h i s t ó r i u ,  o d p o v e d a l ,  ž e 
i b a  t a k  s a  r o d i a  k r á s n e  d e t i . 
M y s l e l  t ý m  n a  s v o j e  r o m á n y 
s  v y f a b u l o v a n ý m i  p r í b e h m i 
o  k r á ľo c h ,  k r á ľo v n á c h ,  v o j -
v o d o c h ,  k a r d i n á l o c h  a  p r i n -
c e z n á c h  –  o  v š e t k ý c h  t ý c h 
s k u t o č n ý c h  i  v y m y s l e n ý c h 
d e j o c h  a  p o s t a v á c h ,  vďa k a 
k t o r ý m  s m e  s a  u č i l i  p o z n á -
v a ť  f r a n c ú z s k e  d e j i n y . 

D u m a s  v š a k  n i k d y  n e z a -
b u d o l  v l o ž i ť  d o  s v o j i c h  d i e l 
a j  p o s t a v y ,  b e z  k t o r ý c h  b y  p r í -
b e h  n e b o l  v i e r o h o d n ý ,  ú p l n ý  a 
z  h l a v n ý c h  h r d i n o v  b y  s a  n e -
s t a l i  a ž  t a k é  l e g e n d y . 

Tv o r c o v i a  p r v e j  č a s t i  n o -
v é h o  č e s k é h o  s e r i á l u  s  n á -
z v o m  V e ľ k é  b ú r a n i e  s i  v š a k 
s  t a k ý m i t o  o s v e d č e n ý m i  l i -
t e r á r n y m i  z v y k l o s ťa m i  a  t v o -
r i v ý m i  p o s t u p m i  ťa ž k ú  h l a v u 
n e r o b i l i .  A k  s a  i m  n e j a k á  p o -
s t a v a  d o  i c h  s c e n á r a  o  z r o d e 
Č e s k o - S l o v e n s k e j  r e p u b l i k y 
n e h o d i l a ,  j e d n o d u c h o  j u  o d i g -
n o r o v a l i ,  a k o  t r e b á r s  M i l a n a 
R a s t i s l a v a  Š t e f á n i k a ,  k t o r ý 
s a  v  p r i e b e h u  o s e m d e s i a t i c h 
m i n ú t  n a  o b r a z o v k e  a n i  l e n 
n e m i h o l  –  a k o b y  v ô b e c  n e e -
x i s t o v a l .

To m á š  G a r r i q u e  M a s a -
r y k ,  E d u a r d  B e n e š  a  M i l a n 
R a s t i s l a v  Š t e f á n i k  b o l i  h l a v n í 
p r o t a g o n i s t i  z r o d u  Č e s k o s l o -
v e n s k e j  r e p u b l i k y  p o  r o z b i t í 
H a b s b u r s k e j  m o n a r c h i e .  V i e -
m e ,  ž e  v z ťa h y  m e d z i  n i m i  n e -
b o l i  i d e á l n e ,  s k ô r  n a p ä t é ,  a  ž e 
M a s a r y k  a n i  B e n e š  s i  n e ž e l a -
l i ,  a b y  Š t e f á n i k  m a l  v  n o v o m 
š t á t e  d o m i n a n t n é  p o s t a v e n i e , 
a j  k e ď  j e h o  z á s l u h y  b o l i  m i -
m o r i a d n e .  A k o - t a k  s ú h l a s i l i , 
a b y  s a  s t a l  m i n i s t r o m  v o j n y , 
a j  k e ď  u ž  b o l o  p o  v o j n e . . . 
V  t a k e j t o  a t m o s f é r e  S l o v á k 
Š t e f á n i k  z a h y n u l  v  t r o s k á c h 
s v o j h o  l i e t a d l a  z a  d o d n e s  n e -
v y j a s n e n ý c h  o k o l n o s t í  –  a k o 
s a  z v y k n e  d i p l o m a t i c k y  o  t e j -
t o  k a t a s t r o f e  v y j a d r o v a ť  o f i -
c i á l n a  h i s t o r i o g r a f i a .  P r á v e 
p r e t o  s a  s t á l e  o z ý v a j ú  h l a s y , 
ž e  v  t o m  m o h l i  m a ť  p r s t y  v t e -
d a j š i e  p o l i t i c k é  š p i č k y . . .  N a -
p í s a l o  s a  o  t o m  u ž  p r i v e ľ a , 
j a  b y  s o m  n e v e d e l  d o d a ť  n i č 
n o v é .  V a r i  l e n  t o ľ k o ,  ž e  a k 
t o h t o  v ý z n a m n é h o  S l o v á k a  
n e z l i k v i d o v a l i  v  I v a n k e  p r i 
D u n a j i ,  t a k  t e r a z  s a  t o  t v o r -
c o m  s e r i á l u  V e ľ k é  b ú r a n i e  p o -
d a r i l o .  J e d n o d u c h o  h o  a n i  l e n 
n e s p o m e n u l i !

K a ž d ý  n á r o d  s i  p o  s v o -
j o m  u c t i e v a  a  v e l e b í  s v o j i c h 
h r d i n o v .  F i l m á r i  a  l i t e r á t i 
m a j ú  o b r o v s k é  m o ž n o s t i  a k o 
h i s t ó r i u  „ z n á s i l ň o v a ť “ ,  a k o 
z á s l u h y  j e d n ý c h  p r i p i s o v a ť 
i n ý m ,  a b y  z  n i c h  n e p r e s t a l i 
b y ť  p r í ťa ž l i v é  l e g e n d y  a  p e k -
n é  p r í b e h y .  S e r i á l  ČT  s í c e  n e -
p r e s v e d č i l  s v o j o u  p r v o u  č a s -
ťo u  o  o b j e k t i v i t e  i c h  t v o r c o v , 
a l e  v  n i j a k o m  p r í p a d e  s i  n e -
n e c h á m  u j s ť  ď a l š i u  j e h o  č a s ť . 
J e  t o  f i l m o v ý  p r o j e k t ,  k t o r ý 
s i  a j  t a k  z a s l u h u j e  u z n a n i e . 
M u s í m e  s i  p r i z n a ť ,  ž e  č o s i 
p o d o b n é  n á m  n a š i  s l o v e n s k í 
f i l m á r i  a  d o k u m e n t a r i s t i  d l -
h u j ú .  P r e  n i c h  s ú  d ô l e ž i t e j š i e 
p l e t k y  v  P a n e l á k u ,  n a  F a r m e , 
v  S u s e d o c h . . . , . k t o r é  –  a k o 
i n a k  –  z r e j m e  p r e  n e d o s t a t o k 
t v o r i v e j  i n v e n c i e  t r e b a  n a v y -
š e  a j v i a c k r á t  r e p r í z o v a ť .

R u d o l f   S L E Z Á K  

Dokumentaristické 
podlžnosti
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Th riller, ktorý chce byť karpatský

Inscenáciu hry sprevádza ne-
zvyčajný programový bulletin, kto-
rý je formátovo a graf icky presnou 
kópiou denníka SME a v dvadsať-
stranovom obsahu nap ĺňa  jeho 

všeobecne známu polit ickú a názo-
rovú orientáciu. Bolo by možno za-
ujímavé počuť od vedenia SND, č i 
sa týmto č inom aj naša celonárod-
ná kultúrna a umelecká ustanovizeň 

Možno to bol úmysel ,  možno bizarná náhoda. Premiéra hr y novinára Eugena Gindla Karpatský thr i l -
ler v č inohre SND bola akoby načasovaná na výroč ie 17. novembra 1989. Nebola to však oslava ani 
oslavná pr ipomienka významu tohto histor ického dátumu, a j  keď  predmetom uvedenej dokumentár-
nej hr y je fenomén, vo svojej cynickej a agresívnej podobe známy najmä od zač iatku spomínanej 
dej innej udalost i  až podnes – je to korupcia.

Nová hra Eugena Gindla v SND hasí ohníky, ale nie samotný požiar

H i s t ó r i a  c e z  s l o v o  a   o b r a z
M a r i á n  T k á č :  N a š e  d e j i n y  v   o b r a z o c h ,  Vy d a v a t e ľ s t v o  M S ,  M a r t i n  2 0 1 3

Pod t i tu l  t e j to  neka ždod enne j  kn ihy  z n i e  Od na js t a r š ích  č i as 
po Tr ianon .  Toto  obdob i e  j e  symbol ické ,  keď že  zah ŕňa úsv i t 
na š ich d e j ín  c ez  j eho má lo  akc entované s lávne obdob i e  a ž  po 
p re lom 19.  a  20 .  s to roč i a ,  keď  sa  často  a j  k r vou p ísa l i  d e j iny 
S lovákov. 
 Mar ián Tkáč  v doslove ku knihe píše: „ Lebo našimi sú dej iny 
rodov a národov, k toré kedyko ľvek ž i l i  na našom území, teda aj  v ča-
soch, keď  sa Slovensko nevolalo Slovenskom a keď  mená našich 
predkov bol i  a j  také ako Kelt i ,  Kotíni ,  Kvádi,  Markomani,   Svébovia 
a iné a ešte iné.“  Práve úvodné pasáže knihy budú pre mladú gene-
rác iu (k torej  je pod ľa mňa pr ior i tne určená) doslova z javením. Dote -
rajší  úzus vyučovania dejepisu je tot iž opatrne a mimor iadne st ručne 
zameraný nanajvýš tak na f ranského kupca Sama, Rast is lava Sväto -
p luka a...  koniec.  Pr vé zmienky o Slovákoch sa datujú tak neurč i to, 
až má premýš ľavý jedinec poc i t ,  že sa „náhle vysky t l i  pod Tatrami “.  
Naše najstarš ie dej iny interpretované Mar iánom Tkáčom budú zrejme 
aj  najčastejš ie napádané niek tor ými histor ikmi ako „ l i terárna l icen-
c ia“.   Autor je však dostatočne fundovaný a v iz ionársky, aby jeho 
kniha práveže podniet i la nové generác ie histor ikov opust i ť  ve ľakrát 
ideologicky podmienený výk lad de jín star ých Slovákov a posunú ť  sa 
b l ižš ie k pravde, k torá je pre isté kruhy azda i  neprí jemná. Za samo-
statnú zmienku stojí  a j  vý tvarná st ránka knihy. Dr v ivá väčš ina tej to 
bohato i lust rovanej knihy je die lom autora,  čo dáva tomuto opusu 
punc zvrchovane osobného die la.  Ako Mar ián Tkáč  spomína v do -
s love: „ Lepšie je raz v id ieť,  ako stokrát počuť.“  Na knižný t rh teda 
pr iš la kniha, k torá tu doteraz chýbala.  Pr ib l ižuje naše dej iny pútavo, 
nerozvláčne a odborne na výške. Okrem toho k ladie aj  mimor iadne 
dráždivú otázku: Nemohlo to by ť  naprík lad aj  tak to?

(mab)

Milan POLÁK – Foto: Slovenské národné divadlo_www.snn.sk

divadelne ozvláštniť, dať mu nejaký 
vzlet a širšiu významovú dimenziu. 
Inak by sa problém hry vyčerpal 
možno v dvadsaťminútovej jedno-
aktovke. 

■ MÓDNA INAKOSŤ
Azda aj preto sa popri hlavnej 

postave, bývalej investigatívnej no-
vinárke Zune (Zuzana Fialová) do-
stala do hry aj jej lesbická priate ľka 
Naďa (Petra Vajdová), takže divák si 
užije aj poh ľad na lesbické milostné 
kontakty. Ďalej v hre vystupuje deus 
ex machina s viacerými premenami 
– čer t Bubo, ktorý sa t iež premieňa 
na iné postavy, akási nadprirodzená 
rozprávačka a rozohrávačka Una, 
ale aj Hrobár vypožičaný z Hamle-
ta (Leopold Haverl). Tieto postavy 
z nebies, z pekla č i zo Shakespea-
ra, títo antickí bohovia spravidla 
r iešia to, s čím si autor nevedel 
poradiť. Zuna a Naďa sú reálne po-
stavy príbehu a takými je aj režisér 
reklám Džony (Jozef Vajda a Ľu-
bomír Paulovič), prezident regio-
nálnej pobočky nadnárodnej f irmy 
S, pod ľa všetkého ide o Siemens 
(Dušan Jamrich), šéf public ist iky 
v komerčnej televízi i  Harmata (Ján 
Gallovič) a šéfredaktor týždenníka 
Hlavatý (Štefan Bučko). Posled-
ní dvaja demonštrujú poplatnosť 
médií zadávate ľovi lukratívnych 
reklám, zásluhou ktorých t ieto mé-
diá prežívajú. V rovine divadelne 
upraveného textu hry (dramaturgmi 
sú Mar t in Porubjak a Peter Kováč) 
sledujeme akúsi montáž výstupov, 
k torá má ambíciu povýšiť  prvoplá-
nový príbeh na výpoveď  so širšou 
platnosťou. 

■  SIEŤ  JEDNOTLIVOSTÍ
V  inscenačnej rovine (režisér 

Roman Polák) napr iek ve ľkému 
úsi l iu o zdivadelnenie akcií a via-

cerým zaujímavým nápadom sledu-
jeme v dôsledku oslabenie až roz-
ptyl príbehovej koncentrácie. Jej 
c ie ľom by mala by ť  dokumentárna 
údernosť  a cez ňu aj výzva k dia-
lógu a k zaujat iu postoja. Divák sa 
zachytáva skôr na per i férnych až 
okrajových jednot l ivost iach než na 
samotnej podstate hry, k torá by pr i 
väčšej koncentráci i  na príbeh moh-
la mať  tú očakávanú apelatívnu 
funkciu.  A le aj tá apelácia smeru-
je k sekundárnej polohe problému, 
teda k dôsledkom, a nie k príč ine.  
Základným problémom hry je tot iž 
korupcia ako jav nemorálny a zlý, 
vo svojom dôsledku spoločensky 
škodlivý. Isteže, jav hodný kr it iky. 
Korupcia je však iba dôsledkom 
chýb alebo choroby systému. Od 
dramatického diela, k toré chce 
vstúpiť  do spoločenského dialógu, 
očakávali  by sme práve to odkry t ie 
systémových mechanizmov, k toré 
korupciu umožňujú a pre k toré sa 
ju nedarí el iminovať  nielen u nás, 
ale ani v bl ižšom č i  vo vzdialenej -
šom svete. Problém nevyr iešia ani 
v hre spomínaná dist ingvovaná 
dáma pani Syčáková-Beblavá č i 
šarmantná dáma v cudnej minisuk-
ni Zuzana Wienk. 

Poslaním umenia a zvlášť  dra-
matického, k toré vedie živý dialóg 
s divákom v h ľadisku, mal by by ť 
práve ten zostup k podstate, prí-
č ine alebo ak chcete k prapríč ine 
korupcie. Inak je to len o per i fér i i 
a dôsledkoch základného problé-
mu. Je to len moralizovanie, hase-
nie ohníkov, a nie požiaru, je to 
zeitstuck, aktual i tka, koketovanie 
s dôsledkami, a nie s podstatou. 
A takým je aj tento Karpatský thr i l -
ler a jeho javisková podoba. Ale aj 
tak by sme sa asi mali tešiť,  že  hra 
zo súčasnost i konečne uzrela svet-
lo sveta aj na javisku SND.

programovo prihlasuje k or ientá-
cii, ktorú nezakryte a ostentatívne 
demonštruje práve tento opozičný 
denník. 

   
■ OPRÁŠENÁ PREDLOHA
 Karpatský thr il ler je v posta-

te dokumentárnou drámou. Príbeh 
o korumpovaní pr i predaji diagnos-
tických zdravotníckych prístrojov zo 
strany veľkej nadnárodnej spoloč -
nosti vychádza z poznatkov inves-
tigatívneho novinára a autora hry 
Eugena Gindla. Pôvodne svoje skú-
senosti s týmto príbehom spracoval 
vo forme televízneho scenára pred 
vyše desaťročím. Navyše ide o prí-
pad z deväťdesiatych rokov, takže 
bolo aj dosť príležitostí znovu si 
zanadávať na Meč iarovu éru, ako-
by po tomto období  už  pretrvávala 
u nás kompletná idyla. Napríklad 
o korupcii spojenej s pr ivatizáciou 
elektrární, plynu, telekomunikácií, 
vodární, poisťovní, bánk a iných prie-
myselných komplexov nie je v hre 
ani zmienka. 

Z nerealizovaného scenára vy-
chádza aj divadelná hra. Napriek 
tomu, že ide o dokumentárnu rekon-
štrukciu možno skutočnej udalosti, 
v divadle si uvedomili, že tento do-
kument nie je možné prerozprávať 
iba formou dialógov, ale treba ho 

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

O niečo neskôr by Mária Pospí-
šilová písala nesmrteľné slová: 
„Andrejko môj, teda tak sme 
my...,“ v skvelej milostnej básni 
Andrej. A o pár rokov by vyda-
la I lona Országhová skvostné 
dielo Hájnikovej muž. To všet-
ko preto, lebo by sa do úplnej 

absurdity dotiahlo nariadenie 
Európskeho parlamentu, k to -
rý pri jal už v 19. storoč í  návrh 
smernice Európskej komisie, 
aby verejne obchodovateľné 
spoločnosti mali vo svojich r ia-
diacich orgánoch aspoň  40 -per-
centné zastúpenie žien v nevý-
konných funkciách. A keď  ich 

tam nebudú mať,  budú sankcie. 
Zrátal i totiž , že vo vrcholových 
pozíciách f ir iem a v iných inšti -
túciách je oveľa nižší počet žien 
ako mužov. V nevýkonných pod-
nikoch a inštitúciách je na r ia-
diacom vrchole pätnásť  percent 
žien a vo výkonných orgánoch je 

to 8 ,9 percenta. Po štúdii o vply-
ve kl imatických zmien na rov-
nosť  žien, kde v Bruseli zisti l i , 
že „bez skutočnej rodovej rov-
nosti nebude existovať  ani kl i -
matická spravodlivosť“ (naozaj,
nežar tujem!), ďalší význačný 
poč in, k torý svedč í  o tom, že 
v tom Bruseli asi nemajú čo 

robiť  alebo im naozaj šibe. Ne-
mám skutočne nič  proti tomu, 
aby ženy zastávali rovnocenné 
postavenie s mužmi. Nemám 
nič  proti tomu, aby mi šéfova-
la rozumná žena. Ani so sufra-
žetkami sa nebijem,  ale aby 
niekto opäť  ako za socializmu 

nalinkoval percentá, k toré tre -
ba naplniť,  aj keby čo bolo, mi 
pripomína horší stav ako u nás 
doma v Kocúrkove. Ako sa 
budú  pozerať  na ženy, k toré sa 
v dôsledku takejto povinnej pozi -
t ívnej diskriminácie natlač ia do 
vrcholových orgánov, nie na zá-
klade vlastných schopností , ale 

pre bruselskú fantazmagóriu? 
Urč i te s láskou, pochopením 
a budú im všemožne pomáhať. . . 
Rozumné ženy sa už búria. Na-
príklad r iaditeľka severoírskej 
pobočky Institute of Directors 
Lindy Brownová upozornila, že 
ženy sa chcú dostať  do r iadia-
cich orgánov na základe zásluh, 
a nie na základe povinnosti. 
Cituje hlasovanie tr isto žien, 
v ktorom až sedemdesiat per-
cent z nich odmietlo povinné 
kvóty pre ženy. Ale ešte, milé 
ženy, nemáte vyhrané. Európska 
únia, k torá schváli zákaz nose-
nia podpätkov a šperkov pre ka-
derníčky, je schopná ešte hor-
ších absurdností a hlúpostí. 

Milan ZEMO

Ostrolúcka, Jurkovičová a Kellnerová kodifi kujú slovenčinu

H U M O R E S K A

Keby sme mali Európsku 
úniu už v 19. storoč í ,  tak by 
sa v júl i 1843 na fare v Hlbo-
kom zišl i Adela Ostrolúcka, 
Anička Jurkovičová-Hurba-
nová a Kornélia Kellnerová-
Hodžová, zapáli l i by si dobrý 
dohánik, vínka nalial i a kodi-
f ikovali by slovenč inu. Ľudevít 
Štúr, Michal Miloslav Hodža 
a Jozef Miloslav Hurban by 
mali v tedy iné povinnosti. 
Museli by štopkať  ponožky a 
obšívať  fer tušky, presne ako 
nariadila mužom zo Sloven-
ska  Európska komisia, k torej 
by vtedy predsedala moravská 
šľachtičná Mária-Eleonóra 
von Kounitz-Met ternichová.   

Azda aj to ju viedlo k rozhodnutiu študovať odbor herectvo na Konzervatóriu 
v Bratislave. Krátky čas (1953 – 1954) pôsobila v Armádnom divadle v Martine 
a v roku 1954 sa stáva ako dvadsaťjedenročná členkou Slovenského národné-
ho divadla v Bratislave, kde pôsobila až do roku 1999. Dievčensky a nežne pô-
sobiacu Zdenu Grúberovú obsadzovali do postáv, pre ktoré bola ako stvorená. 
Jej najobľúbenejšou rolou z čias jej ranej mladosti bola postava Shakespearovej 
Júlie. Podľa odborníkov herecky dozrela v šesťdesiatych rokoch minulého storo-
čia, keď bola obsadzovaná do mnohotvárnych charakterových hereckých kreácií. 
Dokázala zahrať vážne i komické úlohy meštiačok, kmotier či výrazné dedinské 
ženy. Svoj talent preniesla i do televíznych inscenácií, kde vytvorila mnoho neza-
budnuteľných postáv. Našiel si ju aj film (Drevená dedina, Kapitán Dabač, Smrť 
prichádza v daždi, Červené víno...). Stala sa tiež poprednou rozhlasovou hereč-
kou. Bohatý hlasový register jej pomohol stvárniť vnútorne komplikované postavy. 
Zdena Grúberová v súčasnosti rada číta. Preferuje historické romány, ale aj dobre 
napísanú detektívku. Z hudby je jej blízka opera a kvalitný džez. Za svoju umelec-
kú tvorbu získala v roku 1968 titul Zaslúžilá umelkyňa, v roku 1982 ocenenie Zlatý 
krokodíl. V roku 1999 získala Výročnú cenu Literárneho fondu v oblasti divadel-
nej tvorby. Na Festivale rozhlasových rozprávok Zázračný oriešok v Piešťanoch 
v roku 2002 ju porota odmenila Cenou mesta Piešťany za najlepší ženský výkon 
v kategórii klasická rozprávka. V mene celej redakcie jej želáme k  jubileu len to 
najlepšie! (mab)

Herečka s darom presvedčivosti

M E D A I L Ó N

Protagononista hry, známmy y DuDušašannn n JaJaJaJaJaJaJaJamrmrmmrm icicch.h.h.hhh. 

Jedna z najúspešnejš ích s lovensk ých hereč iek 
Zdena Grúberová oslavuje úžasné ž ivotné jubi le -
um – osemdesiat  rokov.  Táto dáma k lasicke j  s lo -
venskej  herecke j  školy sa narodi la 24 .  novembra 
v Šenk vic iach.  Herect vo mala v génoch.  Je j  otecko 
hrával  v  ochotníckom divadle v Šenk vic iach a n i -
kdy nezabudol  zobrať  svoju dcéru Zdenku na pred -
stavenie . 

Admin
Lístok s poznámkou
nech lícujú riadky oboch článkov
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Pred sto päťdesiatimi rokmi sa narodil kňaz a spisovateľ Andrej Pavčo

Duchovná misia medzi krajanmi v USA
Pavol PARENIČKA – Foto: archív autora

Andrej Pavčo sa zhodou okol -
ností narodil v tom istom roku, ako 
vznik la Matica slovenská – 1863, 
no nie 4. augusta, ale 3. novembra 
v Habovke na Orave. Azda aj preto 
ako public ista neskôr vždy o Mati -
c i úct ivo písal... 

Pochádzal zo slovenskej ro ľ-
níckej rodiny, k torá –  ako bolo 
a stále je v hornooravských reá-
l iách samozrejmosťou – pr iná-
ležala k si lne kresťansky, teda 
k rímskokatolícky založeným. Jeho 
rodičmi boli Jozef Pavčo a Katarí-
na, rod. Žáková, obaja z Habovky. 
Andrej vyrastal so štyrmi súroden-
cami;  mal bratov Jána a Jozefa, 
sestry Annu a Már iu, pr ičom všet-
ky krstné mená v rodine mali od-
kazy na Bibl iu.

Andrej chodil do slovenskej 
rímskokatolíckej ľudovej ško-
ly v Habovke, kde si učenlivého 
a nadaného žiaka všimol miestny 
farár Frant išek Si lvester, k torý 
ho poslal na ďalšie štúdiá do Trs-
tenej. V tomto hornooravskom 
mestečku dokonč i l  základnú školu 
a absolvoval na trstenskom gym-
náziu aj nižšie gymnaziálne tr iedy. 
Vyššie – piatu a šiestu – navštevo-
val na rímskokatolíckom gymnáziu 
v Banskej Bystr ic i,  kde požiadal 
o pr i jat ie za kler ika banskobyst-
r ickej diecézy. Biskup Arnold  Ipo-
lyi -Stummer jeho žiadosti vyhovel 
a poslal ho dokonč iť  gymnázium 
na Dolnú zem do Jágru, kde v ma-
ďarskom prostredí aj maturoval. 
Potom sa vrát i l  a študoval teológiu 
na banskobystr ickom biskupskom 
seminár i, t retí a štvr tý ročník bo-
hoslovia absolvoval v ústrednom 
seminár i v Pešt i, tu vykonal aj 
štátnu skúšku z dogmatiky a zís-
kal t i tul bakalár. Pavča za kňaza 
vysvät i l   t rnavský biskup Jozef 
Bolt ižár  17. septembra 1886.

■  KŇAZSKÉ PÔSOBISKÁ 
Do pastorácie nastúpil  ako 

kaplán vo Ve ľkom Poli. Od roku 
1887 bol kaplánom  u farára Pav-
la Tomkuliaka v Detvianskej Hute. 
Inak Tomkuliak, Pavčov oravský 
rodák z Kr ivej, národne najviac 
zapôsobi l na jeho povedomie, veď 
sám patr i l  medzi popredných slo -
venských národných budite ľov, ná-

boženských akt iv istov, katolíckych 
spisovate ľov a public istov. Lenže 
Pavčo u neho dlho nepobudol, lebo 
vzápätí kaplánoval v Jánovej Le-
hote, v Nemeckom (dnes Nitr ian-
skom) Pravne a potom v mes-
tečku Handlová.  V roku 1892  
ho inštaloval i  za administrátora 
fary v obci Cach (dnes Malinová 
v okrese Pr ievidza). Jeho ďalšie 
štyr i  kňazské pôsobiská boli  osíd-
lené nemeckým obyvate ľstvom, 
č ím sa c irkevná vrchnosť  snaži la 
Pavča odizolovať  od slovenské-
ho národa. Napr iek tomu našiel 
s Nemcami spoločnú reč  a vzá-
jomným úsi lím sa im naprík lad po-
dar i lo počas päťročného Pavčov-
ho kňazského pôsobenia v Cachu 
vybudovať  nový kostol.

■  MISIA V SCRANTONE
Neutešené národnostné po-

mery v habsburskej monarchii ,  a 
zvlášť  v jej uhorskej čast i,  proces 
nási lnej maďar izácie a s ňou spo-
jenej národnostnej perzekúcie, 
k toré neobišl i  ani náboženský ži -
vot a katolícku c irkev v Uhorsku, 
to boli hlavné príč iny, prečo sa 
Andrej Pavčo vysťahoval do zá-
mor ia ako v poradí t r idsiaty piaty 
slovenský kňaz. Medzi amer ických 
Slovákov pr icestoval na jar v roku 
1897, keď  17. aprí la zaujal Farnosť 
Svätej Rodiny v Scrantone v Pen-
sylvánii,  meste, k toré bolo sídlom 
scrantonského biskupstva, a do 
kňazského úradu ho inštaloval bis-
kup Wil l iam O´Hara. V Scrantone, 
obývanom prevažne slovenskými 
vysťahovalcami, k torí pracovali 
ako baníci, dostaval kostol a faru, 
zr iadil  aj nový c intorín. Prík lad-
ne sa staral o katolícku školu, 
najstaršiu zo slovenských škôl 
v Amer ike. Neskôr od 1. septem-
bra 1902 bol Pavčo reverendom 
vo Farnost i sv. Jána v Pit tstone, 
pr ičom počet farníkov sa zvýši l 
dvaapolkrát. V rokoch 1915 – 1918 
pôsobil vo Farnost i sv. Jána Nepo-
muckého vo Freelande a napokon 
od roku 1918 spravoval Farnosť 
Svätej Troj ice v pensylvánskom 
meste Hazleton, kde postavil  nový 
kostol, faru a školu. Počet farníkov 
na jeho poslednom kňazskom pô-
sobisku sa opäť  zdvojnásobil.  Na 

Slovensko k rodine do Habovky sa 
vracal len prí ležitostne, navštívi l 
ju naprík lad v roku 1907, ale pa-
radoxne po roku 1918 už do sta-
rej v last i nepr iš iel. Andrej Pavčo 
zomrel vo veku nedožitých sedem-
desiat rokov 13. júla 1932 v Hazle-
tone, kde ho aj pochovali.

■ LITERÁRNA POZOSTALOSŤ
Pred slovenskou verejnosťou 

doma i v Amer ike sa prezentoval 
ako prekladate ľ,  dramatik, nábo-
ženský spisovate ľ  a public ista, 
organizátor aj mecén spolkového 
náboženského života medzi ame-
r ickými Slovákmi a ich slovenský-
mi duchovnými.  

Literárnej a prekladate ľskej 
práci sa venoval už na Slovensku, 
kde začal prekladať  svetozná-
my román po ľského spisovate ľa 
Henryka Sienkiewicza Quo Vadis 
Domine? z roku 1896 o prvých 
kresťanoch a ich prenasledova-
ní počas hrôzovlády cisára Nera 
v ant ickom Ríme, k torého autor 
v roku 1905 dostal Nobelovu 
cenu. Napokon výber z tejto Sien-
kiewiczovej t r i lógie poslovenč i l , 
od roku 1899 ho najprv uverejňo-
val na pokračovanie v novinách 
Slovák v Amer ike a knižne vydal 
v jednom zväzku pod názvom 
Svätý Peter v Ríme v roku 1904 
v Scrantone. V slovensko-ame-
r ickom prostredí sa so zá ľubou 
pust i l  do písania dramatických 
scénok a divadelných hier, k toré 
publikoval časopisecky v Jednote 
a v Kalendár i Jednota. Námety 
čerpal zo života v starej v last i,  ale 
najmä amer ických Slovákov (drá-
my Čo nás Slovákov nivoč í,  1911 – 
1912; Oj, vršky, vršky slovenské!; 
Z dôb utrpenia; Márnotratný syn, 
všetky 1915; Jako Štefan zbohat-
nul v Amer ike, 1928; sat ir y Ame-
r ickí šviháci, asi 1901; Newyorská 
hádačka; Svokruša, obe 1918). 
Niektoré Pavčove dramatické 
scénky mali  náboženskú tematiku 
(Genovéva, 1914; Posledná veče-
ra, 1917; Pán Ježiš Kr istus vstal 
z mŕ tvych, 1937). 

Je autorom kázní a homíl ií, 
ku k torých písaniu ho inšpiroval 
Andrej Ľudovít Radlinský, rodák 
z Dolného Kubína, jedna z najvý-

Medzi významné postavy náboženského, spolkového, kultúrneho a literárneho života amerických Slovákov na 
sklonku 19. a v prvej tretine 20. storočia sa zaradil reverend Andrej Pavčo, rodák z Habovky na Orave. Od jeho 
narodenia začiatkom novembra uplynulo stopäťdesiat rokov. O tejto pozoruhodnej osobnosti sa doma na Slo-
vensku temer nič nevie, keďže minulý režim dejateľov, ako bol aj tento reverend, zámerne zamlčiaval.   

znamnejších postáv slovenského 
duchovného a národného života 
Slovákov v 19. storoč í.   Pavčo bol 
aj autorom početných nábožensky 
motivovaných č lánkov, polemík 
a úvah, zväčša písaných popu-
lárnou formou l istov v časopisoch 
Jednota (aj v kalendár i Jednota), 
Bratstvo (aj ako jeho redaktor) 
a Katolícky Sokol. Osobitnú pozor-
nosť  zameral na sociálnu oblasť 
a postavenie robotníctva, pr ičom 
vychádzal zo známej encykliky 
pápeža Leva XIII.  Rerum novarum 
z roku 1891, ale zároveň  sa ostro 
vyslovi l  prot i social ist ickým myš-
l ienkam a r iešeniam robotníckej 
otázky. Písal aj osvetové č lánky 
so zdravotníckou tematikou, k to -
ré publikoval v kalendár i Pútnik 
svätovojtešský. Z maďarč iny po-
slovenč i l  mravnú č ítanku Kazimí-
ra Riedla Učenie viery a mravov 
v prík ladoch, k torú vydal v roku 
1905 Spolok sv. Vojtecha a t lačou 
vyšla v Skalic i.  Na margo Pavčo-
vej l i terárnej č innost i t reba pozna-
menať,  že používal pseudonymy 
Habovčan a Črchlan č i  Črchel, čo 
má by ť  údajne názov po ľa s lúkami 
v hornom habovskom chotár i.

■  SPOLKOVÝ AKTIVISTA
Reverend Pavčo ako spolko-

vý aktivista, blízky pr iate ľ  kňazov, 
národných dejate ľov a krajanských 
pracovníkov Matúša Jankolu, Jo-
zefa Murgaša a Frant iška Vlossá-
ka, k torý ho údajne aj pozval do 
Amer iky ( iné pramene toto pozva-
nie pr ipisujú Štefanovi Furdekovi), 
zastával úrad duchovného pensyl -
vánskej Jednoty a pôsobil aj ako 
hlavný duchovný celej korporácie 
Prvej  katolíckej slovenskej Jed-
noty. V tejto funkci i  sa osobitne 
sústredil  na budovanie mládežníc-
kych odborov Jednoty, v k torých 
sa združovala mládež od dvanásť 
do osemnásť  rokov. V  január i 1899 
sa v duchu Radlinského odkazu 
stal inic iátorom vzniku a hlavným 
jednate ľom Spolku sv. Vojtecha 
pre Slovákov v Amer ike, ale na-
pr iek obetavej organizačnej a pro-
pagačnej práci sa mu nepodar i lo 
získať  v Novom svete výraznejšiu 
č lenskú základňu. V roku 1903 sa 
zaslúži l  o založenie Pokladnice 
sv. Antona na podporu vzdeláva-
nia reho ľných sest ier zo sociálne 
slabších rodín, vykonáva l  f unkc iu 
je j  p r vého pok ladníka ,  napokon 
sa s ta l  spo lkov ým predsedom. 
Na jv ý razne jš ie  úspechy  dos ia -
ho l  ako spo lu in ic iá to r  myš l ienk y 
za ložen ia  ženske j  kongregá -
c ie  ses t ie r  sv.  Cyr i la  a  Metoda, 
p re  k to rú  spo lu  s  inými  kňazmi , 
osob i tne  s  Matúšom Janko lom, 
získa l i  a j  sc rantonského b isku -
pa M icha la  Habanu.  Ten v  roku 
19 09 pož iada l  Vat ikán o  je j  po -
vo len ie.  Nás ledne te j to  ž iados -
t i  v yhove l  pápež sv.  P ius  X .  a 
v  Amer ike  zača la  zdarne pôsob i ť 
ško lská  reho ľa sest ie r  sv.  Cyr i -
la  a  Metoda.  Pavčo bo l  a j  spo -
luzak ladate ľ  d ievčenske j  ško ly 
v  pensy lvánskom Danv i l le .  Počas 
pr ve j  sve tove j  vo jny  sa ako pred -
s tav i te ľ  Pr ve j  ka to l ícke j  s loven -
ske j  Jednot y  v  USA postav i l  za 
rozb i t ie  habsburske j  monarch ie 
a  za vzn ik  českos lovenského 
š tá tu  s  autonómiou S lovenska. 
Po roku 1918 f inančne podporo -
va l  Spo lok  sv.  Vo j techa v  Trnave 
a  in te rnát  Svoradov v  Brat is lave.

V roku 193 4 v  Habovke po -
s tav i l i  ško lskú budovu s  dvoma 
t r iedami  a  by tom pre  uč i te ľa,  p r i -
čom n ies la  názov Rím.  kat .  ľudo -
vá ško la  Andre ja  Pavču.  S tavbu 
te j to  ško ly  f inancova l  v tedy  už 
nebohý reverend Pavčo,  k to r ý  sa 
a j  t ak to  snaž i l  podporova ť  svo -
j i ch  rodákov.  T í to,  a le  i  š i r š ia 
ka to l ícka  a  ku l tú rna vere jnos ť  na 
S lovensku nezabúda jú  na  tohto 
obetavého kňaza,  sp isovate ľa 
a  náboženského de jate ľa.  Naro -
d i l  sa  pred s to  pä ťdes iat im i  rokmi 
pod mat ičnou a  cy r i lo - metodskou 
hv iezdou,  aby  ho sprevádza l i  na 
ceste  ž ivo ta  medz i  s lovensk ým 
ľudom v  ďa leke j  Amer ike.

 Č a s t o  s a  s t á v a ,  ž e  ľ u -
d i a ,  k t o r í  s a  p o  c e l ý   ž i -
v o t  p r e j a v u j ú  h o d n o t n ý m i 
a k t i v i t a m i  a  z a n e c h á v a j ú 
p o z o r u h o d n é  d i e l o ,  n a p o -
k o n  z o s t á v a j ú   z a b u d n u t í 
v  t i e n i  s v o j h o  s l á v n e j š i e h o 
s ú r o d e n c a .  To  j e  a j  p r í p a d 
b r a t o v  M i l a n a  R a s t i s l a v a 
Š t e f á n i k a ,  n a j m ä  o  s e d e m 
r o k o v  s t a r š i e h o   I g o r a  B r a -
n i s l a v a .  P r i s p e l o  k  t o m u  a j 
t o ,  ž e  I g o r  c e l ý  s v o j  t v o r i v ý 
ž i v o t  p r e ž i l  m e d z i  S l o v á k m i 
v  S r b s k u  –  a  t o  v  t a k m e r 
c e l e j  d r u h e j  p o l o v i c i  m i n u -
l é h o  s t o r o č i a  n e b o l o  h o d n o 
p r i p o m í n a ť .  S p o m e ňm e  s i 
n a ň h o  a s p o ň  p r i  1 4 0 .  v ý r o č í 
j e h o  n a r o d e n i a .

E v a n j e l i c k ý  k ň a z ,  p r á v -
n i k ,  f i l o z o f ,  p s y c h o l ó g ,  n a j -
m ä  v š a k  n e z a b u d n u t e ľ n ý  k u l -
t ú r n y  č i n i t e ľ  m e d z i  S l o v á k m i  
v  s r b s k e j  V o j v o d i n e  a  r u m u n -
s k o m  N a d l a k u ,  o r g a n i z á t o r  i c h 
k u l t ú r n o - s p o l o č e n s k é h o  ž i -
v o t a ,   k r o n i k á r  o s u d o v ,  r a d c a 
v  p r o b l é m o c h  a  ú z k o s t i a c h , 
o b h a j c a   p r á v  p r e d  ú r a d m i 
n a j m ä  v  č a s e  u h o r s k é h o  p a n -
s t v a .  M u ž ,  k t o r ý  b y  s i  z a s l ú -
ž i l ,  a b y  m a l  n a  D o l n e j  z e m i , 
k d e  t a k m e r  c e l ý  ž i v o t  p ô s o -
b i l ,  d ô s t o j n ý  p a m ä t n í k .

V  r o d i n e  k o š a r i š s k é h o 
f a r á r a  P a v l a  Š t e f á n i k a  a  j e h o 
ž e n y  A l b e r t í n y ,  r o d e n e j  J u -
r e n k o v e j ,  p r i š l o  n a  s v e t  d v a -
n á s ť  d e t í ,  d e v ä ť  s a  d o ž i l o 
d o s p e l o s t i .  I g o r  s a  n a r o d i l 
11 .  n o v e m b r a  1 8 7 3  a k o  d r u h é 
d i e ť a ,  a l e  p r v ý  m u ž s k ý  p o t o -
m o k  –  t o  z n a č i l o  p o k r a č o v a ť 
v  o t c o v ý c h  š ľ a p a j a c h .  O d -
m a l a  m a l  v š a k  m n o ž s t v o  z á -
u j m o v  a  k e ď ž e  o t e c  b o l  v z d e -
l a n c o m  s  b o h a t o u  k n i ž n i c o u , 
n a  d e d i n á c h  n e v í d a n o u ,  s y n 
m a l  o  z á b a v u  p o s t a r a n é  – 
v i a c  a k o  h r y  h o  l á k a l a  l i t e r a -
t ú r a .  U č i t e ľ  v  o b e c n e j  š k o l e 
M a r t i n  K o s t e l n ý ,  a b s o l v e n t 
s l o v e n s k é h o  g y m n á z i a  v  R e -
v ú c e j ,  v   s p o m i e n k a c h  p í š e , 
ž e  m a l  n i e k o ľ k o  m i m o r i a d -
n e  n a d a n ý c h  ž i a k o v ,  k  n i m 
p a t r i l i   a j  d e t i  p á n a  f a r á r a 
Š t e f á n i k a ,  a l e  I g o r  a  M i l a n 
Š t e f á n i k o v c i  a j  m e d z i  n i m i 
v y n i k a l i .  A b y  v š a k  m o h l i  í s ť 
d o  v y š š í c h  š k ô l ,  m u s e l i  s a 
d o b r e  n a u č i ť  p o  m a ď a r s k y . 
I g o r o v i  t o  i š l o  ľ a h š i e ,  M i l a -
n a  R a s t i s l a v a  m u s e l i  d a ť  r o -
d i č i a  d o  Š a m o r í n a ,  i n a k  b y 
s a  a s i  p o  m a ď a r s k y  n e b o l 
n a u č i l .  I g o r  v y c h o d i l  l ý c e u m 
v  B r a t i s l a v e  a  v  K e ž m a r k u  – 
a  n a s l e d o v a l o  d e s a ť  r o k o v 
v y s o k o š k o l s k ý c h  š t ú d i í :  p r á v -
n i c k á  f a k u l t a  v  P e š t i ,  t e o -
l ó g i a  v  Š o p r o n e  a  P r e š o v e 
a  e š t e  f i l o z o f i a  a  p s y c h o l ó -
g i a  v  n e m e c k o m  R o s t o c k u ,  t o 
u ž  b o l  v y s v ä t e n ý m  k ň a z o m .    

Ťa ž i s k o m   p r á c e  m u 
b o l a  v z d e l á v a c i a ,  d u c h o v -
n á ,  p r á v n i c k á  i  v l a s t e n e c k á 
č i n n o s ť  m e d z i  d o l n o z e m s k ý -
m i  S l o v á k m i .  V  č a s e  p r v e j 
s v e t o v e j  v o j n y  h o  o b v i n i l i 
z  v e l e z r a d y ,  n a š ť a s t i e  s a  v o j -
n a  s k o n č i l a  s k ô r ,  a k o  h o  s t i h -
l i  o d s ú d i ť .   P o  v o j n e  s a  v r á t i l 
n a  S l o v e n s k o ,  a k o  p r á v n i k 
u s p o r a d ú v a l  p o z o s t a l o s ť  p o 
n e b o h o m  b r a t o v i ,  n e v y j a s -
n e n é  o k o l n o s t i  j e h o  s m r t i 
a  n e s p l n e n é  s ľ u b y  P r a h y  v o č i 
S l o v e n s k u  h o  z n o v a  v y h n a l i  
n a  D o l n ú  z e m ,  k d e  h o  S l o v á c i 
v r e l o  p r i v í t a l i .  U m r e l  v  r o k u 
1 9 4 0 . 

( j č )

Igor Branislav,
brat Milana 
Rastislava
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 ● Jestvuje vyvážený mediál-
ny záujem o dejiny?

Anton HRNKO: Osobne sa na-
zdávam, že verejnoprávne médiá zá-
merne obchádzajú témy z národnej 
histórie. Ak sa pozrieme na okolité 
štáty, tak zistíme, že v Poľsku je celý 
verejnoprávny kanál (História), na 
ktorom dvadsaťštyri hodín vysielajú 
témy z histórie Poľska, ale aj ostat-
ného sveta. Rovnaký kanál má ne-
mecká verejnoprávna televízia (ZDF 
Info). V Maďarsku sú všetky kanály 
priam preplnené národnou históriou. 
Veľmi komorne, ale o to účinnejšie 
vysiela témy z národnej i zo svetovej 
histórie verejnoprávna rakúska i čes-
ká televízia. Pritom ani jedna z týchto 
televízií sa nevyhýba háklivým témam 
a záležitostiam. A čo nechýba žiad-
nej relácii na spomínaných kanáloch, 
je prísny národný uhol pohľadu. Ne-
obzerajú sa napravo ani naľavo, ale 
vysvetľujú to tak, ako to vidia oni. Na 
Slovensku je situácia taká, ako by 
bolo zločinom otvárať národné témy, 
ako by bolo zločinom vidieť Sloven-
sko a jeho dejiny zo slovenského uhla 
pohľadu. Väčšina oficiálnych, štátom 
platených historických pracovísk je 
zaťažená čechoslovakistickým vi-
dením našich národných dejín, a čo 
je úplne nový fenomén od roku 1918, 
opäť sa tu – taktiež za slovenské štát-
ne peniaze – podhadzuje maďarské 
a maďarónske videnie rozhodujúcich 
dejinných udalostí z našej národnej 
minulosti. Keď sa slovenské národné 
videnie dostalo do priamej konfrontá-
cie s čechoslovakistickým pohľadom, 
napríklad v prípade Svätopluka a de-
jín Veľkej Moravy, ukázalo sa, že ob-
hajcovia stalinistického čechoslova-
kizmu (nie toho prvorepublikového), 
ktorí si vyárendovali cez niektoré mé-
diá pozíciu „arbitra elegancie“, teda 
záväzného vykladača našej národnej 
minulosti, jasne vyhralo na body. U tu 
je asi zakopaný pes, prečo kapitáni 
našich verejnoprávnych médií nepúš-
ťajú do svojho vysielania diskusie 
o slovenských národných dejinách. 
Niekto silný a niekto vplyvný si vlast-
ne neželá slovenské videnie mnohých 
udalostí z minulosti. A to je na tom to 
najtragickejšie. Nasledovať by mala 
odpoveď na otázku prečo? Ale tú 
nech si dá čitateľ sám!

Martin LACKO: Človek nemusí 
byť nijakým analytikom, aby videl, že 
mienkotvorné médiá na Slovensku – 

o slovenských médiách už sotva mož-
no hovoriť –  nemajú záujem o prav-
divé a objektívne pertraktovanie tém 
z našej národnej histórie. V októbri 
sme mali napríklad 75. výročie au-
tonómie, teda udalosti, keď Sloven-
sko prvýkrát získalo svoj zákonodarný 
orgán a vlastnú vládu. Výročie, ktoré 
by u iných národov sprevádzali štátne 
oslavy, sa u nás úplne ignorovalo. Po-
dobne to bolo aj s výročím tragickej 
Viedenskej arbitráže, keď si náš južný 
sused privlastnil časť cudzieho štátu, 
vyše dvadsať percent územia Sloven-
ska, a tam žijúcich Slovákov masovo 
perzekvoval a vyháňal. Ak by sa čosi 
podobné stalo v opačnom smere čo 
i len z jednej desatiny, som si istý, že 
médiá by boli plné článkov o „sloven-
skej agresii“, v uliciach by sa pred-
vádzali pochybní aktivisti, novinári a 
historici by ronili krokodílie slzy a po-
litici by sa ospravedlňovali Maďar-
sku. Keďže však utrpelo Slovensko 
a Slováci, obíde sa to mlčaním. Zdá 
sa mi, že dnes sa môžu zdôrazňovať 
len tie témy, ktoré sa dajú zneužiť na 
protislovenskú propagandu. Je to asi 
súčasť scenára ponižovania a zdep-
távania národného povedomia, za 
ktorým sú politické a ekonomické cie-
le istých mocných kruhov súčasnosti. 

Ferdinand VRÁBEL: Niektorým 
závažným udalostiam sa venuje malý 
alebo nijaký priestor, a to aj pri okrúh-
lych výročiach. Príkladom môže byť 
povedzme 6. november 2013 – 95. vý-
ročie príchodu vôbec prvej slovenskej 
„skalickej“ Dočasnej vlády na Sloven-
sko – výročie radostné, alebo 2. no-
vember 2013 – 75. výročie Viedenskej 
arbitráže – výročie smutné, na ktoré 
sa u nás úplne zabudlo.

Ján MITÁČ: Povedal by som, 
že v tejto oblasti je situácia priam 
alarmujúca, najmä čo sa týka ve-
rejnoprávnej televízie. Ignorovanie 
významných medzníkov našich dejín 
(pozri naposledy Mníchovská dohoda 
a najmä Viedenská arbitráž), výročí 
osobností, ktoré patrili a patria k elite 
Slovenska, by sa nemali stávať. Žiaľ, 
na Slovensku je to tak. Stačí sa po-
zrieť za hranice a porovnať, ako v tej-
to oblasti fungujú iné verejnoprávne 
televízie, napríklad Česká televízia. 
Slovenská televízia, ktorá by mala byť 
alternatívou ku komerčným kanálom, 
radšej vysiela treťotriedne „zábavné 
relácie“, ktoré sú navyše finančne 
podporované zo zdrojov ministerstva 
kultúry. To hovorí za všetko.

● Aký je zásadný rozdiel me-
dzi historickým spracovávaním 
kľúčových dátumov v rokoch pred 
1989 a teraz?

Anton HRNKO: Na tomto mieste 
treba povedať, že sa predchádzajú-
ce obdobie rokov 1945 – 1985 nedá 
charakterizovať paušálne. V jednotli-
vých etapách sú značné odlišnosti. 
Čo bolo však jednotiacim prvkom, tak 
všetky minulé deje sa povinne museli 
hodnotiť z pohľadu existujúceho čes-
ko-slovenského štátu. Všetko, čo po-
máhalo myšlienke spoločného štátu, 
bolo pokrokové, čo s ňou nekoreš-
pondovalo, bolo negatívne, reakčné, 
odsúdeniahodné. Asi najvýrečnejším 
obrazom skutočnosti v spomínaných 
rokoch bolo, že sa pranieroval a súdil 
len „slovenský buržoázny naciona-
lizmus“, a český nacionalizmus ako 
keby neexistoval. Príznačné bolo, 
že v českej historiografii bol Mní-
chov podrobne spracovávaný, vzťah 
k Česko-Slovensku a Benešovi v tom 
období sa považoval za mieru toho, 
čo je demokratické a pokrokové, 
resp. čo je spiatočnícke, reakčné, 
fašistické. Viedenská arbitráž bola 
posudzovaná nie ako súčasť Mní-
chovskej dohody, ale len ako niečo, 
čo z nej vyplývalo. Boli však dve 
obdobia, v ktorých sa výraznejšie 
uplatnil aj slovenský národný pohľad. 
Prvým takýmto obdobím bola druhá 
polovica šesťdesiatych rokov a po-
tom osemdesiate roky. Kým národný 
prúd zo šesťdesiatych rokov sa skon-
čil previerkami v roku 1971 a jeho no-
sitelia boli vyradení z aktívnej práce 
a perzekvovaní, ten z osemdesiatych 
rokov sa potom výrazne uplatnil po 
roku 1989. Zároveň však v celom 
predchádzajúcom období parazitoval 
v slovenskej historickej vede i čecho-
slovakizmus, výrazne podporovaný 
z Prahy. Tu však asi treba rozvinúť 
to, čo som pri jeho charakteristike 
povedal v predchádzajúcej otázke. 
Prečo tento čechoslovakizmus bol 
odlišný od toho prvorepublikového. 
Čechoslovakizmus za prvej republiky 
– hoci bol v svojej podstate veľkočes-
kým nacionalizmom, ktorý sa snažil 
pohltiť a asimilovať Slovákov – mal 
v sebe mnoho idealizmu a vtedajšie 
ako-tak demokratické pomery nedo-
voľovali, aby sa presadzoval mocen-
sky. Čechoslovakizmus po roku 1945 
sa stal stalinsky netolerantný, pre-
sadzoval sa mocensky a nepripúšťal 

o sebe pochybnosť. Touto netolerant-
nosťou a neochotou diskutovať o jeho 
„večných pravdách“ sa vyznačujú aj 
dnešní nositelia tejto ideológie. Na-
šťastie, nemajú také mocenské páky, 
ako mali ich učitelia, takže vďaka 
demokracii sa dá presadzovať aj iný 
pohľad. Nie je to však ľahké, o čom 
svedčí aj vypadnutie historických tém 
z verejného diškurzu.

●  Čo  je rozdielne v nazeraní 
novej generácie historikov?

Martin LACKO: Čím viac skú-
mam dobové pramene, vychádza 
mi, že autonómia Slovenska v ok-
tóbri 1938 bola v národe prijatá jed-
noznačne pozitívne. A to dokonca aj 
v evanjelických oblastiach. Iná vec 
samozrejme je, čo sa o tomto tvrdilo 
a písalo po vojne v obnovenej ČSR.

Ján MITÁČ: Keďže sa zaobe-
rám slovensko-maďarskými vzťahmi, 
spomeniem jeden príklad. Prekvapilo 
ma, s akou intenzitou sa horthyovské 
Maďarsko a jeho politické špičky usi-
lovali o odtrhnutie územia Slovenska. 
Maďarská vláda využila všetky pro-
striedky, pričom sa neštítila použiť na 
dosiahnutie svojich cieľov vojenské 
a teroristické provokácie. Masívna 
propaganda prostredníctvom novín, 
letákov a budapeštianskeho rozhlasu 
a tiež za výdatnej podpory predsta-
viteľov Zjednotenej maďarskej strany 
spôsobila, že maďarské obyvateľstvo 
vrelo privítalo v novembri 1938 zmenu 
hraníc v prospech Maďarska, čo však 
po zhoršení najmä ekonomickej a so-
ciálnej situácie už čoskoro oľutovali. 

● Hovoríme o horúcej jeseni 
v roku 1938. Čo je podľa vás bod 
zlomu, z ktorého už nebolo návra-
tu, kto bol najvýraznejšou posta-
vou tých udalostí, aká bola atmo-
sféra tých dní?

Anton HRNKO: Udalosti z roku 
1938 treba vnímať komplexne. Rok 
1938 mali zavŕšiť oslavy dvadsia-
teho výroč ia založenia spoločného 
česko-slovenského štátu. Ale ako 
hovorieval sám zakladateľ ČSR To-
máš G. Masaryk, štáty sa udržiavajú 
myšlienkami, na ktorých vznikajú. 
Lenže tá myšlienka, na ktorej v roku 
1918 spoločný štát vznikol, bol rov-
noprávny zväzok Slovenska s Čes-
kými krajinami. Česká strana nenapl-
nila sľuby, ktoré dala predstaviteľom 

Štyria historici o  prelomových udalostiach dejín v  redakčnej besede SNN

Do redakcie sme dostali rozhorčený písomný protest člena známych medzinárodných spisovateľských spolkov, ako aj organizácií televíznych a filmo-
vých kritikov, ktorý adresoval  i vedeniu RTVS, že sa na 75. výročie Viedenskej arbitráže nevenovala tejto historickej udalosti nijaká pozornosť. „Vie-
denská arbitráž bola násilné zabratie zvrchovaných území Československa, a tým Slovenska, a zlyhanie demokratických síl Európy,“ konštatoval pri 
tejto príležitosti historik, terajší minister vlády SR Dušan Čaplovič. Podľa neho „okupovanie Košíc a ďalších slovenských miest a obcí na slovenskom 
juhu sprevádzalo násilie voči českým, slovenským, židovským a rómskym občanom, ale aj demokraticky zmýšľajúcim Maďarom“.  Redakčnú besedu 
s historikmi strednej a mladej generácie – Dr. Antonom Hrnkom (1955), Dr. Ferdinandom Vrábelom (1948), Dr. Martinom Lackom (1976) a Mgr. Jánom 
Mitáčom (1983) – začíname  preto súčasnosťou.

Zápas o dejiny, a teda ani o Slovensko sa neskončil

Zhováral sa Dušan D. KERNÝ – Foto: archív SNN, L . LESAY

slovenského politického hnutia. Od-
mietla myšlienku spoločného štátu 
a zneužila svoju silu na presadenie 
unitárnej českej štátnosti, zakrytej 
myšlienkou o jednotnom českoslo-
venskom národe. No k Slovákom sa 
vôbec nesprávala ako k súčasti toh-
to vraj jednotného národa. Nikdy ich 
neakceptovala ako rovnocenného 
partnera, takže štát sa nedal udržať 
v zmysle Masarykovho hesla. 

Slovenská politika sa nikdy 
v celosti nevzdala ideálov národnej 
samostatnosti, ako ich deklarovala 
Slovenská národná rada v revolúcii 
rokov 1848 – 1849 a ako ich kon-
kretizovalo Memorandum národa 
slovenského v roku 1861. Slovenskí 
autonomisti boli pokračovateľmi toh-
to politického programu a odvoláva-
li sa na Pittsburskú dohodu z roku 
1918, kde bol potvrdený ako nosný 
pilier budovania spoločného štá-
tu Slovákov a Čechov aj českými 
politickými reprezentantmi na čele 
s T. G. Masarykom. Od polovice 
tridsiatych rokov minulého storoč ia 
už Praha nebola schopná zastaviť 
vývin slovenského národa k jeho 
sebapotvrdeniu. Mali sme však his-
torickú smolu! Ako deus ex machina 
vstúpila do tohto procesu vonkajšia 
sila, ktorej Slováci neboli schopní 
odolávať, rovnako ako Inkovia alebo 
Aztékovia Španielom. A to nás po-
znač ilo na celé obdobie, dokonca 
umožnilo nepriateľom slovenskej 
národnej osobitosti práve z dôvodu 
časovej korelácie naplnenia slo-
venských túžob po samostatnosti 
s expanziou nacistického Nemecka 
zvrátiť proces slovenského štátneho 
potvrdenia a zastaviť ho na ďalších 
takmer päťdesiat rokov.

Ťažko v slovenských pomeroch 
mohol byť niekto nevlečený udalos-
ťami. Otázka je, č i dokázali Slováci 
v danej dobe vyťažiť maximum mož-
ného. Treba povedať, že nie a dôvod 
bola naša neskutočná roztrieštenosť 
a túžba po moci aj na úkor všetkých 
ostatných. Z hľadiska slovenských 
politikov z konca tridsiatych rokov 
nesporne najvýznamnejšiu úlohu 
zohral Jozef Tiso. Len vďaka jeho 
rozvahe sa celý proces osamostat-
ňovania udial legálnou cestou bez 
väčších územných a morálnych 
strát. Žiaľ, najmä v neskoršom ob-
dobí aj pod tlakom zvnútra, nielen 
z Nemeckej ríše, musel urobiť via-
cero morálnych kompromisov. To je 
však už iná kapitola.

Ferdinand VRÁBEL: V lete 
a na jeseň 1938 už bolo pre mier 
a pre Československo neskoro. 
V čase Mníchova a Viedenskej ar-
bitráže sme ťahali za kratší koniec, 
pretože demokratický Západ pries-
tor v strednej Európe už vzdal...  Na 
Slovensku medzitým (v období 1918 
– 1938) dorástla nová mladá gene-
rácia politikov, ktorí sa vedeli orien-
tovať v  zložitej situácii a rozhodli 
sa prevziať zodpovednosť za osudy 
Slovenska v Žiline 6. októbra 1938. 
Nebolo to rozhodnutie ľahké, ale ne-
bolo ani jednoznačne prijímané od 
všetkých. 

Martin LACKO: Všeobecne sa 
za taký medzník pokladá Mníchov-
ská konferencia. Je však možné, 
že onou pomyselnou hranicou bolo 
už prijatie karlovarských požiada-
viek sudetských Nemcov vládou 5. 
9. 1938. Tieto šli totiž ďaleko nad 
rámec autonómie a znamenali prak-
ticky stratu kontroly ústrednej moci 
nad pohraničím. Vláda ich prijala 
už 5. 9. 1938. Po prijatí Mníchova 
ČSR  stratila svoju životaschopnosť 
úplne. Pokiaľ ide o najvýraznejšie 
osobnosti vtedajšieho Slovenska, 
pozitívnu rolu v záchrane toho, čo sa 
dalo zachrániť, zohral urč ite premiér 
J. Tiso. Podnes nedocenenými sú 
aj V. Tuka č i F. Ďurčanský, ktorí za 
štátnu samostatnosť nielen politicky 
bojovali, ale tiež u Hitlera dosiah-
li to, že Slovensko sa v konečnom 
dôsledku vyhlo osudu protektorátu.

Ján MITÁČ: Podľa môjho názo-
ru je to Mníchov. Tu sa spečatil osud 
Československa, ostatné udalosti, 
ktoré sa odohrali, boli už len akým-
si logickým vyústením Mníchovskej 
dohody.

Anton HRNKO

Martin LACKO
SSSlSlovennskí utečenci, ktorýcých h h  d ddonono úútúttútilili i i i opopusu ttiťť ť vlvlasastntnné é dodomymy. .
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Predstavujeme čitateľskej verejnosti  kni-
hu autobiografi ckých príbehov, sú pre-
važne viazané na autorove skúsenosti 
a zážitky z medicínskeho prostredia, 
v ktorom pôsobí viac než štyridsať rokov. 
Denné stretnutia s utrpením iných, stov-
ky, ba tisícky operácií, radosť z víťaz-
stiev (často aj vopred prehraných), ale 
aj úzkosť a slzy z ľudskej bezmocnosti 
poraziť zákonitosti genetiky, cizelovali 
Danajov celoživotný vzťah k človeku.

Miroslav DANAJ: Rátanie rán. Biele prí-
behy nielen z medicínyobjednavky@vydavatel .sk

043/490 68 72

Vydavateľstvo Matice sloven-
skej tvorivo nadväzuje na vyše 
140-ročnú tradíciu vydavateľ-
skej činnosti Matice sloven-
skej. Okrem celej škály vydaní 
Matice slovenskej tu nájdete 
pestrý sortiment z produkcie 
iných vydavateľstiev na Slo-
vensku i v Českej republike.

W W W.V YDAVATEL .SK

Z  K N I Ž N E J  P O N U K Y  V M S

Dielo Karamelový smiech je druhou 
prozaickou výpoveďou Marty Hlušíko-
vej. V šestnástich poviedkach zachytá-
va každodenný život úsporne vtesnaný 
do času a priestoru, plný paradoxov a 
bizarných situácií, kde často nemožno 
viesť deliacu čiaru medzi všednosťou 
a výnimočnosťou. Hrdinami Hlušíkovej 
poviedok sú tak muži, ako aj ženy, čas-
to bizarné postavy. 

Marta HLUŠÍKOVÁ: Karamelový 
smiech
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Vianočná súťaž pre materské školy

Matica slovenská v spolupráci s D MS organizuje v tomto roku celoslovenskú vianočnú súťaž určenú pre materské 
školy. Keďže poslaním materských škôl nie je len dopĺňanie rodinnej výchovy a rozvíjanie schopností detí, ale 
aj vzdelávanie a vytváranie ich vzťahu k prostrediu, v ktorom žijú, formovanie ich národného povedomia, vzťahu 
k vlasti, je spolupráca predškolských zariadení a  Matice slovenskej mimoriadne dôležitá. Aj preto organizujeme aj 
v tomto roku súťaž pre materské školy. 

Eva LACOVÁ

Víťa zné práce budú o dmenené z aujímav ými cenami

Úlohou detí z MŠ je nakresliť, 
nama ľovať alebo hocijakým iným 
spôsobom vytvor iť práce s temati -
kou Vianoc. Materské školy, k toré 
sa do súťaže zapoja, pošlú vý tvar-
né práce do D MS, v  pôsobnosti 
k torých sa nachádzajú. Potom r ia-
ditel ia jednot l ivých D MS vyhodno-
t ia a vyberú z každého kraja maxi-
málne päť materských škôl, k toré 
pošlú na adresu Matice slovenskej 
v Mar t ine, kde práce vyhodnotí po-
rota. Ocenených bude dvadsaťšty-
r i materských škôl (z každého kraja 
tr i) a na základe spätnej odozvy aj 

nieko ľko detí, k toré získajú knihu 
z Vydavate ľstva Matice sloven-
skej. Odmenené materské ško-
ly získajú od Matice slovenskej 
vianočné darčeky v podobe pra-
covných l istov pre najmenších a 
poukážky na štyr idsaťpercentnú 
z ľavu pr i nákupe knižných publikácií 
z Vydavate ľstva Matice slovenskej.  

V minulom roku zorganizovala 
Matica slovenská Ve ľkú Mikuláš-
sku súťaž, k torá sa stret la s ve ľkým 
záujmom detí aj ich pedagógov, o 
čom svedč í aj účasť štyr idsiat ich 
ôsmich zapojených materských 

škôl, k toré poslali práce s mikuláš-
skou tematikou. Vybrané materské 
školy boli  odmenené pracovnými 
l istami pre najmenších a t iež kniž-
nými t i tulmi z matičného vydava-
te ľstva. Do súťaže sa zapoji l i  det i 
z materských škôl v Ži l inskom sa-
mosprávnom kraji, keďže súťaž ta-
kéhoto charakteru sa uskutočnila   
po prvýkrát takpovediac „skúšob-
ne“. Pozitívna odozva nás vedie
 k tomu, aby sme zorganizovali sú-
ťaž pre materské školy aj v tomto 
roku, ale už v celoslovenskom roz-
mere.

Už 9. ročník Dobšinského Košíc

V utorok 29. 10. 2013 mali žiaci základných škôl (ZŠ) z celého Košického kraja veľký sviatok. V ZŠ Postupimská na 
sídlisku Dargovských hrdinov sa konal už deviaty ročník krajského festivalu v prednese slovenskej rozprávky Dob-
šinského Košice. Hlavnými organizátormi tejto prehliadky slovenských rozprávok, na ktorej sa zúčastnilo viac ako 
päťdesiat základných škôl z celého Košického kraja, boli Matica slovenská, zastúpená MO MS v Košiciach-Myslave, 
Magistrát mesta Košice, Odbor školstva OÚ v Košiciach, ZŠ Postupimská 37 v Košiciach a ZŠ v Jasove.

(mf)

Víťazov súťaže potešili aj Ceny ministra školstva SR

Kva l i t a  sú ťa ž i ac i c h  b o l a  p o -
čas   t oh to  dev i a teho  ro čníka 
ve ľmi  v ysoká .  Ťa ž ko  s a  v y b e r a l i 
na j l ep š í ,  po t v rd i l i  by  t o  a j  č l e -
n ov i a  p o r o t y  n a  če l e  s  M á r i o u 
S m er i g ovo u .  P r e to  na  p r v ýc h 
t r o c h  m i e s t ac h  s a  v  ka žde j  ka -
t e g ó r i i  um i e s t n i l o  a ž  pä ť  sú ťa -
ž i ac i c h  ž i akov.  V í ťa zov  ve ľm i 
p o te š i l i  c e ny  m in i s t r a  š ko l s t va 
S R a  p r imá to r a  m e s t a  Ko š i c e . 

J e  d ô l e ž i t é  sko n š t a tova ť ,  a 
p o t v r d i l i  t o  a j  č l e n ov i a  p o r o t y, 
že  p r e dne sy  r ozp r ávo k  v  p o daní 
de t í  z  Ko š i c kéh o  k r a j a  sú  ka ždý 

r o k  čo r a z  k va l i t n e j š i e .  N e s m i e -
me  vš ak  z abudnú ť  p oďakova ť 
ve den iam ZŠ  Po s t up imská  37 
v  Ko š i c i ac h  a  ZŠ  J as ov  na  če l e 
s  r i ad i t e ľ k a m i  K a t a r ín o u  B e n -
kovo u  a  A l ž b e to u  M ača tovo u . 
Z ab ezp eč i l i  b ezc hy bný  p r i e b e h , 
a l e  a j  c e lú  l o g i s t i ku  p o du ja t i a ,  o 
k to r é  j e  m e dz i  ž i ak m i  z  c e l é h o 
Ko š i c kéh o  k r a j a  ka ždý m r o ko m 
s t á l e  väč š í  z áu j e m.

N a  z áve r  t r eba  sp o m enú ť  a j 
dva  sub j ek t y,  p o d i e ľa júc e  s a  na 
o r g a n i zovaní  t aké h o  ve ľ ké h o 
p o du ja t i a ,  ak ým D o b š inského 

Ko š i c e  b ezp o c hy by  sú .  B ez  p o -
m o c i  M ag i s t r á t u  m e s t a  Ko š i c e  a 
o db o r u  š ko l s t va  O Ú v  Ko š i c i ac h 
by  bo l o  p rak t i c k y  nemožné  t a -
k ý to  f e s t i va l  s l ove nske j  r oz-
p r áv k y  vô b e c  usku to čn i ť .

To ,  že  t en to  k r a j sk ý  ma t ič -
ný  f e s t i va l  m á  o b r ovskú  p o p u -
l a r i t u ,  d o ka zu j e  a j  s ku to čn o s ť , 
že  j e h o  p r i e b e h  p o c t i l i  náv š te -
vo u  a ž  dve  te l ev íz i e  –  ST V a 
T V  Re g i ó n  – ,  k t o r é  o d v ys i e l a l i 
z  t e j t o  nádhe r n e j  p reh l i adk y 
s l ovensk ýc h  r ozp r ávo k  z au j íma -
vé  r e p o r t á že .

Ročné predplatné 26 €
Polročné predplatné 13 €
Slovenské národné noviny 
si môžete objednať aj na 

adrese
snnredakcia@matica.sk

aj na na tel. čísle
043 / 4012 837

Jeden z  množ-stva no -
vých (no podľa veku 
star ých) kandidátov na 
budúceho slovenského pre -
zidenta pr ichádza so zná-
mou myšl ienkou „menej 
štátu“. 

Dobre počujem, ešte me -
nej ,  ako ho máme? Napada-
lo mi v pr vej chví l i .  Lebo 
veď  na hospodárskom pol i 
je ho už minimum, ak ešte 
vôbec je . Akéže už len 
kompetencie má tento štát 
v hospodárstve? Rozpreda-
l i  nám tot iž takmer všetky 
fabr iky, aj  zlaté nosnice, 
k toré dnes znášajú vaj íč -
ka pre cudzích a v cudzine 
(tam sa za ne organizujú 
svetoznáme špor tové ak-
cie , okrem iného, tam sa 
z ich výnosov podporuje 
rozvoj kultúr y, zdravotníc -
tva, sociálny systém a tak 
ďalej ,  a tak podobne).  Po -
maly, no zdá sa, že nais-
to pr ichádzame aj o našu 
pôdu, základ nášho národa, 
jeho kultúr y a t radíci í .  Jeho 
podstaty.  V pôdohospodár-
skom rezor te sa štát zmôže 
– no zväčša bezzubo – iba 
na dvíhanie prsta vo vzťa-
hu ku kval i te potravín na 
pultoch „našich“ reťazcov. 
Ozaj ,  všiml i  ste si ,  že t ie 
„naše“ reťazce sú zväčša 
už r iadené z Prahy? Žeby 
plat i lo – ako bolo na zač i -
atku, tak nech je aj  navždy? 
(A to už nehovor ím o čomsi 
nápade vrát iť  sa k značke 
„Made ich Czechoslova-
kia“! To už sa naša národná 
hrdosť  a vlastenectvo nao -
zaj rozplý vajú v mori eur?)

A čo náš štát a kultúra? 
Ako sme si to cez te levízne 
obrazovky pr ipomenul i  150. 
výroč ie Mat ice a 1 150. vý-
roč ie pr íchodu solúnskych 
bratov? Koľkože to dielny 
televízny dokument vznikol 
v našej réži i  a z nášho po -
hľadu o osudoch sv. Cyr i la 
a Metoda? 

Aspoň  že je tu Matica, že 
naši č lenovia – individuál -
ni č i  kolek t ívni – schysta -
jú bustu Ondreja Cabana 
v Komjat iciach, zorgani -
zujú besedu o vlastenec-
tve v Par t izánskom, č i  vy-
stúpia na brat islavskom 
pódiu s t radičnými vianoč -
nými zvykmi, ako to urobi -
l i   pr vú adventnú nedeľu 
Sebechlebčania.

Ak má byť  nášho, teda 
slovenského štátu ešte me -
nej ,  vyskakuje otázka: má 
byť  ešte vôbec?

P R I P O M Í N A M E  S I

Marián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Menej štátu?

ZO ŽIVOTA MATICE SLOVENSKEJ

7. decembra
–  skladateľ a spevák Pavol Ham-

mel má 65 rokov, zároveň je  päťde-
siat rokov odvtedy, čo založil skupi-
nu Prúdy

8. decembra
– pred 305 rokmi sa vo Francúz-

sku narodil nemecký cisár František 
Lotrinský (1708 – 1765), manžel ra-
kúsko-uhorskej panovníčky Márie 
Terézie, ktorého doménou bolo pod-
nikanie; na Slovensku  o. i.  založil 
prvú manufaktúrnu továreň  v Šaš-
tíne, v tom čase najväčšiu výrobňu 
bavlneného tkaniva v Európe, a ke-
ramickú veľkodielňu v Holíči 

10. decembra  
– namiesto slovenskej vlády 

vzniklo v roku 1918 ministerstvo 
pre správu Slovenska so sídlom 
v Bratislave  pod vedením Dr. Vavra 
Šrobára

– básnik Milan Rúfus (1928 – 
2009)  by sa bol dožil 85 rokov 

11. decembra
– 170 rokov od narodenia objavi-

teľa pôvodcov tuberkulózy a cholery 
nemeckého lekára Róberta Kocha 
(1843 – 1910), nositeľa Nobelovej 
ceny

– pred 110 rokmi zomrel jazyko-
vedec Martin Hattala (1821 – 1903), 
prvý upravovateľ gramatiky a pravo-
pisu štúrovskej spisovnej slovenčiny

– 55 rokov od smrti spisovateľ-
ky Hany Gregorovej (1885 – 1958), 
predstaviteľky ženského hnutia 
v čase medzi svetovými vojnami, 
manželky spisovateľa Jozefa Grego-
ra Tajovského

– v roku 1918 sa narodil ruský spi-
sovateľ Alexander Solženicyn (umrel 
v roku 2008), autor diel Jeden deň 
Ivana Denisoviča, Onkologické od-
delenie, Prvý kruh pekla, Súostrovie 
Gulag,  rozsiahlych memoárov Auto-
biografia a množstva kratších próz, 
laureát Nobelovej ceny; 95. výročie

– pred 20 rokmi do Zoznamu sveto-
vého kultúrneho dedičstva UNECSO 
zapísali tri slovenské lokality: Vlko-
línec, Banskú Štiavnicu a komplex 
Spišského hradu so Spišským Pod-
hradím a Spišskou Kapitulou

 12. decembra
– pred 95 rokmi sa narodil slo-

venský básnik Štefan Žáry (1919 – 
2007), z jeho zbierok spomeňme as-
poň Dobrý deň, pán Villon, Po mne 
iní, Zázračný triezvy koráb, Dva-
násťkrát žena, Leto nášho dospie-
vania..., veľa prekladal z taliančiny, 
francúzštiny a zo španielčiny

– prezident E. Beneš, pôsobia-
ci v emigrácii v Londýne, podpísal 
v roku 1943 v Moskve zmluvu s J. 
V. Stalinom o spolupráci a vzájom-
nej pomoci so ZSSR na najbližších 
dvadsať rokov 

13. decembra
– 150 rokov, čo sa v Košiciach 

narodil košický staviteľ Gejza Jakab 
(1863 – 1915), ktorý naprojektoval a 
s mladším bratom Vojtechom aj po-
stavil dnešnú budovu Východoslo-
venského múzea, Mestské divadlo, 
gymnázium, kasárne, Jakabov palác 
a i.

– pred 15 rokmi na Majstrov-
stvách Európy ´98 v plávaní v Lon-
dýne  získala slovenská reprezen-
tantka Martina Moravcová tri zlaté 
a jednu striebornú medailu a stala 
sa najúspešnejšou plavkyňou šam-
pionátu

(jč)

PREDPLATNÉ NA 

ROK 2014
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